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Y_ SENATU SE JE ZAČELA RAZPRAVA O VLADNI PROGRAMSKI IZJAVI

Prvi udarec desnosredinski 
večini v poslanski zbornici

Donat Cattin izvoljen za predsednika poslanske komisije za proračun z gla
sovi KPI, PSI in levice KD - Izzivanje misovcev v poslanski zbornici in senatu
tijeviRIM, 11. — Komaj se je začela v senatu razprava o Andreot- 
v Programski izjavi in zaupnici njegovi vladi, že se je pokazala 
J*"*?« sedanje vladne večine. Do presenečenja je prišlo, med 
v '!vami predsednikov 14 stalnih komisij poslanske zbornice. Pri 
v |!,Vah predsednika komisije za proračun je bil nepričakovano iz- 

jen voditelj leve struje KD «forze nuove» Donat Cattin, čeprav je 
. . po dogovoru štirih vladnih strank določen za predsednika so- 

T ?m.okra* 'n bivši minister za finance Preti.
■akoj po izvolitvi je Donat Cat-»in. za katerega so 

J^vnisti, socialisti in 
*** levica,
18 »Prejel

glasovali ko- 
demokristjan- 

izjavil časnikarjem, da 
. —izvolitev s «pridržkom»,
8 pa je hkrati že sklical sejo ko- 

nusije za četrtek in petek, na ka- 
®ri bodo preučili zakon o pokoj- 
mah ter vprašanje družbe Monte- 
'»on in delovanje državne ustano- 

ve GEPI.

hikZV°*^eV ^ona^ Cattina za predsed- 
,Ka komisije za proračun poslanske 
ornice z glasovi leve opozicije je 

Povzročila pravi potres med demo- 
Ostjani in socialdemokrati. Preti ni 
} izvoljen, čeprav je misovski po- 
anec De Marzio izjavil, da so štir- 

Je člani njegove skupine glasovali 
*anj. Socialist Principe je po izvo
litvi Donat Cattina dejal, da to kar 
e Je pripetilo v komisiji za prora- 
00 dokazuje, kakor krhka je sredin

ca večina. Kljub fašističnim glaso- 
om, je dejal Principe, kandidat sre- 
inske večine poslanec Preti ni bil 

12v°ljen, ker so za Donat Cattina gla
sovali socialisti, komunisti in demo- 
tfistjanska levica.

Socialdemokrata Cariglia in Orlandi 
sla takoj zahtevala od demokristja- 
ov. naj Donat Cattin odstopi. Kmalu 

je predsednik demokristjanske 
Poslanske komisije Piccoli izjavil, da 
^volitev Donat Cattina za predsed- 
n'ka komisije za proračun ni bila 
v skladu z dogovorom med vladnimi 
strankami, ker je prejel odločujoče 
Klasove opozicije. Piccoli je povedal, 
2® je takoj posredoval in povabil 
tarnat Cattina naj odstopi. Zaradi te- 
ga Primera in poteka volitev pred
sednikov komisij poslanske zbornice 
C j® Piccoli sestal s tajnikom KD 
*®rlanijem in sklical sejo izvršnega 
. bora poslanske skupine KD. Po seji 

Piccoli izjavil, da je izvršni odbor 
soglasno potrdil njegovo stališče in 

Pooblastil, naj zahteva od Donat 
J-attina, da odstopi z mesta predsed- 
‘Psa komisije za proračun.

Izvolitev predsednikov ostalih komi- 
Poslanske zbornice je potekala

DANES
y poslanski zbornici je bil vče- 

?l zadan prvi udarec desnosre- 
'nski večini. Pri volitvah pred

sednikov poslanskih komisij je bil 
glasovi komunistov, socialistov 

'n demokristjanske levice izvoljen 
.a Predsednika poslanske komisi- 
j8 Za proračun voditelj leve stru- 
!? RD «forze nuove» Donat Cat- 
,ln-. ^volitev je povzročila razbur- 
enje prj socialdemokratih, ki so 
kandidirali Pretija in še bolj pri 

emokristjanskern vodstvu, ki je 
P°vabilo Donat Cattina naj od- 
*'°pi.

^ senatu se je začela razpra- 
va ° vladnem programu. Razpra- 
. »® bo nadaljevala danes in se

? zaključila v četrtek z glasova- 
161,1 o zaupnici.
Glavni svet CGIL je na zaseda- 

lu v Arricci odobril ustanovitev 
ederacije med CGIL, CISL in UIL.

na prvem dnevu konvencije 
n?eriš|<e demokratske stranke v 

v 'ani' Beachu si je senator McGo- 
Brn zagotovil imenovanje za 
rankinega kandidata na novem- 

Izidpred»edniških volitvah. Po 
'du volitev o nekaterih proce- 
nrnih vprašanjih, ki so se zaklju- 

t^a v korist pacifističnega sena- 
rla, sta se namreč McGoverno- 

8 tekmeca, Humphrey in Muskie, 
'Paknila iz boja za «nomination». 

st * i 'rai Poldrugi mesec trajajoča 
avka uslužbencev SAP je bila 
a sinočnji seji tržaškega občin- 
608 sve,a kronana s popolno 

ra-*90’ ^vetovalci so namreč sko- 
, I soglasno (razen enega) odo- 

sklep, da bo ACEGAT pre- 
,8'a v lastno upravo 7 avtobus- 
' M *)ro® koncesijske družbe SAP. 

li l Sei‘ so me®* drugim odobri- 
insk|ep o podelitvi letne podpore 
j. otilijonov in 50 milijonov kre
dit^93 ,ams,va Slovenskemu gle-

*upan je na seji počastil spo- 
'Jt Profesorja dr. Andreja Bu- 

a a in zdravnika dr. Maria Lo- 
Ver>atija.
, Sindikalne organizacije so za 
lB n °d 11. do 14. ure napoveda- 

splošno stavko javnih prevoz- 
'1 sredstev v Trstu, ker je upra- 
a Podjetja ACEGAT zavrnila po- 

da|anJ'a za obnovitev dopolnilne 
ovne pogodbe.

Ur d okv'ru deželnega sveta se je 
adno ustanovila mešana sveto- 

, ska skupina, ki jo sestavljajo 
6,0valec Slov. skupnosti, dva 

. e,°valca Furlanskega gibanja in 
Peodvisnj svetovalec.

brez presenečenj, po dogovoru med 
vladnimi strankami. Pri tem je tre
ba pripomniti, da je bil za predsed
nika komisije za zunanje zadeve iz
voljen bivši zunanji minister Moro, 
za katerega so glasovali tudi socia
listi, vsaj tako so izjavili pred gla
sovanjem. Glede izvolitve demokri
stjana Rampe za predsednika komi
sije za zdravstvo, je socialistični po
slanec Signorile izjavil časnikarjem, 
da je pri glasovanju dobil precejšnje 
število glasov tudi socialist Mariotti, 
zato Rampa ni bil izvoljen pri prvem 
glasovanju. Pri drugem glasovanju, 
je pojasnil Signorile, sta se dva po
slanca večine vzdržala glasovanja .n 
so bili zato glasovi misovcev odlo
čujoči za izvolitev demokristjanske- 
ga predstavnika. Socialistični poslanec 
je poudaril, da je obsodbe vredno, 
da izvoljeni predsednik komisije Ram
pa v govoru po izvolitvi ni odkrito 
zavrnil fašističnih glasov.

Tudi v senatu so danes volili 
predsednike dvanajstih komisij. V 
večini primerov je vse potekalo po 
dogovoru vladnih strank. Precej pa 
se je zataknilo pri volitvah pred
sednika komisije za zunanje zade
ve (kandidat vladnih strank je bil 
demokristjan Scelba), pri komisiji 
za finance in zaklad (kandidat de
mokristjan Martinelli) in pri komi
siji za šolstvo (kandidat republika
nec Spadolini). Vsi trije niso bili 
izvoljeni ne pri prvem ne pri dru
gem glasovanju in se bodo morale 
zato volitve ponoviti jutri, p>ri ka
terih zadostuje relativna večina V 
treh omenjenih primerih vladne 
stranke niso mogle doseči predpi
sane večine.

V palači Madama se je začela 
razprava o vladnem progr/mu in 
o zaupnici Andreottijevi vladi. Prvič 
v zgodovini italijanskega senata je 
danes predsedovala delu seje žen
ska, podpredsednica Tullia Roma- 
gnoli Carrettoni. Med današnjo raz
pravo je govorilo 8 senatorjev. 
Razprava se bo nadaljevala jutri 
in se bo zaključila v četrtek z 
glasovanjem o zaupnioj vladi.

Dosmrtni senator Parri, predsed
nik senatne skupine »neodvisne le
vice*, je utemeljil svoj nasprotni 
glas z ugotovitvijo, da nova vlada

i nima potrebne politične moči, da 
I bi lahko reševala težko gospodar- 
j sko krizo in pereča socialna in 
politična vprašanja. Parri je de
jal, da je Andreotti izbral najbolj 
neprimerno rešitev zaprtega cen- 
trizma, ki ga označuje zlasti na
vzočnost Malagodija kot ministra 
za zaklad in odsotnost deimokrist- 
janske levice. Misovski senatorji 
so Parrija večkrat prekinili, zla
sti ko je obsodil krščansko demo
kracijo, da postavlja na isto ra
ven komunistično in misovsko opo
zicijo ter utemelji! zahtevo po ka
zenskem postopku proti misovskemu 
voditelju Almiranteju zaradi obno
vitve fašistične stranke. Prišlo je 
do ostrega prerekanja, ki se je 
na posredovanje predsedstva kmalu 
poleglo.

Za njim sta republikanec Cifa- 
relli in socialdemokrat Ariosto o- 
pravičila podporo svojih strank 
sedanji Andreottijevi desnosredinski 
vladi.

Tudi poslanska zbornica se je 
danes sestala in začela proučevati 
prvi zakonski ukrep v novi legisla- 
turi. Začela se je razpsava o spre
membi vladnega odloka v zakonu, 
ki podaljšuje vstop v veljavo dav
ka na dodatno vrednost (IVA) od 
1. julija letos na 1. januarja 1973. 
Pred zaključkom seje je misovec 
Roberti zahteval, naj vlada odgo
vori na njihovo vprašanje glede 
umora v Salernu mladega misovca 
Falvelle. Ozračje v avli se je raz
grelo, ko je ministrski podtajnik za 
notranje zadeve izjavil, da bo vlada 
pozneje odgovorila na to vprašanje. 
Misovci so začeli rjoveti in zmerja
ti, nakar .jim je demokristjan Mo- 
rini zaklical, da so «šakali». Po 
končani seji je misovec Lo Porto 
napadel Morinija in ga udaril s 
pestjo. Ta nasilni dogodek so vse 
skupine ostro obsodile, ker se v 
poslanski zbornici še ni pripetilo, 
da bi prišlo do fizičnega napada 
po končani seji.

PO DVODNEVNEM ZASEDANJU

Glavni svet CGIL glasoval 
za ustanovitev federacije

Pridržki socialističnih predstavnikov do federacije med CGIL, CISL in UIL

ARICCIA, 11. — Glavni »vet CGIL je danes zakljužil dvodnev
no zasedanje o vprašanju ustanovitve federacije med CGIL, CISL in 
UIL. Ob zaključku zasedanja je bila izglasovana resolucija, ki obrav
nava poročilo glavnega tajnika Lame in predlog o ustanovitvi fede
racije, ki ga je sestavilo zvezno tajništvo. O tej prvi točki se je 24 
članov glavnega sveta, ki pripadajo socialistični skupini, vzdržalo gla
sovanja.

Resolucija obvezuje tudi
strukture CGIL, da bodo spoštova
le ustanovitev federacije treh sin
dikalnih konfederacij. Glavni svet 
poudarja v resoluciji tudi obvez
nost svojih članov in celotne CGIL, 
da bodo vložili vse napore, da bo 
federacija prehodni instrument za 
dokončno sindikalno združitev in 
vodilno telo bojev za delovne po
godbe, socialne reforme in za za
poslitev, ki so sedaj v teku.

Ob zaključku resolucija glavnega 
sveta obvezuje vse predstavnike 
CGIL, da bodo poskrbeli, da se z 
ustanovitvijo federacije, ki je bila 
določena za 25. julija, sestavi hkra
ti tudi načrt sindikalnih pobud, ki 
jih bodo predložili vladi in deloda
jalcem, tako da bo federacija že 
ob ustanovitvi opravičila svojo vlo
go in učinkovito podprla boj delav
skega gibanja.

Pred glasovanjem resolucije je

zvezni tajnik, socialist Vergelli, tu
di v imenu zveznih tajnikov Boni- 
ja, Didoia in Marianettija preči- 
tal izjavo, v kateri je obrazložil, 
zakaj so se socialisti vzdržali gla
sovanja, čeprav je zagotovil njiho
vo popolno udeležbo prj vseh po
budah CGIL za uveljavitev spora
zuma med tremi sindikalnimi kon
federacijami.

Med današnjo razpravo o poročilu 
Lame so govorili nekateri sociali
stični predstavniki v CGIL, ki so 
obrazložili svoje pridržke glede u- 
stanovitve federacije; zlasti so iz
razili zaskrbljenost zaradi sedanjih 
političnih perspektiv in poudarili, da 
je treba storiti vse za čim večjo 
uveljavitev sindikata pri reševanju 
najnujnejših vprašanj delavcev. 
Zahtevali so tudi zagotovitev, da 
bo bodoča federacija dejansko za
časno telo in da je treba čim prej 
doseči sindikalno združitev.

Med drugimi je posegel v raz-
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DEMOKRATSKA STRANKA IZBIRA SVOJEGA KANDIDATA NA PREDSEDNIŠKIH VOLITVAH V ZDA

Po Humphreyevem odstopu zagotovljena 
McGovernova končna zmaga na konvenciji

Pacifistični senator bo zanesljivo izvoljen že na prvem glasovanju ■ Konvencija 
razveljavila sklep, s katerim so McGovernu odvzeli 151 delegatov iz Kalifornije

MIAMI BEACH, 11. — George McGovern, pacifistični senator iz 
Južne Dakote, bo kandidat demokratske stranke na ameriških pred
sedniških volitvah, ki bodo novembra letos. Čeprav bo konvenci
ja v Miami Beachu o tem formalno sklepala šele Jutri zvečer, je 
potek prvega dne zasedanja pokazal, da McGovern nima nasprotni
kov, ki bi ga lahko ustavili. To je doumel tudi njegov glavni tek
mec, bivši podpredsednik ZDA Hubert Humphrev, ki se je umaknil
iz boja. -----------------

George McGovern torej lahko že i Ukor jih Kalifornija pošlje na kon-
sedaj slavi zmago, dva dni pred 
zaključkom konvencije. Prvi in o- 
d loči I n i korak k «nomination» je 
storil, ko mu je konvencija z ve
liko večino «vrnila» 151 delegatov, 
ki mu jih je strankin aparat v 
prejšnjih dneh odvzel z dokaj čud
nimi motivacijami. Šlo je za dele
gate iz Kalifornije: McGovern si 
je na primarnih volitvah v tej 
državi zagotovil relativno večino in 
s tem tudi vseh 271 delegatov, ko-
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SEJA CENTRALNEGA KOMITEJA ZKS

Dobri sadovi samoupravljanja 
pri delitvi osebnih dohodkov

Novi sistem samoupravnega dogovarjanja 
privedel do zmanjšanja razlik v plačah

(Od našega dopisnika)
LJUBLJANA, 11. - Sistem družbe

nega dogovarjanja in samoupravnega 
sporazumevanja o delitvi dohodka in 
osebnih dohodkov je že pokazal do
bre sadove. Tako so ugotovili na vče
rajšnji seji centralnega komiteja ZKS, 
ki ji je predsedoval Franc Popit. V 
Sloveniji so lani prvi v Jugoslaviji 
začeli uveljavljati ta sistem, katere
ga bistvo je v tem, da se posamezne 
delovne organizacije in ustanove do
govore o okvirih, v katerih naj se 

posameznih gospodarskih vejah gib
ljejo osebni dohodki. Ta sistem je do
segel viden razmah in CK se je zato 
zdaj lotil prve analize njegovega uve
ljavljanja v praksi.

Predsednik komisije za samouprav
ljanje pri CK Peter Toš je v uvodnem 
govoru povedal, da so delovne orga
nizacije v obdobju, ko je v veljavi 
ta sistem, izročale dosti več sredstev 

sklade kot poprej. Hkrati pa je 
novi sistem dogovarjanja o osebnih 
dohodkih vplival na zmanjšanje ve
likih razlik v plačah, saj so se osebni 
dohodki v tistih podjetjih, ki imajo 
najnižje plače, povečali v letu dni za 
23 odstotkov, v drugih, kjer je bil 
osebni dohodek že dokaj visok, pa le 
za 11 odstotkov.

Kot poglavitno značilnost novega 
sistema je govornik označil dejstvo, 
da je z njim izpričano, kako je mo
goče s samoupravnimi ukrepi obvla
dovati in usmerjati delitev dohodka 
ter tako vplivati na samodejnost 
trga, ki dostikrat pelje vodo na 
mlin raznim monopolističnim za- 
sebniškim ali skupinsko lastniškim 
težnjam.

Ta sistem pa ustreza tudi novim 
ustavnim spremembam, ki dajejo 
večjo veljavo samoupravnim tele 
som in izvzemajo pravico odloča 
rija o usmerjanju dohodkov iz rok 
državnega aparata, tako da ostaja

ne pa samostojnega odločanja o de
litvi dohodka in osebnih dohodkov.

V razpravo so posegli mnogi čla
ni CK, med njimi Sergej Kraigtier, 
Tone Kropušek in drugi, ki so zla
sti omenjali pozitivno dejstvo no
vega sistema, ki čedalje bolj vodi 
k uresničevanju načela, po kate
rem naj bo delo poglavitno merilo 
za nagrajevanje.

Na seji so poleg tega sklenili 
ustanoviti politično šolo pri CK, ta 
naj prične delovati že letos. Go
vorili so tudi o volitvah delegatov 
za tretjo konferenco ZKJ.

DRAGO KOŠMRLJ

ve-ncijo.
Strankina komisija za poverilni

ce pa je bila mnenja, da ie pra
vilnik o primarnih volitvah v Kali
forniji «nedemokratičenx>. ker ne 
priznava zastopstva manjšine. Za
to je senatorju odvzela 151 dele
gatov. ki jih je porazdelila med 
ostale kandidate, ki so prejeli manj
še število glasov. McGovern se je 
seveda pritožil in popolnoma upra
vičeno poudaril, da bi morali pra
vilnik spremeniti pred primarnimi 
volitvami. Po nasprotujočih si skle
pih prizivnega in vrhovnega sodi
šča ie bila rešitev vprašanja pre
puščena konvenciji. Ta je danes 
zjutraj s 1.618 glasovi proti 1.238 
dala prav McGovernu ter mu pri
pisala vse delegate Kalifornije.

To je bila prva senatorjeva zma
ga: drugo je zabeležil, ko mu je 
uspelo izločiti iz konvencije 58 de
legatov iz Illinoisa, ki jih vodi eden 
najvplivnejših članov demokratske 
stranke, župan Chicaga Richard Da- 
ley. Konvencija ie namreč ugoto
vila, da delegati iz te države niso 
bili izbrani v skladu z novimi pra
vili primarnih volitev, ki predvi
devajo, da morajo biti v delegaci
jah posameznih držav zastopniki 
vseh ras. verstev, družbenih slo
jev in narodnosti.

McGovernova «nomination» pa je 
postala matematično gotova, ko je 
Hubert Humphrey javno razglasil, 
da se umika iz boja. Svojim več 
kot štiristo delegatom, kolikor si 
jih je zagotovil na primarnih vo
litvah, je dal proste roke: dober 
odstotek teh bo prav gotovo glaso
val za McGovema ter mu tako 
omogočil, da bo imenovan za demo
kratskega kandidata že na prvem 
glasovanju. Nekoliko pozneje je 
svoj umik sporočil tudi Edmund

Muskie.
* Hunophrey je svoj odstop napove
dal s solzami v očeh, sai je z 
današnjim porazom propadlo nje
govo zadnje upanje, da bi se po
vzpel do Bele hiše. kar si je pri
zadeval doseči že celih dvanajst 
let. če upoštevamo, da je Hum- 
phrey užival popolno podporo stran
kinega aparata in celo mogočnih 
sindikatov, potem je treba McGo- 
vernovi zmagi pripisati še poseben 
pomen. Senator, ki mu na začetku 
primarnih volitev niso pripisovali 
niti najmanjše možnosti uspeha, se 
je uveljavil mimo hotenja lastne 
stranke z volilno kampanjo v zna
menju radikalnih sprememb ameri
ške družbe in opustitve pustolovske 
zunanjo politike ZDA, predvsem v

Indokini. Po splošnem mnenju pa 
.je McGovern edini, ki lahko pre
preči Nixonu ponovno izvolitev v 
Belo hišo, čeprav bo sedanji pred
sednik novembra še vedno glavni 
favorit. McGovern pa .je na pri
marnih volitvah pokazal da ga ni 
strah neugodnih predvidevani ter 
da zna obrniti sebi v prid še tako 
pesimistične prognoze.

Zasedanje konvencije se bo nada
ljevalo danes ob 19. uri (.jutri ob 
enih ponoči po našem času) z raz
pravo o strankinem volilnem pro
gramu, zaključila pa se bo nasled
njega dne s končnim glasovanjem 
za imenovanje kandidata na pred
sedniških volitvah. 0 izidu tega gla
sovanja pa ne more biti več. kot 
smo videli, nobenega dvoma.

pravo tudi glavni tajnik FIOM Tren- 
tin, ki je zagovarjal ustanovitev fe
deracije in dejal, da trenutno ni 
nobene druge alternative.

RAZPLET PREISKAVE 
O MILANSKEM POKOLU

Padovski občinski 
svetovalec MSI 
obtožen umora 
hišnika Murara
PADOVA. 11. - Preiskava, 

ki jo vodi milanski sodnik dr. 
Gerardo D’Ambrosio o pokolu 
na milanskem Trgu Fontana 
in o vrsti bombnih atentatov 
med aprilom in decembrom 
1969, se nevzdržno širi ter 
daje vedno bolj popolno in 
skrajno zaskrbljujočo sliko o 
delovanju prevratniških fašistič
nih skupin po vsej Italiji. Vsak 
dan beležimo nove vesti o ve
likih in malih ribah, ki so 
se ujele v mrežo milanskega 
preiskovalca.

Danes ie na vrsti neki misov
ski občinski svetovalec iz Pa
dove, 30-letni Massimiliano 
Facchini, po poklicu «večni 
študent*, ki ga je dr. D’Am- 
brosio formalno obtožil na
mernega uboja 56-letnega hiš
nika Alberta Murara. Kot smo 
že poročali, je tudi padovski 
fašistični odvetnik Freda, pro
ti kateremu teče preiskava v 
zveza z milanskim pokolom v 
poljedelski banki, osumljen, 
da je sodeloval pri umoru 

Kot ie znano, so našli Mu- 
rarovo truplo 13. septembra 
1969 ob vznožju stopnišča stav
be na padovskem Trgu dellTn- 
surrezione, kjer je stanoval tu
di Facchini, ki je tedaj vodil 
neonacistično skupino FUAN. 
Muraro, ki je bil v omenjeni 
stavbi zaposlen kot hišnik, bi 
se moral naslednjega dne ja
viti pri sodniku, ki <*a ie želel 
zaslišati v zvezi z delovanjem 
padovskih fašističnih terori
stov. Kljub tej sumljivi okoli
ščini pa so tedanji preiskovalci 
arhivirali Murarovo smrt kot 
»nesrečen padec* ter niso niti 
ukazali izvesti obdukcije. Dr. 
D’Ambrosio je sedaj prišel do 
povsem drugačnega zaključka 
ter obtožil misovskega sveto
valca. Govori se tudi. da na
merava milanski sodnik odre
diti odkop Murarovega trupla.

*iiiiiiiiiiiiiiiiiHiiiuiiiiiiiiiiiiiiiiuiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiuiiiiaiiiiiiaiiiiiii||||| l|||||l||||||||l|l|||l|,||||(UI|l||l|m||||||l|ll|mill|,lll|||||||||||||||||||||||||||)||||

ZASEDANJE PREDSEDSTVA ZKJ NA BRIONIH

Okrepiti boj proti nacionalizmu

člani predsedstva ZKJ med včerajšnjim zasedanjem na Brionih
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Novi ameriški bombni napadi 
na severnovietnamske jezove
Ostri boji okrog Quang Trija - Le Duc Tho odpotoval v Pariz, kjer bodo jutri obnovili pogajanja

HANOJ, 11. — Severnovietnam- 
sko zunanje ministrstvo je ponov
no ostro protestiralo zaradi ameri
ških bombnih napadov proti siste
mu jezov in nasir/fv. V protestu, 
ki ga je objavila hanoiska tiskov
na agencija, je rečeno, da so ame
riška letala v zadnjih treh mese
cih bombardirala praktično celotni 
sistem jezov ter povzročila veliko 
škodo, ki bi pa se lahko spreme
nila v pravo katastrofo v prihod
njih tednih, ko bo nastopilo dežev
no obdobje. Hanoj je že pred enim 
mesecem sprožil podobni protest, 
vendar so Američani takrat zani
kali, da bi bili severnovietnainski

državi zgolj možnost uravnavanja, jezovi tarče letalskih napadov.

Prav danes pa so ameriška le
tala ponovno bombardirala sistem 
jezov v pokrajini Nam Sach. ne
daleč od Hanoja, prav v trenutku, 
ko ie bila tam večja skupina tujih 
dopisnikov, časnikarje so pospre
mili v Nam Sach, kjer so v zadnjih 
štirih letih zgradili kar 54 kilome
trov jezov, da bi jim pokazali po
sledice zadnjega ameriškega bom
bardiranja. preteklo nedeljo. Tako 
so dopisniki lahko ugotoviii. da so 
letala ciljala prav jezove, sai na 
tem področju ni nobenih voiaških 
naprav. Bombardiranje ie trajalo 
kakih deset minut, nobeden od tu 
jih novinarjev pa ni bil ranjen, 
čeprav so bombne padle nedaleč

od njih.
V Južnem Vietnamu se nadalju

jejo ostri spopadi predvsem okrog 
Quang Trija, kamor so iz Sajgo- 
na poslali okrepitve. Severnoviet- 
namska tiskovna agencija ie spo
ročila, da so osvobodilne sile spra
vile iz boja na tem področju šest
sto vojakov kolaboracionistične voj
ske in sestrelile neko letalo. Dru
gih šest ameriških letal so sestre
lili nad Severnim Vietnamom.

Danes je odpotoval iz Hanoja pro
ti Parizu posebni svetovalec sever
novietnamske delegacije na Dariških 
pogajanjih Le Duc Tho, ki bo na

(Od našega dopisnika)
BEOGRAD, 11. — Na Brionih 

se je danes pod predsedstvom 
Franca Popita pričela 34. seja 
predsedstva ZKJ, na kateri preuču
jejo delovanje zveze komunistov v 
borbi proti nacionalizmu. Pričakuje 
se, da bo predsedstvo na kraju se
je, verjetno jutri dopoldne, sprejelo 
sklepe o delovanju ZK v borbi proti 
nacionalizmu, o oceni razvoja na
cionalnih odnosov in o borbi proti 
nacionalizmu v republikah in po
krajinah.

Član izvršnega biroja predsed
stva Todo Kurtovič je v uvodnem 
poročilu med drugim ugotovil, da 
ZKJ do sedaj ni pokazala zadosti 
odločnosti v borbi proti nacionaliz
mu. Ponekod ta borba proti nosil
cem nacionalizma ni dovolj konkret
na. Po. mnenju Kurtoviča je potreb
no okrepiti akcije v borbi proti 
nacionalizmu, proti ideologiji, kakor 
tudi proti nosilcem nacionalizma, 
ki v nekaterih ustanovah in orga
nizacijah zavzemajo pomembne po
ložaje. Borba proti nacionalizmu 
mora biti trajna idejno-pobtična

vzoč na obnovitvi pogajanj prihod I naloga zveze komunistov Ta borba 
nji četrtek. |je danes sestavni del skupnih in

teresov, kajti nacionalizem ogroža 
vse, čeprav se vsakdo v prvi vrsti 
bori proti nacionalizmu v svoji na
ciji. Nacionalizem se po besedah 
Kurtoviča javlja na vseh področjih, 
posebno pa na področju kulture in 
šolstva, zlasti na vseučiliščih, ak
tivirajo se in nacionalizem kličejo 
na pomoč tudi klerikalni krogi v 
želji, da razvrednotijo marksizem 
kot nauk, kot znanost in si pridobe 
mladino.

Po mišljenju Edvarda Kardelja, 
ki se je udeležil razprave, bj bilo 
treba problem nacionalizma točno 
definirati ter pojave nacionalizma 
prostorno in časovno opredeliti, 
kajti nacionalizem ima svojo zgodo
vino ,v kateri je včasih igral zelo 
napredno, celo revolucionarno vlo
go, včasih pa, posebno zadnja de
setletja, tudi reakcionarno in proti
socialistično vlogo. Borba se mora 
voditi proti nacionalizmu, ki danes 
nastopa proti socializmu in sociali
stični revoluciji. Ideologija naciona
lizma je danes po mišljenju Kar
delja ideologija protisamoupravnih 
tendenc tehnokratizma, opravičeva
nja ostankov k-^itJilističnih odno
sov v gospodarskih odnosih. B. B.

Slovenci 
in deželni 
urbanistični 
načrt

Pretekli četrtek so zastopniki 
deželne vlade uradno predsta
vili predlog urbanističnega na
črta, po katerem nameravajo 
pristojni organi — v skladu z 
novim petletnim socialno gospo
darskim načrtom — urediti de
želno ozemlje v razdobju pri
hodnjih 15 let. Dokument, ki 
sta ga predsednik Berzanti in 
odbornik za urbanistiko De 
Carli predstavila oblastem in 
občinstvu, obsega «predlog» de
želne vlade, o katerem se bo
do morale sedaj izreči krajevne 
uprave in stanovske organizaci
je. Dežela bo njihovo mnenje 
upoštevala pri sestavi dokonč
nega urbanističnega načrta, ki 
naj bi bil izglasovan v dežel
nem svetu še pred zaključkom 
tekoče mandatne dobe.

Najvažnejši sobesedniki de
želne uprave ob tem vprašanju 
— posvetovalni odbori 8 social
no gospodarskih področij Fur
lanije-Julijske krajine — ima
jo na razpolago dva meseca 
časa, da preučijo predlog in 
sestavijo morebitne protapred- 
loge, variante in dopolnila. Šest
deset dni v polni poletni sezo
ni, to res ni mnogo za tolikšno 
delo. Kolikor so se priprave za 
sestavo predloga poprej zavla
čevale, se torej zdaj mudi z 
odobritvijo dokumenta, naglica 
pa tudi v tem primeru ne mo
re koristiti niti prizadetim Jav
nim upraviteljem niti deželne
mu prebivalstvu, kateremu Je 
urbanistični načrt končo na
menjen.

Cilji, ki si Jih postavlja pred
log urbanističnega načrta, se 
nam zdijo nekoliko preveč op
timistični, zlasti če jih motri
mo skozi prizmo izkušenj iz 
polpretekle dobe in tudi če po
daljšamo predvideno razdobje 
za nekaj let. Toda to m za nas 
najvažnejše pri deželnem pred
logu. Nas Slovence zanima v 
tem trenutku predvsem vpra
šanje, kje se predlog tiče naše 
narodne skupnosti in v kakšni 
meri bomo sodelovali pri se
stavi urbanističnega načrta. 
Predgovor k dokumentu - pred
logu navaja med sestavljavci 
poleg deželnega odbomištva za 
urbanistiko in milanske druž
be Tekne več strokovnjakov, 
med njimi pa ni slovenskih iz
vedencev niti s tistih področij, 
kjer smo najbolj «podkovani* 
(trgovina, turizem, kmetijstvo, 
itd.), da ne govorimo o »po
sebnih interesih*, katerih bi bi
li v tem primeru res upraviče
ni nosilci.

Predlog urbanističnega načr
ta posega v življenje In delo 
naše manjšine s številnimi ti
palkami in zlasti z normami 
in razvojnim programom, ki 
se nanašajo na kmetijstvo, in
dustrijske cone (med drugim 
nameravajo v prihodnjih 15 
letih razlastiti v ta namen še 
2.000-2.500 ha novih površin, in 
to tudi v Trstu, Gorici in Če
dadu), turizem, naravne parke, 
avto in hitre ceste, trgovska 
središča < shopping center pri 
Fernetičih), urbanistične »stan
darde*, konzorcije občin in vo
jaške služnosti (kakor znano, 
je teh služnosti troje vrst in 
najstrožje bremenijo prav o- 
zemlje. naselja z našimi ljud
mi: področje Tilmenta, Bele in 
Soče ter pas vzdolž jugoslovan
ske meje v skupni površini 
300 km2).

O vseh navedenih vprašanjih 
maramo tudi Slovenci izreči 
svoje mnenje. Dežela je dolžna 
poslušati tudi nas, ko gre za 
norme In načrte, ki zadevajo 
v živo tudi našo manjšino. Za
to je nujno potrebno, da se 
naše organizacije kot so zlasti 
Slovensko gospodarsko združe
nje, Kmečka zveza, slovenske 
občine, organizacije in stranke, 
ki združujejo Slovence itd., ak
tivno in pravočasno vključijo v 
razprave in posvetovanja o 
predlogu za deželni urbanistič
ni načrt, da bo dokočni doku
ment sestavljen tudi na podla
gi naših gledišč in da bo pri
memo upošteval naše utemelje
ne zahteve.

E. F.



PRIMORSKI DNEVNIK 2
"PR11! A /"> MM M A ■ m k a m m m

OBČINSKO PREVOZNO PODJETJE ACEGAT BO UPRAVLJALO NADALJNJIH 7 AVTOBUSNIH PROČ

POTRJEN SKLEP 0 MIINICIPALIZACIJI SAP 
MREŽA ELEKTRONSKIH SEMAFOROV ZA TRST

Sklep so svetovalci odobrili skoraj soglasno: ona bala glasovnica
Po dolgotrajni razpravi je včeraj, 

malo pred polnočjo, občinski svet iz
glasoval sklep o municipalizaciji 
avtobusnih prog SAP. Za sedaj bodo 
na teh progah vozili še stari avto
busi, vendar se je župan Spaccini ob
vezal, da bodo kmalu te avtobuse 
zamenjali z novimi.

Seji je prisostvovalo večje število 
uslužbencev SAP, ki so z zadovolj
stvom ugotovili, da je za sklep gla
sovalo kar 39 svetovalcev od 'kup
nih 40 prisotnih. Za municipalizaciio 
so se izrekle vse politične skupine.

Na koncu seje je svet odobril sklep 
o namestitvi mreže elektronsko vode
nih semaforov v Trstu. Strošek za to 
bo 280 milijonov.

Sklep o municipalizaciji SAP je v 
imenu odbora orisal odbornik Roma
no, pred njim pa je župan Spaccini 
poudaril, da gre za programsko na 
čelo levosredinskega odbora, ki izhaja 
iz različnih nujnosti: socialne, pa tu
di načrtovalske. Gre, skratka, za nu
jen člen splošnega pojmovanja jav
nega prometa v mestu, kakor ure
sničitev semaforske mreže, novih sme 
ri ulične vožnje, prednosti javnim 
sredstvom pred zasebnimi in končno 
reorganizacije avtobusnih prog ki naj 
ustrezajo potrebam prebivalstva.

Romano je orisal potek dogajanj z 
družbo SAP in povedal, da bo ob
čina izplačala lastniku Sergasu 200 
milijonov. Od teh 167 milijonov od
škodnine (na osnovi poprečnega do
bička zadnjih treh let) in 33 milijonov 
za avtobuse.

V razpravo je po liberalcu Trau- 
nerju, ki je dejal, da bo glasoval 
za sklep, kljub temu. da so liberalci 
proti municipalizacijam, posegel ko
munist Crevatin. Odbornike in župana 
je vprašal, kako to, da je Sergas 
delavcem in deželi, od katere je na 
ta račun prejemal podpore, zagotav
ljal, da ima SAP izgubo in da zato 
ne more izplačevati redno plač in 
socialnih prispevkov, istočasno pa iz
kazujejo zadnja tri leta tako visok do
biček, da je pa vsekakor varala jav
nost in svoje uslužbence. Glede vred
nosti avtobusov pa se je Crevatin 
skliceval na oceno izvedencev, po 
kateri naj bi bili vredni vsega 17 
milijonov lir, ker so stari in neupo
rabni.

Kljub temu pa je, po mnenju 
Crevatona, municipalizacija SAP 
važen uspeh delavskega boja, ki 
je občinsko upravo prisilil, da se 
je soočila s tako važnim vpraša
njem in končno olajšala položaj 
potnikom in prizadetemu prebival
stvu. Izrazni je le kritiko, da je 
do tega sklepa prišlo tako pozno, 
saj je v neki svoji študiji inž. 
Molinari dokazal, da bi celokupna 
municipalizacija vseh zasebnih prog 
v Trstu stala leta 1963 samo 260 
milijonov lir, ki bi jo amortizi

rali v treh letih, upoštevajoč dej
stvo, da so vsa zasebna avtobus
na podjetja tedaj imela 162 mi
lijonov čistega dobička letno.

Tako Crevatin, kakor Monfalcon 
(PSIUP), Fragiaoomo (PRI) in Bo-

(Nadaljtvanje na 6. strani)

Novi sklepi 
deželnega odbora

Na zadnjem zasedanju deželne
ga odbora so odobrili trj predloge 
odbornikov. Odbornik za prevoze in 
zadružništvo Varisco je predlagal 
porazdelitev vsote 50 milijonov lir, 
ki jih je dežela dodelila za razvoj 
zadrug deželnega značaja na po-

i>mn;fc; vksti 
na Sksti strani

dlagi zakona štev. 24 iz aprila 
prejšnjega leta.

Podpredsednik odbora in odbornik 
za turizem Moro je predlagal spre
membe k členu 6 deželnega zako
na štev. 26 iz leta 1967 za izredne 
podpore za gratkijo turističnih ob
jektov: po vpeljanih spremembah 
bo deželna uprava lahko prispeva
la do 7 odst. celotnega stroška.

Odobrili so še predlog odbornika 
za rekreacijo Romana, po katerem 
bodo dodelili občini Cordenons na- 
daljne 3 milijone 850 tisoč lir za 
gradnjo športnega igrišča.

Kongresi sekcij 
KD v Trstu

Te dni so na predkongresnih zbo
rovanjih KD zamenjali vodstva v 
sekcijah pri Stari Mitnici, Sv. Iva
nu in v Miljah.

Pri Stari Mitnici je lista, ki pod-
...................................................................................................................... .....................................................................................................ntiinmmiiiiiiiiiiiiiiiiMii........ ummliiilHI.......... imuiiiiiiiiiHiimnil)

MATURA NA SLOVENSKEM UČITELJIŠČU

pira tajništvo KD, prejela 10 mest, 
5 mest pa lista fanfanijevcev in 
dorotejcev. Pri Sv. Ivanu je večina 
pripadla struji «Impegno democra- 
tico* (8 mest), medtem ko so fan- 
fanijevci in dorotejci prejeli 3 me
sta.

V Miljah se je sestal novoizvolje
ni sekcijski odbor in izvolil na taj
niško mesto občinskega svetovalca
Fabija Oparo.

Dr. Sebastiano Miceli 
novi vladni podkomisar

Dosedanjega tržaškega podprefek- 
ta dr. Sebastjana Miceli j a so z mi
nistrskim dekretom, ki ga je potrdil 
Računski dvor, imenovali za vlad
nega podkomisarja dežele Furlani
je-Julijske krajine.

Podprefektu dr. Alfredu Austrii 
pa je notranje ministrstvo dodelilo 
funkcijo vikarja tržaške prefekture.

«Bodi sproščena, saj se 
vendarle pogovarjava...»

Matematično pa tudi druge naloge so še kar dobro izpeljali, le izražati se 
ne znajo... - Lapsusi so skoraj obvezni, počasi pa le nizajo misel za misel

Ivan Cankar je točno in dosledno o- 
predelil samega sebe in svoj smisel 
življenja, ko je nekje zapisal, da ni 
stal v areni literature, ampak v are
ni življenja. Danes, mogoče veliko 
bolj kot v preteklosti, zahtevamo od 
mladega učitelja, da osmisli vso šti
riletno šolsko znanje iz knjig v skup
ni imenovalec aktivnega in zavestne
ga življenja v družbi, katera mu je 
zaupana. Pri nekaterih bodočih uči
teljih, ki te dni sedajo pred izpitno 
komisijo, je ta misel vselej prisot
na, saj se zavedajo poslanstva, ki
ga kot učitelji imajo. Pri drugih pa j ustvariti prisrčen, prav nič prisiljen 
je seveda predmatuntetno trepetanje j ali le skozi eno oko gledajoč odnos, 
še zelo živo in se zato razgovor med j pogovorni stik. Drugim to ne gre. Tu-

krila. Spet nasmešek, deš, saj razu- jetnejši. Na koncu hodnika zagledajo 
mem, ampak... Ampak, ampak. Se
veda, težko je. Gre vendar za maturo, 
in to z veliko začetnico. Nič niso po
magale razne okrožnice, debate, pre
pričevanja in zasebni razgovor1 o «no- 
vi» maturi. Matura je le matura in 
pika. Tudi letos —- poslušamo matu
ritetni razgovor na slovenskem učite
ljišču v Trstu — kronist ima obču
tek, da se pred 'zeleno* mizo in za 
njo bijejo mehanično zdrdrajoča po
znanstva s sproščenostjo priučenega 
znanja. Nekaterim uspe že prvi hip

njimi in izpraševalcem izjalovi v praz
no nocionistično nizanje dogodkov in 
podatkov. Želje enih in drugih, izpra
ševalcev in izpraševancev, pa so pa 
metne in človeško poštene. Bn , 

»Bodi sproščena, saj se vendarle 
pogovarjava«, pravi profesor dijaki, 
nji, ki je vsa bleda in suha. z na
smeškom na ustnicah, ki ti pravza
prav ne pove nič, sedla pred njim 
in si nervozno mencala rob oranžnega

—MiHtHMiMim—t—im—nniranimm——umramiMmni........

MED SKLEPI SINOČNJE SEJE OBČINSKEGA SVETA

10 milijonov letne podpore 
in 50 milijonov kreditnega 
jamstva za Slov. gledališče

Župan je počastil spomin prof. Andreja 
Budala itn zdravnika dr. Maria Lovenatija

Občinski svet je sinoči na svoji 
seji odobril, med drugim, tudi več 
upravnih sklepov, ki zadevajo Slo
vensko gledališče v Trstu. Gre za 
letni prispevek v višini 10 milijo
nov lir in za podelitev kreditnega 
jamstva pri Tržaški kreditni banki 
v višini 50 milijonov lir. Sklep o 
izplačilu redne podpore SSG so sve
tovalci odobrili z javnim glasova
njem. Razen fašističnih svetoval
cev se je večina, od KPI do PIJ, 
izrekla pozitivno. Za sklep o pri
znanju kreditnega jamstva pri Tr
žaški kreditni banki, kar omogoča 
slovenskemu denarnemu zavodu, da 
s kritjem občinske uprave dovoli 
slovenskemu gledališču višje raz
položljivosti, pa je bilo glasovanje 
tajno. Za sklep se je izreklo 37 
svetovalcev, 5 glasovnic pa je bi
lo belih. Gre, po vsej verjetnosti, 
za glasovnice 3 svetovalcev MSI 
in dveh liberalcev.

Razprave skorajda ni bilo, če iz
vzamemo poseg mi sove a Morellija, 
ki je zahteval nekaj pojasnil glede 
pasivnosti bilance Slovenskega gle
dališča, na kar pa mu pristojni 
odbornik Vasootto ni mogel odgo
voriti, je pa dodal, da občina s 
tem kreditnim jamstvom ne spre
jema posebnih obveznosti do slo
venske gledališke hiše.

V začetku seje so svetovalci o- 
dobrili (vzdržani KPI, PSIUP in 
PLJ) sklep, da bo prof. Pistilli 
izdelal načrt o podaljšanju nove
ga vodovoda do Pierisa, kjer bodo 
v bodoče iz 60 artezijskih vrel
cev črpali vodo za potrebe trža
škega prebivalstva. Razvila se je 
živahna razprava, v katero so po
segli Trauner (PLI), Cuffaro (KPI) 
in Morelli (MSI) ter župan Spac
cini. Šlo je za vprašanje, če po
meni ta sklep spremembo prvot
nega načrta ali le njegovo dopol
nitev. Inž. Cuffaro je s tem v zve
zi zagovarjal stališče, da je sklep 
pozen, ker bi sicer lahko izkori
ščali vodo v Pierisu na osnovi 
konzorcialnega sporazuma z drugi 
mi krajevnimi upravami.

Med sklepi, ki jih je občinski 
svet odobril, velja še omeniti na
jem posojil za skoraj 3 milijarde 
in pol. Služila bodo za kritje pa
siva občinskega podjetja ACEGAT 
in občinskega proračuna, 241 mi
lijonov pa bodo izplačali za izde
lavo podrobnega urbanističnega na
črta tržaškega zgodovinskega cen

tra, glede katerega so komunistič
ni svetovalci izrekli več pomisle
kov, češ da se kakovostno ne raz
likuje od splošnih izbir občinske 
uprave.

V samem začetku seje so sveto
valci stoje počastili spomin dveh u- 
glednih tržaških osebnosti. To sta 
pred kratkim umrli 'zdravnik rev
nih* dr. Mario Lovenati, ki je bil 
tudi predsednik središča za boj 
proti raku, ter prof. Andrej Bu
dal, o katerem je župan Spaccini 
dejal, da je bil ploden pisatelj 
in esejist, viden kulturni delavec 
in vzgojitelj, ki se je stalno za
vzemal za povezovanje in boljše 
razumevanje med Slovenci in Ita
lijani.

di nekaterim profesoriein ne. Navkljub 
vsemu pa le skušajo — eni in drugi 
— ustvariti neko vedrino, Ki naj bi 
dala pogovoru tisto obeležje, ki se 
spodobi takemu slovesnemu trenutku, 
ko dijak - maturant zapušča šolske 
klopi in se podaja v svet...

Vzgojna in filozofska vprašanja so 
tu skoraj obvezna postaja za vsakega 
kandidata posebej. Ustanoviteljica ak
tivne šole Helena Parkhurst, Tolstoj. 
Makarenko, Schopenhauerjev volun
tarizem in filozofova slepa volja, ek
sistencializem, Kierkegaard, Sartre... 
Kolikor imen, tolikor pojmov, tolikor 
možnih debat, pogledov, kritik, odo
bravanj ali zavračevanj. Sicer pa vsa 
ta vprašanja ne povzročajo velikih 
preglavic našim maturantom. No, da. 
Včasih se jim zareče, lapsus je sko
raj obvezen, krajši premor med eno 
mislijo in drugo, zicer pa gre.

«Le Izražati se ne znajo dobro...* 
pravi profesor z ogorkom cigare v 
ustih. On je matematik in prav sre
čen je, da so maturitetno matema
tično nalogo skoraj vsi zelo dobro 
izpeljali. No. matematika, ta trepet 
in strah, pa je le šla skozi. Pa 
druge naloge? Tudi, tudi. «Saj gre, 
saj znajo... So na nekem srednjem 
nivoju znanja...* modrujejo profesor
ji, ki ne morejo mimo ugotovitve, 
da jih dolgčas prav pošteno prega
nja. 'Veste, sedimo tu od osme ure... 
pa vedno isto poslušaj!* Kaj pa naši 
učitelji in učiteljice? Njih dolgčas 
prav gotovo ne preganja, saj še ča
sa nimajo, da bi za hip poškilili v 
knjigo, kjer je na strani osem in v 
deseti vrsti od zgoraj navzdol napi
san stavek, ki si ga je treba vseka
kor zapomniti. Že jih pokličejo pred 
mizo in... «alea iacta est* — »kocka 
je padla*. Ko stopijo iz razreda — 
profesorji se po vsakem izpraševanju 
zaprejo v «konklave», kot pravijo na
vihani »bodoči* — je občutek že pri-

domačega profesorja pedagogike, ki 
jih kajpada najprej vpraša, kako je 
pa šla pedagogika.

'Zelo 'fajn', samo več filozofije me 
je izpraševal...*. Pa jo že miri, do
mači profesor namreč, da je šlo, naj 
se nič ne boji, saj je med letom do
bro odgovarjala in znala in da pro
fesor. ki jo je izpraševal, že ve ka 
ko je.

«Že, že... ampak...*. Ta večni, stal
no prisotni 'ampak*. Res je. nikoli 
ne veš, kam pes taco moli. Ampak 
tu, na slovenskem učiteljišču, takih 
zahrbtnih poigravanj z usodami brzda 
ni. Občutek, da matura pravzaprav 
ni nič drugega kot skupek šestih 
črk, ki ti povedo, da rta sc nekega 
julijskega dne srečali dve osebi, ena 
starejša, druga mlajša in se pogovar
jali o tem in onem, se dopolnjevali 
in si pomagali, ni samo čustveni Ob
čutek, ampak verjetno živo dejstvo, 
ki bo našlo svojo potrditev proti kon
cu tedna, ko bodo pritrdili na oglasno 
desko seznam 'usposobljenih* ..

FESTIVAL FANTASTIČNO - ZNANSTVENEGA FILMA

Čehi kot vedno kvalitetni 
vendar nič več originalni

«Divka na kosteti» izstopa predvsem zaradi skupne 
dobre igre - Odlični jugoslovanski kratkometražni film

Zdaj pa i iko rečemo, da so pri
sotni vsi stalni člani tržaškega fe
stivala znanstveno fantastičnega 
filma. Kot zadnji se je ostalim 
pridružil dež, ki pq nepisanem pra
vilu vsako leto spremlja vsaj po
lovico manifestacije Organizatorji 
so tudi letos pripravili v ta namen 
kinodvorano Etcelsior ki pa se 
veda ne nudi tiste atmosfere s 
katero razpolaga grad Sv Justa, 
kar bo verjetno občutiti vsaj pri 
blagajni.

Menjalo se ie torej prizorišče, 
ni se Da bistveno spremenila kvali
teta filmov, čeprav je bil včerajš
nji program še Jcar zadovoljiv Če
ška fantastična komedija je že star 
znanec obiskovalce! tržaškega fe
stivala. Prav zaradi tega im je 
letošnje Vorličkovo delo «Divka na 
košteth (Dekle na metli) prikazalo 
le malo novega in zaradi tega mani 
navdušilo od prejšnjih podobnih 
filmov. Znano je. da razpolagajo 
Čehi z odličnimi režiserji in izredno 
talentiranimi igralci, da je v nji
hovih filmih tudi najbolj stranska 
figura do kraja izdelana in da ni
koli ne zmanjka inteligentnega hu
mor'a. s katerim se avtor loti do
godkov. Vorliček pa je tokrat le 
preveč računal na te odlike '.n 
nekajkrat zašel v nepotrebno farso 
(mislimo predvsem na končni raz
plet). Kljub temu pa je zgodba 
o nagajivi mladi čarovnici ki zbeži 
s svojega sveta in na Zemlji, za 
radi svoje nespretnosti povzroči ve 
liko komplikacij, vreden se privadi 
novemu okolju, zaradi svojega ne- 
prisil enega razpleta pritegnila gle
dalce in jim nudila če že ne dru 
pega vsai prijetno poldrugo uro 
prisrčne zabave. Žal je kot rečeno 
tema le prešibka, rekel bi pa. do 
tokrat tudi med igralci ni nobenega 
ki bi posebno izstopal (čeprav so. 
ponavljam, vsi na dobrem nivoju)

Tako moramo tudi danes vouda- 
riti da so najboljši del programa 
kratkometražni filmi. Jugoslovanski 
«Homo Augens» je še enkrat potr
dil. da je zagrebška šola v tej kon-

Tudi švicarski «Stop 15» zna po
vedati nekaj novega v svoji zvrsti. 
Glavna oseba kratke zgodbe je ve
liko poslopje - ura v kateri se je 
nekaj zataknilo: čas postaja vedno 
kraši. tako da se človeštvo njego
vemu krajšanju ne more prilago
diti. Režiser Bardet je tako v svo
jevrstnem slogu prikazal eno iz
med nevarnosti, proti katerim drs. 
družbeni stroj: nečloveški tempo, 
ki vedno boli veže človeka in aa 
oddaljuje od svojih naravnih te
ženj.

Kanadski «Sinchrony» nima nobe
ne zgodbe, je pa izredno zanimiv 
zaradi načina izdelave: McLaren 
'e posnel na traku ne samo slike, 
ampak tudi zvok ki je s sliko ne
posredno povezan in od nje odvi
sen: glasbena spremljava ie tako 
sad povsem nove tehnike, pri ka
teri svetloba vpliva na akustične 
frekvence. Delo je torej zanimivo 
predvsem za poznavalce tehnik sne
manja. ni na namenjeno širšemu 
občinstvu.

Danes je na sporedu eden od fa
voritov. ameriški «Nec - Ro - Man - 
Cy» ter trije kratkometražni filmi: 
ameriški «Walker». italijanski «11 
muro» in belgiski «H et Laaste 
Ordeh.
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Prosečimi pripravljajo 
Škotom prisrčen sprejem

Na Proseku nadaljujejo priprave 
za sprejem škotskih gostov iz 
mesta Airdrie. Organizatorji se tru
dijo, da bi gostovanje čim bolje 
uspelo, saj se še spominjajo pri
jetnih trenutkov, ki so jih preživeli 
pred tremi leti v tisti tako odda
ljeni deželi. Program je bil v ce
loti izdelan. V ponedeljek je bil v 
prostorih PD Prosek — Kontovel 
sestanek, katerega je sklical pri
pravljalni odbor. Na njem je pred
sednik Sedmak seznanil vse druži
ne. ki bodo gostile škotske prija-

kurenci izredno podkovana če že telje o programu, ki se ga bodo 
ne na boljša. V skopih 9 minutah1 morale držati od četrtka do nede-
je Ante Zaninov č z dovršeno teh
niko in zgovornim navdihom pri
kazal glavno aibalo današnje druž
be, v kateri se nad anonimna ma
so dvigne samo kdor zna izkori
ščati (požreti v Zaninovičem Jezi
ku) bližnjega, toda tudi tak posa
meznik bo ob koncu svoje parabole 
postal žrtev te mase in bil od nje 
uničen. Zanimivo je. da je kljub 
svoji dolgi tradiciji ugoslovanska 
šola tudi tokrat le našla nekaj no 
vega v svoji že tako bogati tehni
ki. tako. da bi tudi letos lahko 
konkurirala za rtrvo mesto (edina 
huda ovira: Jugod v zri so «preveč 
krat» zmagali).
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STAVKA OSEBJA ACICAT

JUTRI OD 11. DO 14. URE 
TRST BREZ AVTOBUSOV

Ob 11.30 skupšiina stavkajočih

Nadaljuje se in zaostruje spor v «Na sestanku*, pravi sporočilo,—o___ -____ Ant? ________ _______ ____:__ :•mestnem prevoznem podjetju ACE
GAT. Kot je znano stavkajo usluž
benci ACEGAT tako, da ne oprav
ljajo nadur že več kot teden dni. 
Zaradi tega v Trstu ne vozi 35 
odst. avtobusov, ali točneje, 14 
prog je trenutno 'zamrznjenih*, 
medtem ko na drugih vozijo avto
busi z veliko zamudo in neredno.

Do takega položaja je prišlo, ko 
je uprava ACEGAT zavrnila poga
janja za obnovitev dopolnilne de
lovne pogodbe. Pri tem se ie skli
cevala na nasprotujoče si pristoj
nosti občinske uprave in mestnega 
prevoznega podjetja.

Kakorkoli že. položaj se ni pre
maknil z mrtve točke. Zato so se 
sindikalisti sestali in izdali sledeče 
sporočilo, v katerem napovedujejo 
za .jutri od 11. do 14. ure splošno 
stavko javnih prevozov v Trstu.
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«so vodstva sindikalnih organizacij 
FIAI - CGIL. FENEAL - C1SL in 
UIL - trasporti preučila nastali po
ložaj in ugotovila, da ni pri uprav
nih organih podjetja dobre volje, 
da bi s pogajanji rešili sindikalni 
spor o dopolnilni delovni pogodbi. 
Zato so sindikalna vodstva skleni
la. da ne prekinejo stavkovnega gi
banja. zaradi katerega uslužbenci 
niso opravljali nadur, temveč napo
vedujejo za četrtek. 13. julija sploš
no stavko vseh javnih prevozov od 
11. do 14. ure.*

Sledi točnejši razpored stavke: 
avtobusi se bodo vračali v garaže 
pred 11. uro, delo pa bodo začeli 
obnavljati po 13.30. Osebje v skla
diščih in garažah bo stavkalo od 
11. ure do 13.3Q. uradniki in dru
gi delavci pa od 11 ure do konca 
izmene.

Ob 11.30 bo v glavnem skladišču 
v Ulici Broletto splošna skupščina 
stavkajočih, kjer bodo odločali o 
nadaljnjih akcijah.

Ije. Družine so sprejele posebno 
brošuro, kjer so napisana vsa ime
na gostov in vstopnico za koncert, 
ki bo v soboto, 15. t.m. ob 21. 
uri v Kulturnem domu v Trstu.

Vprašanje onesnaženja 
okolja tema srečanja 
v Grandi motori

Vprašanje onesnaženja okolja je 
problem, s katerim se zadnje čase 
spoprijema vedno večje število teh
nikov in strokovnjakov. Zanimivo 
srečanje na to temo je bilo vče
raj v podjetju Grandi motori v 
Boljuncu. V razpravi je sodelova
lo, poleg nekaterih gostov in tehni
kov tržaškega podjetja, petnajst 
strokovnjakov raznih italijanskih 
podjetij IRI. V jutranjih urah so 
udeleženci razpravljali o vpraša
njih onesnaženja vode, popoldne pa 
je bil na programu problem one
snaženja ozračja.

Glavni namen včerajšnjega sre
čanja, ki se vključuje v serijo po
dobnih srečanj po vsej Italiji na 
pobudo skupine IRI, je bil pred
vsem izmenjava izkušenj med teh
niki, ki se ukvarjajo s specifič
nim problemom onesnaženja okolja. 
Poleg tega so udeleženci lahko pre
verili možnosti bodočega medseboj
nega sodelovanja na tem področju, 
kot so izmenjava prečiščevalnih na
prav, skupno usposabljanje strokov
njakov in podobno. V ta namen so 
si ogledali prečiščevalne naprave, 
ki obratujejo v tem tržaškem pod
jetju. Tovarna v Boljuncu razpola
ga namreč z najučinkovitejšimi in 
najmodernejšimi napravami za pre
čiščevanje in ravno zaradi tega so 
si izbrali to podjetje za sedež vče
rajšnjega srečanja. Prisotni tehni
ki so se tako seznanili v novimi 
tehnološkimi prijemi za reševanje 
problema, ki v današnji dobi naj
bolj zaskrbljuje prebivalstvo.

Zaradi nedavnih rahlih sprememb 
v razmerju vrednosti med raznimi 
tujimi valutami in zlatom, je ju
goslovanska narodna banka rahlo 
spremenila tečaj dinarja. Trenutna 
menjava dinarja z italijansko liro 
je zaradi tega en dinar za 34,989 
lire ali sto lir za 2,858 dinarja. 
Razlika od prejšnje menjave je mi
nimalna.

Včeraj je zajel našo deželo val 
slabega vremena. Nihče ni priča
koval. da bosta kar naenkrat dež

kah s kratkimi rokavi: det jih je 
prisilil, da so si morali obleči to
ple jopice in dežne plašče. Pri nji

in burja zamenjala vroče žarke hovem ogledu našega mesta pa jih

Kjsrsw*?: si s,,iinok oo Tristo«: ■„ a*, i la- Kalere posamezni sunKi so ao
segli hitrost do 80 km na urn

Nedvomno je val slabega vreme

nih ulicah se niso Tržačani in šte
vilni jugoslovanski in turisti iz dru- j 
gib krajev sprehajali več v maje-1

Danes zjutraj bodo 
občinski delavci začeli 
odstranjevati ruševine 
hiš na Brandežiji

Po sklepu tržaškega župana bodo 
danes zjutraj občinski delavci za
čeli odstranjevati preostale ruše- 

| vine stanovanjskih blokov na Bran- 
j dežiji, ki jih je zgradilo podjetje 
i Cumin. Sklep je bil sprejet zato,
ker podjetje ni zadostilo zahtevam 
občine glede odstranjevanja ruše
vin. Nasprotno naj bi uprava pod
jetja skušala dokazati, da je delo 
nemogoče, češ da je zgradba na 

čar jem".'' v” preteklih * dneh so moraii 1 Brandežiji na preveč trdih temeljih 
sami zalivati sadne in cvetne na ’“*•
sade Dež bi jim sedaj koristil, V zvezi s tem nam je župan
račune pa jim ie prekrižala burja, Spaccini tudi povedal, da so inž.
kj je s svojimi močnimi sunki kle Cumma prijavili sodivm oblastem, 
stila bregove in vinograde. Na sli ker se pri gradnji hiš na Brande 
ki: včeraj na Nabrežju. I žiji ni držal originalnih načrtov.

na povzročil precej škode našim vi
nogradnikom, vrtnarjem in cvetli-

Danes praznuje 60. rojstni dan 
LADO PREMRU 

Šentjakobsko prosvetno druš
tvo «lvan Cankar» mu želi še 
mnogo srečnih in zdravih let.

Danes obhaja svojo 60-letnico 
zaslužni pevec in prosvetni de
lavec

LADO PREMRU
Svojemu sodelavcu ob živ

ljenjskem jubileju iskreno če
stita Primorski dnevnik in mu 
želi še mnogo zdravih in zado
voljnih let.

OBVESTILO SINDIKATA 
SLOVENSKE ŠOLE V TRSTU 
Tttfništvo sindikata uraduje tudi 

ves mesec julij ter je članstvu na 
razpolago vsak torek in petek od 18. 
do 19. ure.

Slovensko planinsko društvo v Tr
stu organizira 16. julija 1972 izlet v 
Forni Avoltri in Collinetto, od koder 
bo vzpon na najlepši masiv Karnij
skih Alp, 2.780 m visoki Coglians. 
Pred vzponom kratek počitek v koči 
Marinelli (2.120 m), iz Collinette do 
koče 2 uri in pol hoje. iz koče do 
vrha približno 2 uri. Z vrha je kra
sen pogled na Dolomite Sappade in 
na Cortinske vrhove (Tofano, Marmo- 
lade). Vpisovanje pri Norči Zavadial. 
Ul. Geppa 9 samo še danes. Na raz 
polago je še nekaj mest.

Retrospektiva v Excelsioru

Zopet Faustov motiv 
v filmu Reneja Claira

Demuntzem, m prtustavija lemo 
letošnje retrospektive tržaškega fe
stivala, je prevrnjena oblika reli
gije .Kjer božanstvo ne more po
li. — Ji, se začenja hudičev vpliv. 
Tl, vendar upravičen v funkciji 
seaanjosti in zemeljskega življenja; 
človek se pusti prevarati od nje
ga, ker v resnici meni, da življenje 
ne sega preko smrti in da je on 
tisti, ki je dejansko «prevaral» hu
diča. Religioznost pa preostaja, ne 
v duhu, pač pa v potrebi, ki odloča 
za izbiro hudiča, v nezaupanju v 
človekove samostojne moči.

Demonizem je resno povezan s 
samo potrebo po umetniškem u- 
stvarjanju, če je res, kar meni 
Freud, da se v umetnosti izraža 
prvotna človekova želja po vsemo
gočnosti.

Film, ki smo ga včeraj videli v 
okviru retrospektive, Reneja Claira 
«La beaute du diable» (La bellezza 
del diavolo, 1950), je zanimiva in
terpretacija Faustovega motiva. Me
fistofeles da Faustu mladost, ko 
mu ta proda dušo. Tedaj se poka
že svojskost filma: igralec, ki je 
poosebil Mefistofelesa, se spremeni 
v novega Fausta, igralec, ki je 
poosebil Fausta, pa postane Mefi- 
stofeles. Mefistofeles živi odtlej 
Faustovo življenje, spremenjeni 
Faust pa kljub doseženi mladosti 
pogreša bogastvo. Mefistofeles mu 
ga tedaj ponudi skupaj z atomsko 
bombo. Na koncu pa množice pri
silijo hudiča, spremenjenega v 
Fausta, k smrti, medtem ko Faust 
ostane mlad in se napoti v srečno 
življenje z Margarito.

Clairov film uresniči željo, ki je 
v originalnem Faustovem motivu 
ostala zatrta, ga torej osvetli in 
poplitvi obenem. Faust doseže novo 
mladost in erotično srečo, ne da bi 
zato moral kaj plačati, torej nekako 
preko dobrega in zla. Res dober 
film večkrat precenjevanega reži
serja humorističnih del. K rezulta
tu pripomore tudi izvrstna interpre
tacija Michela Simona in Gerarda 
Philipa.

S. G.

Šolske vesti
Ravnateljstvo državne srednje šoli 

«Sv. Ciril in Metod* — Trst z odde 
ljenimi razredi na Katinari sporoča 
da se 24. julija zaključi vpisovanje z; 
šolsko leto 1972-73. Prošnje sprejemi 
tajništvo vsak dan od 9. do 12. ure

Ravnateljstvo državne srednje šoli 
'Simon Gregorčič* v Dolini sporoča 
da 24. julija zapade rok vpisovanji 
za šolsko leto 1972/73. Prošnje spre 
jema tajništvo vsak dan od 9. di 
12. ure.

Ravnateljstvo državnega trgovskegi 
tehničnega zavoda «Žiga Zois* v Trstu 
Ulica Guardiella 13/2, sporoča, da 24 
julija 1972 ob 12. uri zapade rok u 
vpis za šolsko leto 1972-73.

Prošnje sprejema tajništvo vsak dai 
od 10 do 12. ure.

Ravnnlel.jstvo državnega učiteljišči 
«A M. Slomšek* v Trstu. Ul. Čara 
vaggio 4. sporoča, da 24. julija 1971 
oh 12. uri zapade rok za vpis za šol 
sko leto 1972/73

Ravnateljstvo državnega znanstvene 
ga liceja 'France Prešeren* v Trstu 
Ul. Guardiella 13/1, sporoča, da 24 
julija 1972 ob 12. uri zapade rok zi 
vpis za šolsko leto 1972/73 Prošnji 
sprejema tajništvo vsak dan od 10 
do 12 ure.

RavnatePstvo državne srednje Soli 
«hnn Cankar* sporoča, da 24 juliji 
oi 12 uri zapade rok vpisovanja zi 
šolsko leto 1972-73. Prošnje sprejemi 
tajništvo vsak dan od 9. do 12. ure

Ravnateljstvo državne srednje šoli 
'Fran Levstik* - Prosek z oddelje 
nimi razredi v Sv. Križu sporoča di 
se 24. julija zaključi vpisovanje zi 
šolsko leto 1972-73. Prošnje sprejemi 
tajništvo vsak dan od 9 do 12. ure

Državni strokovni zavod za indu 
stsrijo in obrt v Ul. Frausin sporo 
ča, da 24. julija 1972 zapade rok zi 
vpis za šolsko leto 1972-73.

Ravnateljstvo državne srednje šoli 
•Fran Rjavec* sporoča, da 24. juliji 
ob 12. uri zapade rok za vpis zi 
šolsko leto 1972/73. Prošnje sprejem; 
tajništvo vsak dan od 10. do 12. ure

Razna obvestila
PRIDI NA PEDOČADO, ki jo t

ganizira KASTA v soboto, 15. t. i 
od 20.30 dalje v NABREŽINSKE 
PORTIČU!

Včeraj-danes
Danes, SREDA, 12. julija 

MOHOR
Sonce vzide ob 5.27 in zatone ob 
20.53 — Dolžina dneva 15.26 — Lu
na vzide ob 7.12 in zatone ob 21.54

Jutri, ČETRTEK, 13. julija 
DRAGAN

Vreme včeraj: najvišja temperatura 
19,8 stopinje, najnižja 17,6, ob 19. 
uri 19,4 stopinje, zračni pritisk 1007,9 
mb, rahlo pada, veter 35 km na uro, 
severovzhodni, s sunki 80 km na uro, 
vlaga 60-odstotna, nebo oblačno, morje 
razburkano, temperatura morja 19,2 
stopinje, padavine v teku dneva 12,1 

mm (dežja)
ROJSTVA, SMRTI IN POROKE
Dne 11. julija 1972 se je v Trstu 

rodilo 12 otrok, umrlo je 11 oseb.
UMRLI SO: 74-letna Antonia Capi- 

tanio, 64-letna Ferdinanda Leotta por. 
Venuti, 61-letni Armando Slobez, 91- 
letni Giorgio Gianoli, 77-letna Marghe- 
rita VVeisz vd. De Carlo, 87-letna Eli- 
sabetta Blasoni, 68-letna Natalia De- 
pangher por. Zacci, 65-letna Adele 
Tretnik vd. Hofmann, 52-letni Guido 
Babich, 81-letni Mario Vittes, 81-letna 
Anna Kriste vd. Kovačič.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do 16. ure)

Busolini, Ul. P. Revoltella 41; Piz- 
zul - Cignola, Korzo Italija 14; Pren- 
dini, Ul. T. Vecellio 24; Serravallo. 
Trg Cavana 1.

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19.30 do 8.30)

AlTAngelo d’Oro, Trg Goldoni 8; 
Cipolla, Ul. Belpoggio 4: Ai due Luc 
ci. Ul. Ginnastica 44; Miani, Mira 
marski drevored 117 (Barkovlje).

12. Julija 1972

Gledališča_____
POLITEAMA ROSSETTI
Kot že napovedano, se bo v soboto 

zvečer z uprizoritvijo Leharjeve 'Ve
sele vdove* odgrnil zastor nad trža
škim festivalom operete, ki to pot 
zajema kar tri priljubljena dela h 
železnega repertoarja operete. Poleg 
'Vesele vdove* si bodo Tržačani i» 
gostje lahko ogledali na deskah iste
ga gledališča še opereto «Cin-cin-la» 
Italijanov Lombarda in Bansata ter 
neprekosljivo Kalmanovo 'Čardaško 
kneginjo*. Sobotna premiera 'Veselo 
vdove* je napovedana za 21. uro, po 
novitve te operete pa se bodo vrstilo 
v naslednjem redu in urniku: v nede 
ljo ob 18. uri, v torek, 18. t. m. ob 
21. uri, v četrtek, 20. t. m. ob 21- 
uri, v soboto, 22. t. m. ob 21. uri, < 
nedeljo, 23. t. m. pa ob 18. uri. * 
glavnih vlogah bodo nastopali Gianno 
Galli, Rosetta Pizzo, Aldo Bottioft 
Sandro Massimini, Pierfrancesco l’o 
li in Carlo Rizzo. Režiser je Gin® 
Landi, scenograf Maurizio Montever 
de, kostumograf pa Sebastiano Sol
dati. Zbor bo vodil Gaetano RiccitelU 
orkester gledališča Verdi pa bo diri
giral GUnter Ott.

Rezervacije in vstopnice za vs« 
napovedane predstave pri osrednji gl* 
dališki blagajni v Pasaži Protti i 
tel. 36-372.

. ....................
Razstave

V Kraški hiši v Repnu je odprto 
razstava del prof. Avgusta Černigoj* 
Razstavo si lahko ogledate ob sobo 
tah in nedeljah.

Kino
MIRAMARSKI PARK. 'Luči in zvoki’

ob 21.30 'Der Kaisertraum von 
ramare* v nemščini; ob 22.45 «MaJ 
simikano e Carlotta* v italijanščini-

FESTIVAL
ZNANSTVENOFANTASTIČNEGA
FILMA

Kino Ecxelsior (Retrospektiva «Hudit 
in njegovi privrženci: čarovniki - 
čarodeji*), ob 17.30 «L’amore e 1 
diavolo* leto 1949-1950, režiser Mar
cel Came, igrajo Marie Dča, Ari 
letty, Alain Cuny, Jules Berry)- 
Grad Sv. Justa, od 21.30 dalje1 
«11 pedone indeciso* (ZDA, kratko 
metražni film); «11 muro* (Italija 
kratkometražni film); «11 giorno dd 
giudizio* (Belgija, srednjemetiažri 
film); «Nec-Ro-Man-Cy* (ZDA, dol| 
gometražni film), režiser Bert Gof 
don, igrajo Orson VVelles, Pamelo 
Franklin in Lisa James.

Nazionale 16.15 'Italian Segret Sef 
vice*. Barvni film. Nino Manfred 
in Georgia Moll.

Penice 16.15 «La gang che non so
peva sparare*. Technicolor.

Eden 16.30 «Le figlie di Dracula’ 
Peter Cesshing in Dennis Priče 
Barvni film. Prepovedano mlad® 
pod 18. letom.

Grattacielo 16.30—22.00 'Grande sl« 
lom per una rapina*. Jean Claud* 
Killy. Barvni film.

Excclslor 17.30 Retrospektiva na to 
mo: 'Hudič in njegovi privrženci1 
čarovniki in čarodeji*.

Ritz 16.30 'Decameroticus*. Barvi* 
film. Prepovedano mladini pod 1® 
letom.

Aurora 16.00 «Io sono Valdez*. BiH1 
Lancaster. Deluje klimatska n« 
prava.

Impero 16.30 «Un papero da un te 
lione di dollari* Walt Disneye' 
film v barvah.

Capitol Počitek. Jutri isti film: «Tef 
rore cieco*. M. Farrovv, R. Baile!

Cristallo 16.30 «Senza via d'uscita* 
Barvni film. Marisa Mell, PhilipP* 
Leroy. Prepovedano mladini pod I* 
letom.

Moderno Počitek.
Vittorio Vcneto 16.30 »Inchiesta « 

un delitto della polizia* Barvni fiU11.' 
Marchela Carneja

Ideale 16.30 'Congiura dei potend’ 
Barvni film. Rossana Schiaffino if 
Jean Luis Barrault.

Abbazia Počitek.
Astra 16.30 «La calata dei barbar’’ 

Barvni film. Lawrence Harwey ^ 
Orson VVelles.

Prispevki
V počastitev spomina gospe Maj^ 

Rupena daruje družina Okretič 30*’* 
lir za Slovensko dobrodelno društv«

V počastitev spomina pok. Majd* 
Rupene darujeta Marica in Frari 
Tončič 5000 lir za Dijaško matico ^ 
5000 lir za sklad Sergija Tončiča-

Ob prvi obletnici smrti nepozabne^ 
nonota Hermana darujejo vnuki 
lir za ŠK 'Kras* in 4000 lir za F- 
'Rdeča zvezda* Salež Zgonik.

Ob prvi obletnici smrti nepozabne!* 
brata Hermana Miliča daruje sestri 
Pepka 3000 lir za Glasbeno matic«

Ob 13. obletnici smrti nepozatte 
Pepce Nardin darujejo sestra Marij« 
Vinko in Sida 2000 lir za spornen* 
padlim v NOB iz Skednja, KolonkoVC* 
in Sv. Ane.

| Namesto cvetja na grob Silve Pel 
narčič por Počkaj daruje Stanisl«' 
Renko 3000 lir za PD «Ivan Cankar«

V spomin Silve Pernarčič por. pte 
kaj daruje družina Bandelj 2.000 & 
za SZ Bor.

V spomin pok. Silve Pernarčič Pot' 
Počkaj darujejo Peter, Luiza in te' 
cija Grgič 5000 lir za SZ Gaja.

11. julija je preminil

Armando (Nando) 
Slobez

Pogreb bo danes, 12. t. m. ob 14J® 
iz splošne bolnišnice.

žalujoči: žena LJUDMI^ 
otroka ARMANDO in ANA 
MARIJA, snaha AGNES®1 
vnuka MAURIZIO in BA8 
BARA ter drugo sorodst'*

Trst, 12. julija 1972

Pog. podjetje, Ul. Zonta 3, tel. 380^
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Z VČERAJŠNJE SEJE NA TRGU OBERDAN VPISOVANJE TRAJA DO 24. JULUA NA 4. KONGRESU V GRADIŠČU

Deželni svet izglasoval spremembe ČIMVEČ DIJAKOV V SLOVENSKE Š0LE l>okraji,lska federaciia PSIUP
k zakonu za podporo industrijam w<i°“ ^ se *e lzrek,a za vs,0|> v ^PI

Proti glasovali svetovalci KP1 in PSIUP - Začetek razprave o 
zakonu za trgovinstvo . Dr. Štoka predsednik mešane svetovalske skupine

Deželni svet .je včeraj izglasoval 
zakon, ki ga je predložila četrta
■ talna deželna komisija, po kate- 
rem bodo vnesli spremembe k de
isto0™ zakonu štev' 25 iz leta ■to. To je osnovni zakon, po ka-
ereai deželna uprava dodeljuje pri- 
Pevke na obresti posojil za grad- 

izboljšanje in modernizacijo 
ndustrijskih objektov. Novi zakon 

Predvideva predvsem spremembe 
ormativnega značaja: med temi je

■ odvomno najvažnejša tista, po ka- 
epi. bodo odvzeli podpore industrij-

ki so jih sodišča obsodila za 
,, prekrškov zakonov o gospo
darstvu.

V razpravo o zakonskem predlo- 
54.-1® Poseglo šest svetovalcev: Ber

il (PLI), Gefter Wondrich (MSI), 
r? . baporiacco (neodvisni). D’An- 

.1PSDI). Zorzenon (KPI) in 
attmi (KD). Vsi svetovalci so 

bistvu strinjali z zakonskim 
wedlogom, čeprav so nekateri,
P edvsem Bertoli in Di Caporiacco, 
aglasili potrebo, da sc- skuša čim-

1 olajšat, in pospešiti postopek 
“P določanje podpor. Sedaj je nam- 

pred komisijo ki dodeljuje
odpore, približno 100 prošenj in 
ezelni aančni inštituti imajo na 
.izpoj a go dovolj finančnih sredstev, 
a bi krili vse te potrebe. Zorze- 
°n pa ie oporekal Bistvo zakona 

k 2®: neorSanski posegi, veli- 
a razpršenost pomoči, ki ne prive
dlo do splošnega razvoja industri- 
L v .deželi, ampak samo do posa- 

eznih novih tovarn, od katerih 
djajo največjo korist gospodarji, 
ato je svetovalec KPI Zorzenon
Ddlagal, naj bo zakon štev. 2r> 
smerjen predvsem za pomoč ma- 

j . .industrijam, ki so tiste, ki
. aie.to največ koristi prebivalstvu 
n delavcem.
, Svetovalcem sta odgovorila poro
čevalec zakona Urli m odbornik 
‘a industrijo Dulci. Poročevalec 

. .ie predvsem naglasil, da spre- 
™bl.evalm zakonski predlog daje 
.^l1 Pomen zakonu za pomoč in
dustrijam. ki se ie v preteklih le- 

lzkazal za temeljni kamen raz- 
naše dežele. Potrebno ie po 

J^evem mnenju da se dodeljujejo 
Jdbbpre na podlagi organskih načr- 

v In Po resničnih potrebah raz- 
°ia dežele Furlanije Julijske kra- 

Odbornik Dule' pa ie bolj 
aglasil potrebo, da se pospešijo po- 

p®Dki za podeljevanje podpor kar 
^ dalo večji pomen celotnemu za- 
°nu štev. 25. Zakon so izglaso- 
al1 ob samem nasprotovanju s ve
ncev KPI in PSIUP.

Takoj zatem so svetovalci začeli 
z razpravo o zakonskem predlogu 
štev. 321 v korist trgovinstva. Za
kona se bodo predvsem okoristile 
potrošniške zadruge, katerim bo 
deželna uprava dodelila prispevke 
za izboljšanje že obstoječih trgo
vin m gradnjo novih do zneska 
20 odst. celotnega stroška.

Včeraj se je razprava o tem za
konu komaj začela; v razpravo 
sta posegla le misovec Gefter Won- 
drich in socialdemokrat D’Antoni. 
Do glasovanja bo prišlo verjetno 
danes zjutraj.

Ob začetku razprave so odborni
ki odgovorili nekaterim vprašanjem 
svetovalcev. Najprej je odbornik za 
delo Stopper odgovoril vprašanju 
svetovalcev KPI Zorzenona in Ber- 
gornasa v zvezi s stavkami v pod
jetju Eaton Est v Tržiču Od kar 
sta svetovalca predložila vprašanje, 
pa so sindikalni spor že uredili in 
Stopper je samo orisal rešitev, do 
katere je prišlo. Odbornik za zdrav

stvo in higieno Devetag je odgo
voril misovcema Getferju Wondri- 
chu in Morelliju v zvezi z delova
njem tržaške psihiatrične bolnišni
ce. Misovska svetovalca sta se
veda merila predvsem na napred
ni način zdravljenja ravnatelja dr. 
Basaglie, Devetag pa jima je ser
viral odgovor, iz katerega ie iasno 
izhajalo, da je vse delovanje dr, 
Baseglie in drugih zdravnikov po
polnoma v skladu z zakonskimi 
predpisi.

Na koncu zasedanja je predsed
nik sveta Riibezzi najavil da so 
uradno ustanovili mešano svetoval
sko skupino, ki jo sestavljajo sve
tovalci Slovenske skupnosti Štoka, 
Furlanskega gibanja Puppini in 
Ceccottg ter neodvisni Di Caporiac
co, ki je pred nedavnim izstopil 
iz Furlanskega gibanja. Za pred
sednika skupine so izvolili dr. Dra
ga Štoko, podpredsednica bo prof.
Comielia Puppini, tajnik pa prof. 
Corrado Ceccotto.

.............................. .

PO SOBOTNI NESREČI V LIGNflNU SABBlflDORO

Včeraj so našli truplo 
tržaškega potapljača

Preiskavi pomorskih in sodnih organov

STRAIN 

Dolina št. 40
tel. 228116

Posebna postrežba ob slav
nostnih pojedinah: poroke, 
rojstva, imendani, birme in 
druge slavnosti. — Možnost 
prenočitve. — Izbrana jedi
la in pijače.

Ob petkih zaprto.

Včeraj so kopališki pazniki našli 
truplo 19-letnega tržaškega univer
zitetnega študenta Livia La Fate, 
ki je stanoval v Ul. delFEremo 20, 
katerega je v soboto pred obalo 
Lignana Sabbiadoro razmesaril vi
jak motornega čolna. Truplo, ki je 
imelo na sebj še plavuti in podvod
no masko, so karabinjerji pripelja
li v tamkajšnjo mrtvašnico, kjer 
bo na razpolago sodnim oblastem.

Nesrečni La Fata se je v soboto 
potapljal približno 300 metrov od 
obale, ne da bi svojo prisotnost, 
kot določa zakon, označil s plava
jočim signalom. Takrat je mimo 
privozil motorni čoln, ki je vlekel 
za seboj vodnega smučarja. Naen
krat je voznik čolna, 27-letni Gino 
Tropina iz Čedada, začutil močan 
udarec ob prednji del čolna. Zato 
se je vrnil na mesto, kjer je zagle
dal krvave madeže na vodni gla
dini. Ker je bil dovolj oddaljen od 
obale, je mislil, da je zadel ob 
kakega delfina, zato je vozil dalje, 
zvečer pa je vseeno svoje dvome 
posredoval karabinjerjem.

Pozneje se je na karabinjerski 
postaji v Lignanu predstavil tudi 
16-letni Stefano La Fata, brat po
kojnega Livia, ki je izjavil, da po 
zadnjem potapljanju ni več zagle
dal brata. Zaradi tega so pričeli 
potapljači tržaških karabinjerjev in 
policijski agenti iskati na morskem 
dnu nesrečnega, ki ga niso našli. 
Razmesarjeno truplo so našli včeraj 
kopališki pazniki na plaži, kamor 
so ga zanesli morski tokovi in raz
burkano morje.

Sodne oblasti so uvedle preiska
vo, ki jo vodi pretor iz Latisane 
dr. Armando Celledoni. Ta je odre
dil zaradi tehničnega sodnega pre
gleda zaplembo motornega čolna. 
Drugo preiskavo vodijo pomorske 
oblasti, ki so do sedaj zaslišale 
voznika motornega čolna Tropina, 
22-letnega Giannija Pessoneja, ki 
je bil z njim na krovu, ko se je 
pripetila nesreča, in svojce nesreč
nega Livia.

TOKRAT ZA NASE GOSPODINJE

VELIKI PELLAPRAT
«Prvi kuhar sveta»

rsgoceno zbirko receptov ie sestavil sloveči mojster kuharske umet- 
ljPs,i Henri Paul Pellaprat. Knjiga obsega skoraj osemsto strani ve- 
vke9a formata in nad tri tisoč receptov. Vsak recept ima poleg slo- 
®nskega še izvirni naslov v francoščini. 284 barvnih fotografij pe- 
r° dopolnjuje tekst, ki zajema še poglavja praktičnih nasvetov o 

,, reiemanju gostov, serviranju jedi in tehnologiji kuhanja nasploh. 
,JJPočil je čas poletnih počitnic. Marsikateri gospodinji bo v razve- 

1 da preizkuša na novo svoje kuharske sposobnosti, laj si «mo- 
^rna fran-oska in mednarodna kuharska umetnost* utreta pot tudi 
v®5 dom!

kniiaa*M-a
t*st _

Med sodno obdukcijo so ugotovili, 
da je vijak motornega čolna silo
vito zadel La Fato, ki je hotel pri
plavati na površje, v prsni koš, 
zaradi česar je bil nesrečnik takoj 
mrtev. Truplo pokojnega študenta 
bodo danes pripeljali v Trst, kjer 
bo pogreb.

ŽE ČETRTA ŽRTEV

14 dni po nesreči 
podlegel poškodbam

j

ULICA SV. FRANČIŠKA 20 - Telefon 61 792

Guido Bau.v

Strahovita prometna nesreča, ki 
se je pripetila ponoči 27. junija le
tos v Miramarskem drevoredu, ma
lo do železniškem nadvozu, ie ter
jala še eno smrtno žrtev. Včeraj 
ob 11.25 je namreč na oddelku za 
oživljanje tržaške glavne bolnišnice 
podlegel hudim poškodbam tudi 52- 
letni Guido Babic iz Ul. Cerreto 15. 
Število smrtnih žrtev nesreče, 
kakršne po številu mrtvih in ranjen
cev, pri nas že dolgo ne pomnimo, 
je tako naraslo na štiri. Kot zna
no sta pri trčenju goriškega avta 
lancia fulvia c-oupe in tržaškega 
opel rekorda, bila pri priči mrtva 
77-letni Domenico Petronio iz Pira
na ter lastnik goriškega avta. 48- 
letni Ervino Russi iz Ronk, Dre
vored Serenissima 57. Petroniova 
žena, 64-letna Emilia Goina por. 
Petronio, prav tako iz Pirana, pa 
je preminila kmalu po sprejemu v 
bolnišnico.

Guido Babic se je peljal v trža
škem avtomobilu, v nesreči pa sd 
je zlomil lobanjsko dno ter številna 
rebra, vrh tega pa dobil še vrsto 
notranjih poškodb.

Slovenski starši naj pošljejo svoje otroke v slovenske srednje šole v Gorici 
Trgovska šola je dala nalepiti lepake tudi v slovenskem jeziku
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Dvojezični lepak vabi k vpisu v trgovsko šolo

Tajnik Rizzi: «Edini primer v Evropi, da 
se socialistična levica pridruži komunistoma

Pokrajinska federacija Socialistič
ne stranke proletarske enotnosti se 
je izrekla za vstop v Komunistično 
partijo Italije. Sedemdeset odstot
kov vseh vpisanih članov se je 
namreč na 4. kongresu PSIUP, ki 
je bil v soboto v Gradišču, izre
klo za vstop v KPI, deset odstot
kov jih je bilo zato, da stranka o- 
stane in nadaljuje svojo politiko, 
medtem ko je bilo 1,5 odstotka za 
združenje s Socialistično stranko. 
Ostalih 18,5 odstotka se je vzdrža
lo glasovanja (med temi so všteti 
tudi odsotni člani).

Pred poročilom, ki ga je podal 
tajnik Rinaldo Rizzi, so kongresu 
prinesli svoje pozdrave tudi pred
stavnik ANPI, KPI in PSI, med go
sti so bib prisotni tudi drugi de
legati.

V svojem poročilu se je Rizzi 
zaustavil ob političnem položaju in 
vlogi socialproletarske stranke, ki 
kot delavska stranka, ni dobila v 
političnem razvoju zadnjih let svo
jega avtonomnega prostora. Z zdru
žitvijo s KPI pa bo PSIUP gotovo

za-
ki

odločilno vplival na socialni razvoj naše družbe

razredne družbe in v boju za 
ustavitev preokreta na desno, 
postaja danes pri vodilnih politič
nih silah vedno bolj jasen.

Tajnik je poudaril vrednost zdru
žitve socialističnih sil s komunisti, 
ki kot edini primer v Evropi, pri
kazuje delikatnost političnega boja 
v naši državi in moč komunistične 
stranke, edine in najmočnejše v 
zapadni Evropi, ki lahko zagotovi 
pravičen boj za socialne potrebe in 
pravice delovnega ljudstva.

Po tajniškem poročilu je sledila 
debata, v katero je poseglo veliko 
članov stranke

Zaključno porodilo je podal Dome
nico Ceravolo. član državnega vod
stva PSIUP. Tudi on je poudaril 
važnost združitve s komunistično 
stranko, edino, v kateri lahko naj
demo marksistično - leninistično po
dlago, s katero je mogoče upreti se 
kapitalistični družbi. V enotnosti s 
KPI, je zaključil Ceravolo, bomo 
v tem smislu mnogo pripomogli 
socialnemu in političnemu razvoju

Pohod radikalcev 
od Trsta v Aviano

Radikalna stranka, ki ima svoj 
sedež v Ul. Diaz v Trstu, napo
veduje za obdobje od 25. julija 
do 4. avgusta «protimilitaristični 
pohod* od Trsta do ameriškega o- 
porišča v Avianu. Kot poroča ti
skovno sporočilo, se bodo manife
stacije, ki bo 1. avgusta v Codroi- 
pu, udeležili tudi nekateri politični 
predstavniki, med temi sen. Alba- 
rello in poslanec Loris Fortuna.

Etape «pohoda» so sledeče: Trst 
(25. julija), Trst - Tržič (26. 7.), 
Tržič - Gorica (27. 7.), Gorica - 
Krmin (28. 7.), Krmin - Palmano
va (29. 7.), Palmanova - Videm 
(30. 7.), počitek v Vidmu (31. 7.), 
Videm - Codroipo (1. 8.), Codroipo 
- Casarsa (2. 8.), Casarsa - Por- 
denon (3. 8.), Pordenon - Aviano 
(4. 8 ), kjer bo zaključna manife
stacija.

Nalezljive bolezni 
v tržaški občini

Občinski zdravstveni funkcionar 
je sporočil, da so zabeležili v te
dnu od 3. do 9. julija naslednje 
primere nalezljivih bolezni: 9 pri
merov ošpic, 2 primera noric, 1 
primer oslovskega kašlja, 2 pri
mera malteške mrzlice, 1 primer 
rdečice, 1 primer srbečice, 8 pri 
merov nalezljivega vnetja jeter 
(od slednjih je bil eden smrten).

brat nekega slovenskega trgovca, 
istočasno političnega in kulturnega 
funkcionarja ima tri otroke: vsi so 
Slovenci, otroke pa pošiljajo v ita
lijanske šole. Samo v omenjenih 
primerih bi bilo otrok za en raz
red in tako bi kruh dobila še ena 
učiteljska ali profesorska moč. Ta
kih primerov je precej. Prav bi 
bilo, da bi jih enkrat javno ožigo
sali.

V mestu in na podeželju imamo 
vrsto slovenskih ljudi, od delavcev 
do trgovcev in obrtnikov, od kme
tov do intelektualcev, ki svoje o- 
troke pošiljajo v slovenske šole, 
med temi tudi precej primerov me
šanih zakonov, kjer enkrat toliko 
prevlada slovenska težnja po šo-

Včerajšnje neurje, ki je zlasti po
noči zajelo vso Goriško ter se je na-

lanju. Zakaj tudi ostab ne ravna- | <jaljevaIo z dežjem tudi ves včerajš- 
jo tako. | njj oan, je povzročilo na več kra-

V teku je vpisovanje v slovenske | jih tudi škodo.

V teh dneh je na slovenskih 
srednjih šolah vseh vrst vpisova
nje za šolsko leto 1972-73. Taj
ništva šol v Ulici Randaccio, Ulici 
Croce in Ulici Seminario so odprta 
vsako jutro. Pričakujejo, da bo v 
prihodnjem šolskem letu v goriških 
slovenskih srednjih šolah več di
jakov kot lani. Slovenska trgov
ska šola je dala po mestu in po 
okoliških vaseh nalepiti dvojezične 
lepake, ki vabijo na vpis v to šolo.
Podobne lepake dajo nalepiti vse 
italijanske srednje strokovne šole, 
za slovensko trgovsko šolo smo le
pake opazili pred štirimi leti, po
tem pa nekaj let nič. O tem smo 
tudi v našem listu pisali. Upajmo, 
da bodo tudi v prihodnjih letih 
dvojezične lepake, ki vabijo na vpis 
v to šolo. lepili v mestu in okolici.

Na razpolago imamo podatke o 
številu dijakov v srednjih šolah na
še pokrajine v prejšnjem šolskem 
letu. Malo maturo je v 26 nižjih 
srednjih šolah na Goriškem (v go- 
riški občini je 10 šol) delalo 
1.68C dijakinj in dijakov. Na slo
venski srednji šoli v Ulici Randac- 
c;o je malo maturo delalo 82 di
jakov. Čeprav je to število večje 
kot v prejšnjih letih, čeprav smo 
se v zadnjih letih veselili v našem 
časopisu stalnega porasta učencev 
in dijakov v slovenskih šolah na 
Goriškem, je število dijakov na slo
venskih šolah še vedno razmeroma 
zelo nizko v primerjavi s številč
no močjo slovenske manjšine na 
Goriškem.

Strokovnjaki obeh narodnosti ce
nijo, da nas je na Goriškem okrog 
15 000, nedavno je mednarodni so
ciološki inštitut ocenil našo prisot
nost na 18.000 ljudi. Če Domislimo, 
da je vseh prebivalcev na Goriškem 
nekaj nad 140.000, lahko ugotovi
mo, da nas je Slovencev 11-13 od 
sto.

Šolski podatki pa se s to oceno 
nikakor ne ujemajo, če upošteva
mo podatke o dijakih tretjih raz
redov nižjih srednjih šol, obiskuje 
slovensko srednjo šolo le pet odstot
kov dijaškega prebivalstva naše po
krajine. Veliko Slovencev ne po
šilja svojih otrok v slovenske šo
le, med njimi na žalost tudi pre
cej takih, ki živijo in delujejo v 
sklopu slovenskega okolja. Ko pi
šemo te vrstice nam prihajajo na 
misel nekateri primeri: dve učite
ljici, ki poučujeta na slovenskih 
šolah, imata skupno šest otrok; 
neki trgovec, ki ima opravek s 
pretežno slovenskimi in jugoslovan
skimi odjemalci, ima dva otroka;
iiiiiiiiuiiuiiiiiiiiiiHiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiimiiiiHiiiiiiiiiiiiiiiiHiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiniiiiiimiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiniiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiimiiiiiiiiiiin

Z GORIŠKEGA OKROŽNEGA SODIŠČA

ZARADI PONOČNEGA NEURJA

Okrog tri milijone lir škode zaradi strele 
na napravah upepeljevalnika pri Sovodnjah

Obrat so zaradi popravil zaprli za 10 dni - Dva posega ga
silcev v mestu - Zamude vlakov zaradi prekinitve toka

šole. Povedali smo že, da pričaku 
jemo letos večji vpis v slovenske 
srednje šole vseh stopenj. To, ker 
je letošnje število dijakov, ki je 
opravilo z uspehom nižjo gimnazi
jo, večje kot lani (ni izključeno, 
da bi bila v prvem razredu trgov
ske šole kar dva razreda) in tudi 
ker .je večje število otrok zaklju
čilo slovenske osnovne šole, tako 
da bo tudi letos, kot že lani, tudi 
v prvem razredu nižje gimnazije 
kar Det paralelk.

čimveč otrok v slovenske šole, 
torej. Slovenski starši morajo v 
tem trenutku napraviti svojo na
rodno dolžnost.

Iz razbitega vozila 
potegnili nepoškodovano 
avtomobiltstko
Prejšnjo noč okrog polnoči se je 

med neurjem peljala z avtom fiat 
850 iz Ločnika proti Gorici 24-letna 
Raffaella Smet, doma iz Gorice, 
Ul. Pola 10. V Ul. Della Barca 
pa je, po vsej verjetnosti zaradi 
mokre ceste, avto zaneslo na de
sno, da je zdrsel ob guardrail in 
nato zavil na levo, kjer je treščil 
v obcestni zid. Cestna policija, ki 
je prišla na kraj nesreče, je ugo
tovila, da je prednji del avta 
popolnoma razbit. Šoferka pa 
je imela srečo: iz razbitega vo
zila so jo potegnili nepoškodovano.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI 
Danes ves dan in ponoči je dežurna 

lekarna Pontoni e Bassi. Raštel 26, 
tel. 83-349.

Največjo škodo je povzročilo ne
urje na upepeljevainiku goriške ob
čine pri Sovodnjah. Ko so delavci 
podjetja SASP, ki je upepeljevalmk 
zgradilo ter ga sedaj začasno u- 
pravlja po nalogu občinske uprave, 
prišli nekaj pred 7. uro zjutraj na 
delo, so opazili v notranjosti pla
mene in dim. Takoj so obvestili 
goriške gasilce, ki so ugotovili, da 
je ogenj zajel tekoče trakove iz 
gume, s katerimi dostavljajo smeti 
za sežiganje v za to urejene peči. 
Poleg teh so gorele tudi smeti, ki 
so bile pripravljene za sežig. Ga
silci so najprej pog^jj4„(ekpče ja
kove, nato pa so delavci podjetja 
SASP poskrbeli za odstranitev osta
lega materiala, da Jji se tudi nanj 
ne razširil ogenj. ^ ‘ :<-

Ta je povzročil na napravah in 
raznem materialu precejšnjo ško
do, ki jo cenijo na okrog 3 mili
jone lir. Zaradi popravila na na
pravah bodo morali po mnenju teh
ničnega strokovnjaka podjetja SASP 
za kakih 10 dni zapreti celoten o- 
brat. O vzrokih požara so mnenja 
deljena, vendar prevladuje mnenje, 
da je ponoči udarila v poslopje 
strela, ki je zanetila ogenj.

Okrog 9. ure so morali gasilci 
tudi v Ul. Aosta, kjer so odžagali 
nekaj debelejših vej pred pokrajin
skim protijetičnim dispanzerjem, ki 
so bile na pol prelomljene ter so 
predstavljale nevarnost za mimo
idoče.

Malo pozneje so šil še v Ul. Pal- 
ladio, kjer so morali odstraniti na
pol podrto cipreso pri hiši Giovan- 
nija Bertolija, kj jo je neurje skoro 
podrlo. V nobenem omenjenih treh 
primerov ni bilo človeških žrtev.

V tej zvezi naj še omenimo, da

je neurje povzročilo več okvar tu
di na električni napeljavi po mestu 
in zlasti na železnici. Posledica je 
bila, da so vlaki vozili z zamudo, 
ker so morali čakati, da so okvare 
popravili in tako zopet omogočili 
vožnjo vlakov.

V Šempetru so pokopali 
Marija Jurčiča

V ponedeljek pozno popoldne je 
bil v Šempetru Dri Gorici posrreb 
uglednega antifašističnega borca 
Marija Jurčiča, ki je prejšnji pe
tek po daljši bolezni umrl v šem- 
petrski bolnišnici v starosti 66 let.

Pokojnik je bil po rodu iz Pu
lja v Istri, kjer se je že leta 1924 
■vpisal v tamkajšnjo sekcijo komu
nistične partije ter postal leta 1929 
sekretar njene mladinske sekcije. 
V sklopu partije ie vseskozi aktiv
no deloval in zlasti med osvobo
dilno vojno kot aktivist na tere
nu v okviru komunistične partije 
Jugoslavije. Po poklicu .ie bil knji
govez ter se ie pred tremi leti kot 
upokojenec preselil z ženo Gizelo iz 
Pulia v Šempeter, da bi bil bliže 
svoji hčerki Livi.ji. ki je poroče
na v Gorici.

Krajevni komite ZKS. Zveza bor
cev in drugi krajevni predstavniki 
so mu priredili lep pogreb, na ka
terem je igrala tudi godba na pi
hala iz Anhovega, lik pokojnika in 
njegovo borbeno življenje na je 
orisal Ivan Bidovec iz Nove Go 
rice.

Družinama Jurčič iz Šempetra 
in Jurich iz Gorice izrekajo znanci 
in prijatelji ob tej hudi izgubi iskre 
no sožalje. Njim se pridružuje tu
di naše uredništvo.

ni. Po opravljenih šolah v Gorici 
je poučeval najprej na osnovnih šo
lah v bližnjih furlanskih krajih, na
to pa se je že ob obratu stoletja 
preselil v Gorico, kjer ie pouče
val slovstvo na takratn h meščan 
skih šolah. Pozneje e postal tudi 
občinski didaktični ravnatelj do 
svoje upokojitve leta 1935 ko je 
dobil tudi zlato odličje šolskepa mi
nistrstva za svoje zaslupe v šol
stvu. V Gorici je ustanovil in vo
dil tudi kulturni krožek italijanskih 
in slovenskih šolnikov. V prvi sve
tovni vojni so oa kot avstrijskepa 
voaka poslali na rusko fronto, ker 
mu kot Italijanu niso zaupali.

Giuseppe Franzot je vkljub svo
jim 100 letom še vedno čvrst in 
krepak, telesno in duševno še ved
no prebira časopise in knjipe hodi 
sam na sprehode, debatira z znan
ci in prijatelji po kavamih ter je 
v vsakem oziru popolnoma samo
stojen.

Izplačevanje pokojnin 
v Doberdobu

Na poštnem uradu v Doberdobu 
bodo v tem tednu izplačevali pokoj
nine INPS po sledečem urniku:

Jutri, v četrtek, 13. julija, ka
tegorija VO, za tiste, ki stanujejo 
v Dolu, Jamljah in na Poljanah;

V petek, 14. julija, kategorija 
VO, za Doberdobce;

V soboto, 15. julija, kategorija 
VR, za vse občane.

Sodnik oprostil šoferja tovornjaka 
ker ni zakrivil kaznivega dejanja

Pri Plešivem sta hotela pretihotapiti dva stota sladkorja 
Eden od obtožencev oproščen zaradi pomanjkanja dokazov

Pri prometni nesreči, ki se je 
pripetila novembra 1968. leta v 
Ločniku, sta izgubila življenje dva 
potnika avtomobila, eden je bil pa 
hudo poškodovan. Pred okrožnim 
sodiščem se je zaradi nesreče 
prejšnji teden zagovarjal 37-letni 
Sergio Žago iz Gorice, ki je bil 
obtožen, da je bil kriv smrti dveh 
oseb in stalne pohabljenosti tretje.

Žago je 1. novembra prihajal iz 
Milana s tovornjakom s prikolico, 
ki je last Luigija Bandellija, na
katerem je prevažal blago za v
Jugoslavijo. Pozno zvečer je peljal 
mimo Ločnika. Na križišču med
ulicama Višini in Perco, je iz stran
ske poti privozil fiat 850, v kate
rega je šofer tovornjaka trčil z 
vso silo. 40-letni Fulvio Bregant 
in 39-letni Franco Furlan, ki sta 
se peljala v avtu, sta podlegla po
škodbam že med prevozom v bol
nišnico, hudo poškodovan pa je 
ostal tretji potnik, 41-letni Aldo
Grauner.

Žago je bil obtožen, da je s to
vornjakom vozil prehitro, na tistem 
cestnem odseku je namreč dovolje
na največja hitrost 50 km na uro, 
in da je tako zakrivil trčenje ter 
smrt dveh oseb.

Obtoženec je pred sodnikom iz
javil, da ni vozil prehitro, Kajti, 
tudi če bi hotel, bi ne mogel. To
vornjak je bil namreč do kraja na 
ložen in v takih okoliščinah dose
že največjo hitrost 58 - 60 km na 
uro. Poleg tega j« bil pred krajem

nesreče majhen vzpon, tako da je 
tovornjak izgubil na hitrosti. Dalje 
je obtoženec izjavil, da je avtomo
bil naenkrat zapeljal na sredino 
ceste in da je prišel iz stranske 
poti, kjer ni imel prednosti.

Državni tožilec je za Žaga zahte
val 8 mesecev in 15 dni zapora ter 
odvzem šoferskega dovoljenja za 
leto dni. Sodnik pa je obtoženca 
oprostil, ker ni zakrivil kaznivega 
dejanja.

Pri drugi razpravi sta se branila 
38-letni Luciano Del Bene iz Ko
prive in njegov bratranec 44 letni 
Riccardo Debegnak (slednji je bil 
odsoten), doma iz Plešivega. Obto
žena sta bila, da sta aprila leta 
1970 pretihotapila preko meje pri 
Plešivem 2 stota sladkorja.

Karabinjerska izvidnica je usta
vila Del Bena in Debegnaka, ki 
sta se ponoči peljala z avtom po 
poljski cesti. Brž ko so karabinjerji 
ugotovili, da je bil v vrečah •> av
tomobilu sladkor, je Debegnak zbe
žal po polju. Del Bene je sodniku 
izjavil, da ga je bratranec tistega 
dne zaprosil, naj bi šel z njim na 
polje in mu pomagal prepeljati 4 
vreče umetnega gnojila. Povedal je 
tudi, da si sploh ni predstavljal, da 
je v vrečah pretihotapljeni sladkor. 
Mislil je tudi, da so vreče ob glav
ni cesti, kot mu je zagotovil bra
tranec in ne na polju Dlizu meje.

Zaradi pomanjkanja dokazov je 
sodnik Del Bena oprostil, Dbegnaku 
pa je prisodil globo 60.000 lir, ven

dar mu ne bodo prekrška vpisali 
v kazenski list.

Vesti za dijake
Goriška občina javlja, da lahko 

vložijo vsi srednješolci, ki imajo 
pravico do študijske podpore v smi
slu deželnega zakona štev. 19 iz le
ta 1965, prošnjo na navadnem pa-, 
pirju na zainteresirani urad, naj
kasneje do 31. julija.

Goriška občina bo letos nakaza
la denar pred pričetkom šolskega 
leta, da bi tako odpravila nevšeč
nosti, ki so se pripetile v prejšnjih 
letih. Občina bo zainteresiranim di
jakom dala na razpolago kupone 
za nakup knjig, tako da bodo 
družine dijakov oproščene visokih 
stroškov ob pričetku šolskega leta.

Prav tako javljajo, da lahko sred
nješolci vložijo na županstvo, to
krat do 30. septembra, prošnje za 
nakazila za potne stroške, tudi to 
na podlagi že omenjenega deželne
ga zakona.

Prošnje lahko vložijo dijaki višjih 
srednjih šol, katerih družina je ob
davčena z manj kot 1.400.000 lirami 
družinskega davka, katerim je tre
ba dodati 100.000 lir za vsakega 
družinskega člana. Prošnjo lahko 
vložijo samo dijaki, ki so z uspe
hom zaključili šolsko leto.

Podrobnejše informacije lahko do
bijo zainteresirani na šolskem ura
du občine ali na tajništvih srednjih 
šol.

100 let goriškega šolnika
Proznovanje stoletnice nekepa 

meščana je tudi za Gorico izreden 
dopodek. zlasti kadai pre za tako 
čvrstepa in še prisebnepa Goriča- 

j na. kot je Giuseppt Franzot. ki 
živi s sinovo družino v Gorici, Ul. 

I Carducci 50 in ki je včeraj. 11. ju- 
I lija praznoval stoletnico svojepa 
| rojstva.

Za to priložnost so mu priredili slo
vesno mašo v cerkvi na Travniku, 
pri kateri ie pel tudi cerkveni zbor. 
Po maši, okrop 10.30 mu je poriški 
župan De Simone ob prisotnosti 
krajevnih in predstavnikov šolskih 
oblasti in družine podelil odliko 
van e. občinski pečat iz 13 stoletja 
v priznanje za njepove zaslupe za 
italijansko šolstvo v naši pokra
jini. Slovesnost so zaključili še z 
zakusko v restatmaciii hotela Tran- 
salpina. na katero so jubilantovi 
svoici povabili ožji kroa znancev 
in prijateljev.

Jubilantov sin Oskar Franzot. ki 
e bil občinski tajnik va ie sedal 
tudi že v pokoju ter ie poročen 
z našo rojakinjo s Črnepa vrha iz 
znane Vidmarieve družine mm ie 
rade volie dal nekaj podatkov iz 
življenja očeta iublanta

Rodil se e 11.7.1872 v Zdravšči

Prispevajte ta

DIJAŠKO MAHIH!

Nova telefonska številka ured 
ništva in uprave Primorskega 
dnevnika v Gorici je 83-382.

Gorica
VERDI ob 17.00—22.00: cLa časa del- 

le ombre maledette*. D. Selby in 
G. Hall. Barvni film.

CORSO ob 17.30—22.00: «1 cannoni 
di S. Sebastian*. A. Quinn in A. 
Comer. Barvni film.

MODERN1SSIMO Zaprto zaradi po
čitnic.

CENTRALE Zaprto zaradi počitnic.
VITTORIA Zaprto zaradi počitnic.

I rži č
AZZURRO: Danes zaprto.
PRINCIPE ob 17.30: «La časa che 

grondava sangue*. C. Lee in B. 
Cussing. Barvni film.

EXCELSIOR ob 17.30: tNeiianno del 
Signore*. Nino Manfredi in Claudia 
Cardinale. Barvni film.

Vorti Goricu
SOČA (N. Gorica): »Smrt trka dva- 

krat», italijansko nemški barvni 
film - ob 18. in 20.15.

SVOBODA (Šempeter): »Lov na šefa 
tolpe*, francoski barvni film — ob 
18.30 in 20 30.

RENČE: Danes zaprto.
ŠEMPAS: Danes zaprto.
KANAL: «Ko so žene imele repe*, 

italijanski barvni film — ob 20.
PRVAC1NA- «bj" --'enski sestanek*, 

ameriški oai mi film — ob 20.
DESKLE: »Sugar colt», italijansko - 

španski barvni film - ob 20.

»POTUJOČI KI \0»: V
«Quo vadiš*, ameriški 
- oh 20.15

Kostanjevici 
barvni film

Najlepša hvala vsem, 
našega nepozabnega

ZAHVALA

id so spremili na njegovi zadnji poti

MARIJA JURČIČA
v Šempetru pri Novi Gorici. Posebna zahvala komiteju KPS iz 
Šempetra, Zvezi borcev iz Šempetra pri N. Gorici, mestni sekciji 
KPI iz Gorice, govorniku Ivanu Bidovcu, godbi iz Anhovega in 
darovalcem cvetja.

Družini JURČIČ in JURICH
Šempeter, Gorica, 12. julija 1972
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ŠE Z NEDELJSKEGA SLAVJA NA PROSEKU

slovesnem odkritju spomenika padlim s Proseka so 
prvimi so bili seveda bivši borci in aktivisti, ki so se

sodelovali vsi Prosečani in Kontovelci. Med 
za to priložnost fotografirali.

Pri slavju so sodelovale domača dekleta in žene. Nekatere so se oblekle v slovensko narodno nošo.

Pri kulturnem programu je sodelovala tudi domača godba na pihala.

DRZNA TRDITEV SOVJETSKEGA GERONTOLOGA

Že v našem stoletju bomo 
dosegli poprečje 100 let

Zakaj v nekaterih sovjetskih predelih dočakajo izredno starost?
Ker ti ljudje niso bili nikoli hudo lačni, pa tudi ne presiti

Še nikoli v svoji dolgi zgodovi
ni ni človeštvo preživljalo toliko 
protislovij hkrati kot jih preživ
lja v naši dobi. Na eni strani si 
odteguje kolikor more, da vlaga 
čimveč prihrankov v nove indu
strijske pogone, hkrati pa ugotav
lja, da je nagel industrijski raz
voj ena največjih nevarnosti za 
obstoj človeštva na Zemlji. Isto
časno ugotavlja, da se človeštvo 
prenaglo razvija oziroma množi, 
da nas je na Zemlji že 3 mili
jarde 800 milijonov in da nas bo 
ob koncu stoletja dvakrat toliko, 
to se pravi 7 milijard in pol in 
da nam bo primanjkovalo hrane, 
hkrati pa se trudi, kako bi še 
podaljšalo poprečno življenjsko 
dobo, kajti človeški organizem da 
ni ustvarjen za to, da bi zaklju
čil svoj ciklus pri sedanjih 70 le
tih poprečne življenjske dobe, pač 
pa da bi mogel živeta najmanj 150 
ali zelo 200 let v poprečju in da 
bo to v doglednem času tudi do
segel. Prav te dni se je v pre
stolnici Ukrajine Kijevu sestalo na 
zasedanje kakih 3 tisoč gerontolo- 
gov, torej strokovnjakov za prou
čevanje in reševanje problemov, 
ki nastajajo v višjih starostnih 
dobah, da bi se pomenili, kaj je 
novega v njihovi znanosti.

Med strokovnjaki, ki imajo na 
tem kongresu veliko besede, je 
prav gotovo sovjetski akademik 
D. F. čebotarev, načelnik največ
jega gerontološkega znanstveno - 
raziskovalnega centra na svetu, 
kijevskega centra. Akademik Če
botarev je star le malo manj kot 
70 let, kaže jih pa kvečjem 60 in 
je tako rekoč živa reklama tega, 
kako na njegovem inštitutu podalj
šajo življenjsko dobo. Njegova 
svežost, njegova podjetnost, nje
gova življenjskost vse to je v 
skladu s sistemom, ki ga uvajajo 
na njegovem inštitutu v Kijevu, 
kajti čebotarev je tudi sam čeden 
od svojih lastnih pacientov.* Raz
govor z njim o uspehih geronto- 
logije oziroma o preprečevanju 
staranja nam veliko pove.

Kakor sleherna znanost, pa je 
tudi gerontologija zelo zapletena 
stvar. Zato se ne bomo spuščali 
v razglabljanja, ki bi nas dejan
sko ne pripeljala daleč. Raje bo
mo prešli k zadevam, ki so bolj 
dojemljive, bolj sprejemljive, pa 
čeprav bi ne bilo odveč, dotakniti 
se tudi zadeve, čemu podaljšati 
življenje, če nam to ne bi koristi
lo, če bi po določeni dobi le živo
tarili. Prav tako bi ne bilo od
več, spregovoriti o tem. zakaj naj 
bi podaljšali življenje prvenstveno 
v razvitih deželah, medtem ko 
ostajajo nerazvita področja še 
vedno tudi glede tega »diskrimi
nirana*. Veliko je torej proble
mov, ki so povezani s tem, toda 
vseh ne moremo obseči in se zato 
vrnimo v stvari sami in prepu
stimo besedo samemu Čebotarevu 
in njegovemu sogovorniku, ki sta 
to trenutno aktualno zadevo ta
kole obdelala:

Vprašanje: Še pred desetimi leti 
so bile prognoze o nadaljnjih do
sežkih gerontologije zelo optimi
stične. Danes pa se zdijo bolj pre-
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Prezadolžena Latinska Amerika 
dela le za to, da krije obresti

Širal Muslimov (levi), star 167 let, se pomenkuje z «mladeničem» 
Mirzom Šamilovicem, ki je kakih 20 let mlajši od njega

Sicer ne soglašamo z vsem, kar 
K st <tLa Prensa» iz Buenos Aire
sa piše, oziroma s tem, kako za
devo politično razlaga, vendar me
nimo, da bo marsikoga zanimalo, 
zakaj je azelena celina», to se pra
vi Latinska Amerika stalno v 

težavah, zakaj prihaja tako pogosto 
do državnih udarov, zakaj na pri
mer tako močan pritisk na Allen- 
deja, ki hoče uvesti bolj trezno 
politiko v Čilu, politiko, ki bi prej 
ali slej privedla do bolj znosnega 

življenja v deželi. *La Prensa» pi
še nadalje:

Ekonomski in socialni medame- 
riški svet — ki pripada Organi
zaciji ameriških držav je prišel 
pred nedavnim do izrednega odkri
tja: Latinska Amerika ima največ 
dolgov na svetu. Do konca 1969. leta 
so ti dolgovi znašali že 17 milijard 
900 milijonov dolarjev.

V prihodnjih štirih letih bo La
tinska Amerika morala plačati 
skupno 11 milijard 600 milijonov 
dolarjev na mesec. Tretjina na
cionalnih virov bi morala iti samo 
na odplačevanje obresti to se pra
vi, da bi dolg ostal nepo
ravnan in bi se plačevanje o- 
bresti zavleklo v nedogled. V 
takšnih razmerah je nemogoče iz
boljšati življenjske razmere, kot 
je nemogoče misliti na nujne, na 
prepotrebne investicije, na pove
čanje zaposlenosti, na odpiranje 
novih delovnih centrov itd. Skrat
ka, nemogoče je vzpodbujati in 
uresničevati kakršno koli obliko 
razvoja. Breme dolgov obsoja ve
čino teh dežel na stagniranje in 
večno odvisnost.

Poudariti je treba, da osnovni 
razlog krize ni ” eksploataciji, 
ki jo vršijo gospodarsko močne 
dežele, katerih žrtve naj bi bile 
latinsko - ameriške države. Prav 
tako ne v imperialističnem sistemu, 
pač pa brez dvoma v velikanskih 
dolgovih, ki jih je treba odplačati.

V luči tega neizpodbitnega dejstva 
se vidi, kako zapletene so zahteve 
po neodvisnosti, suverenosti in svo
bodni opredelitvi. Dolžnik ni bil

nikoli svoboden pred tistim, kate
remu dolguje. Dolžnik je vedno v 
težavah pred obveznostjo, da svoj 
dolg poravna.

Za nastanek latinskoameriškega 
dolga je bila potrebna obojestran
ska želja, to se pravi želja Latin
ske Amerike in želja tistih, ki so 
posojila dajali.

Vlade dežel Latinske Amerike 
so se zatekale k vedno večjim 
posojilom. Posebno v tistem ne
srečnem desetletju Zveze za na
predek. Reke dolarjev so pritekle 
v vsako deželo Latinske Amerike 
in se tu spreminjale v inflacijo in 
korupcijo. Ustvarjale so navide

zno blagostanje in nagel, površen 
in lažen napredek. Ker to bogastvo 
ni izhajalo iz nacionalnih prihran
kov, niti iz povečanja proizvodnje 
ali iz lastnega ustvarjanja dobrin.

Vsako državno posojilo, se je spre
minjalo v veselje, v razmetavanje 
vlade, v nezakonito bogatitev.

Posojila so se spreminjala v 
življenjski sok držav — dobrotnic, 
v to, kar je načrtovala kennedyjev- 
ska demagogija. Pod pritiskom 

Washingtona so se ti skladi vla
gali v dela, ki so bila brez pome

na, v nekakšne agrarne reforme, 
v operacije za socialno pomoč ter 
v razvejevanje v bohotenje biro
kracije, Id je hlepela po razde
litvi tega bogastva. To je bilo v bi
stvu strupeno darilo, ki so ga 
Kennedy in drugi iz ZDA dajali 
Latinski Ameriki.

Ko so razmetavanje denarja, ra
zne malverzacije in ustvarjanje 
novih bogatašev izčrpali posojila, 
je prišel čas odplačevanja dolgov, 
prišlo je škripanje z zobmi, kot
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Horoskop
OVEN (od 21.3. do 20.4.) Deležni 

boste precejšnjega zadoščenja, kljub 
manjšim neuspehom. Rešite čim- 
prej neko vprašanje v družini.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Skušajte 
oživiti svojo staro gospodarsko de
javnost. Prišlo bo do zanimivega 
srečanja izven vašega običajnega 
okolja.

DVOJČKA (od 21.5. do 22.6.) Po
trudite se, da bi hitreje in uspe
šneje izpolnjevali svoj program. U- 
resničili boste neko željo kulturnega 
značaja.

RAK (od 23.6. do 22.7.) Vnesite 
več zagona v svoj najnovejši pod
vig. Ne zapravljajte moči po ne
potrebnem.

LEV (od 23.7. do 22.8.) Prejeli 
boste od nekoga podporo, ki vas 
bo opogumila. Branite svoje pravi
ce v okviru družine.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) Tu
di za dosego sicer neznatnih u- 
spehov boste morali vložiti dokaj
šnje napore. Resneje upoštevanje 
psihološko okolje, v katerem živite.

TEHTNICA (od 23.9. do 23.10.) Na- ugoditi

letela boste na nekatere izredne 
težkoče, ki jih boste odpravili sa
mo z največjim samopremagova- 
njem. Ne zaupajte vedno svojim 
čustvom.

ŠKORPIJON (od 24.10. do 21.11.) 
Skušajte izkoristiti ugodne prilo
žnosti tudi na svojem poklicnem 
področju. Določite končno obliko od
nosov med vašo družino in prija
telji.

STRELEC (od 22.11. do 20.12.) 
Prišlo bo do zanimivih sprememb, 
ki vam bodo omogočile večje do
hodke. V čustvenem življenju se vam 
odpirajo nove perspektive.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) Ne 
izplača se vam, da bi se preveč 
obložili z delom. Kar ste sejali, 
skušajte tudi požeti.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) Brez 
ustrezne podpore vam ne bo uspelo 
doseči zaželenega poklicnega uspe
ha. Spoštujte osebnost slehernega 
družinskega člana.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Ne bodi 
te trmasti ter čimprej spremenite 
neko nevzdržno stališče. Skušajte 

"" nekaterim željam mlajših.

pravi evangelij. Ko so od posojila 
ostali le dolgovi, je prišlo do kom
pleksa krivice in do nemočnega 
srda nemarnega dolžnika, ki da ga 
preganjajo njegovi upniki.

Jasno je, da za to površno in 
neodgovorno politiko zadolževanja 
in razmetavanja niso in ne more
jo biti krive ali odgovorne le im
perialistične dežele, kot tudi ne la
kota za zaslužkom, lakota, ki jo 
kažejo tuja podjetja, ki so jih vsi
lile tuje ekonomsko močne dežele. 
Če bi bila ta posojila racionalno 
in učinkovito naložena, bi brezpo
selnost ne dosegla tako kritične ra
vni, kot jo je dosegla danes v 
skoraj vseh deželah Latinske A- 
merike. Plače bi bile takšne, ka
kršne jih imajo v Portoricu in kot 
se jim bližajo v Braziliji. Lahko 
bi bilo odplačati tisto, kar se sedaj 
zdi nedosegljivo.

Vsota dolgov posameznih dežel 
je do decembra 1969 bila nasled
nja: Brazilija je bila dolžna 3 
milijarde 522 milijonov dolarjev, 
Mehika 3 milijarde 532 milijonov, 
Argentina 2 milijardi 325 milijonov, 
Čile je dolžan 2 milijardi 827 mili
jonov, Oolumbija eno milijardo in 
pol, Peru eno milijardo 120 mili
jonov, Venezuela 664 milijonov, 
Urugvaj 320 milijonov, ostale de
žele pa okoli 200 milijonov dolarjev 
vsaka.

Dve tretjini teh dolgov mora biti 
poravnanih v času od letošnjega 
leta pa do 1975. Zlate rezerve ter 
vsi ostali finančni instrumenti 22 
latinsko - ameriških držav pa bi 
mogli kriti le polovico te vsote.

Ti dohodki dajejo sliko o negativ 
ni plati politike, ki jo je razvi
jala Zveza za napredek in o sivi 
mračni perspektivi Latinske Ame
rike v našem desetletju. Prete 
žni del produktivnosti njenih na 
rodov bo služil izključno za od 
plačevanje dolgov točneje, za pla 
čevanje obresti. Le neznaten del 
bo šel v razvoj dežel. To pa bo 
predstavljalo praktično le stagna
cijo ležel, z vsemi ustreznimi po
sledicami.

vidne. Zakaj je tako in ali so
glašate s to oceno?

Odgovor: Soglašam s to oceno. 
Danes vemo več kot smo vedeli 
tedaj. To, kar vemo, pa nam do
kazuje, da vemo premalo.

Vpr.: Premagana je zunanja 
obramba sovražnika, sedaj je pred 
nami glavna trdnjava?

Odg.: Da mi smo se znašli pred 
obzidjem, za katerim nas čaka 
neviden, neznan nasprotnik. Orož
je, s katerim razpolagamo, je 
nezadostno za strateški napad. 
Orožje sicer že obstaja, vendar 
je to le taktično orožje. Mi prav
zaprav ne poznamo tega, kar je 
bistveno. To pa je odgovor na 
najosnovnejše vprašanje, ki se 
more s tem v zvezi postaviti.

V pr.: Postavite ga namesto
mene.

Odg.: Gre za vprašanje, zakaj 
se sploh staramo. Zakaj se vsaka 
žival stara. Zakaj prihajamo na 
svet tako, da nam je že v samih 
genih »programirano*, kako dolgo 
bomo živeli. Ne smete misliti, da 
so to nesmiselna vprašanja. Ta 
vprašanja so povsem umestna. 

Vpr.: Zakaj?
Odg.: Če se naše telo nepre

stano obnavlja, tako da se njego
ve celice neprestano »regenerira
jo*, tako da se z delitvijo, s ce
pitvijo od starih neprestano ust
varjajo nove, potem je umestno 
vprašanje, zakaj bi te morale na 
koncu umreti. Zakaj bi se ta pro
ces ne obnavljal in ponavljal v 
neskončnost. Sicer pa ne smete 
misliti, da ne obstajajo teorije o 
tem, zakaj se staramo? Več kot 
200 je teh teorij. Nekatere so iz
redno privlačne. Le da doslej ni 
bila odkrita niti ena, ki bi mogla 
zdržati sleherno kritiko in ustre
zati praksi.

Vpr.: Torej teorija, ki bi vse 
pokrivala?

Odg.: Da. Nekaj pa vendarle 
vemo. Ključ vprašanja staranja 
je treba iskati v celici, v indi
vidualni celici.

Vpr.: Začnimo od začetka. Ali 
obstajajo neke teoretične možno
sti, da bi vplivali na tisto biolo
ško genetično uro, od katere je 
odvisna dolgost človeškega živ
ljenja?

Odg.: Prav zadnja leta geneti
ka dela velikanske korake. Na 
pragu smo revolucionarnih dosež
kov.

Vpr.: Hočete morda reči, da če 
je vse »vpisano* v genih, potem 
bo dejstvo, da bomo mogli vpli
vati na gene z raznimi interven
cijami, omogočilo, da bomo ne
koč mogli vplivati tudi na bio
loško genetično uro v sebi, da 
bomo torej mogli spremeniti ti
sto, kar je v nas že programi
rano?

Odg.: Da.
Vpr.: Toda obstaja ugovor.

Možganske celice se ne delijo, se 
ne cepijo, se ne obnavljajo. Pri
hajamo na svet z določenim šte
vilom teh celic in ko se neka ce
lica «izrabi», dobesedno umre, se 
ne obnavlja, kot se obnavljajo 
druge celice.

Odg.: To je točno. To pa ne 
velja le za možganske celice, 
pač pa tudi za neke druge celice, 
tudi za celice nekaterih tkiv, na 
primer za celice vezivnih tkiv.

Vpr.: Mi bomo morda mogli 
zavreti njihovo umiranje, toda 
prav ta okoliščina nas sili k 
sklepu, da se ne bo moglo ni
koli govoriti o nekj nesmrtnosti. 
kaj ne?

Odg.: Tudi jaz mislim tako. 
Toda smatram, da bo tudi to, kar 
hočemo doseči z genetičnimi po
segi, veliko. Ti posegi bodo omo
gočili podaljšati današnjo priro
jeno »programirano* življenjsko 
dobo.

Vpr.: In kaj menite, koliko bo 
trajala poprečna življenjska doba 
v doglednem času?

Odg.: Po mojem mnenju bo že 
pred koncem tega stoletja po
prečna življenjska doba trajala 
okoli sto let. Že čez deset let, 
torej v prihodnjem desetletju, bo 
poprečna življenjska doba znaša
la 80 let. Toda že v sedanjem 
stoletju, to se pravi do začetka 
prihodnjega tisočletja bodo rešeni 
tisti problemi, ki danes najbolj 
bremenijo človeštvo, in zato bodo 
ljudje, ki se bodo tedaj rodili, 
živeli v poprečju 150 let, to se

pravi dvakrat več kot dosezamo 
v poprečju sedaj, Bodo pa tedaj 
posamezniki, ki bodo dosegli tudi 
200 let.

Vpr.: In to bo končni cilj?
Odg.: Po mojem, da. Preko

teh meja verjetno ne bomo mogli. 
Biološka ura v nas bo ostala ne
premagljiva. Seveda je takšna pro
gnoza zelo nevarna. Nihče ne 
more danes govoriti o tem, kaj bo 
znanost prinesla v bodočnosti, to
da jaz bi se upal reči, da tiste 
osnovne ovire ne bodo nikoli pre
magane.

Vpr.: Toda tu ne gre samo 
za gerontologijo in biologijo, gre 
tudi za ekologijo. Neka najnovej
ša ameriška raziskovanja baje ka
žejo, da se zakadi zastrupljanja na
šega planeta, zaradi urbanizacije 
in zaradi modernega načina živ
ljenja že sedanja človeška popre
čna življenjska doba 70 let zače
nja krajšati.

Odg.: To je točno To opažamo 
tudi pri nas v Sovjetski zvezi. 
Vzemimo Kijev, ki ima poldrugi 
milijon prebivalcev. V Kijevu so 
samo tri osebe, ki so dosegle 100 
let starosti. Prej sem vam govoril 
o idealnih razmerah, Sedanje raz
mere niso idealne, toda ne vem, 
čemu bi jih ne mogli ustvariti.

Vpr.: Zvedel sem, da prav vi, 
oziroma vaš zavod doseza pre
cej velike uspehe z nekimi postop
ki, ki se ne nanašajo le na ge
netične procese nas ki pa...

Odg.: Če poznate simptome
staranja, morete doseči marsikaj.

Vpr.: In to tem več, ker se do
be” del praktične medicine sestoji 
iz borbe proti boleznim in to iz 
borbe proti njenim simptomom, 
čeprav dejanski razlogi ostajajo 
neznani.

Odg.: Obstaja način, da se vpli
va na simptome staranja in tako 
na sam proces staranja, kar pa 
vsekakor še ne pomeni, da se eno 
istoveti z drugim. 7 starem organi
zmu se beležijo okvare na raznih 
važnih metaboličnih procesih. Ob
stajajo pa možnosti, da se ti pro
cesi stimulirajo.

Potem ko je Čebotarev obšir
neje govoril o dosedanjih rezulta
tih v kijevskem centru, o raznih 
možnostih preučevanja novih me-

CD PONEDELJKA KROŽI OKOLI ZEMLJE

Doslej že 500.
umetni satelit 
vrste «Kozmos»

Od prve izstrelitve je minilo nekaj nad deset let

(Nadaljevanje na 6. strani)

MOSKVA, 11. — Agencija Tass 
je sporočila, da so včeraj izstre
lili v vesolje nov umetni satelit 
vrst« «Kosmos», da je izstrelitev 
uspela, da naprave na satelitu 
normalno delujejo, da znaša peri- 
gej 554 km, apogej 509 km. da 
znaša naklon krožnice 40 stopinj 
na Ekvator in da opravi satelit 
pot okoli Zemlje v 95,2 minute. 
Ko smo tako navedli glavne po
datke o tej izstrelitvi, bi lahko 
tudi vest zaključili, saj je bilo 
tovrstnih izstrelitev že veliko. Ker 
pa so Sovjeti tokrat izstrelili svoj 
500. umetni satelit vrste «Kosmos», 
je nujno, da se pri tem nekoliko 
dlje ustavimo.

«Kozmos» so umetni sateliti, ki 
obsegajo «najširšo izbiro* vseh mo
gočih umetnih satelitov od vreme- 
noslovskih pa do vojaških. Zato 
so tudi značilnosti Kozmosov naj
različnejše in Sovjeti po navadi 
sploh ne povedo, za kakšno zvrst 
Kozmosa gre in le redko kdaj na
vedejo, kaj več kot najosnovnejše 
podatke namreč perigej, apogej in 

čas krožne poti. Poleg tega, da je 
teh satelitov zelo veliko, da so si 
med seboj po svojih tehničnih 
značilnostih različni, se umetni sa
teliti ločijo tudi po svojem peri- 
geju oziroma apogeju, saj so iz
strelili Kozmoa, ki je krožil v ne
posredni bližni Zemlje, na samih 
145 km od Zemlje, pa tudi na raz
dalji 60.000 km od Zemlje.

Kar zadeva naprave na vseh teh 
mogočih umetnih satelitih, so te 
najrazličnejše, pač v smislu nalog, 
ki jih posameznemu satelitu na
menijo. Zato so tudi različni viri 
energije, ki jih umetni sateliti 
imajo na razpolago, od najprepro
stejše sončne baterije pa do jedr
skih »central*. Velikokrat so So
vjeti izstrelili v vesolje tudi umet
ne satelite, opremljene z napra
vami, ki so se po določenem času, 
po navadi potem, ko so opravile 
svojo nalogo, ločile od umetnega 
satelita in se vrnile na Zemljo.

Na umetnih satelitih vrste Koz- 
mos človek še ni letel, živa bitja 
pa večkrat. V umetne satelite so dali 
kako preprosto biološko kulturo, 
enkrat pa so dali tudi dva psa. 
Bila sta to «Veterček» in «Ogelj- 
ček*. ki sta leta 1966 krožila okoli 
Zemlje nepretrgoma 22 dni in se 
srečno vrnila na Zemljo, s tem 
pa odprla pot kozmonavtom za 
daljša potovanja po vesolju.

Sovjeti pa so s svojimi Kozmosi 
izvedli tudi nekaj drugih posku
sov, med drugim so s Kozmosom 
186 in 188 izvedli tudi avtomatični 
»sestanek* dveh umetnih satelitov 
v vesolju. Bilo je to 30. oktobra 
1967, ko sta se v vesolju spojila 
dva umetna satelita, nekaj časa 
krožila v formaciji, nato pa se vr
nila na Zemljo in mehko pristala 
na njeni površini.

Vseh teh 500 umetnih satelitov 
vrste Kozmos so Sovjeti izstrelili v 
desetih letih, 3 mesecih in 25 dneh. 
To je prav gotovo velikanski re
zultat, posebno če upoštevamo, dej
stvo da so poleg satelitov vrste 
«Kozmos» Sovjeti izstrelili tudi vr
sto drugih teles, kot na primer 
telekomunikacijski umetni satelit 
»Molnija*, nadalje meteorološki u- 
metni sateliti «Interkozmos», ki so 
jih izstrelili v sodelovanju z dru
gimi socialističnimi deželami, na
dalje medplanetarne sonde «Mars», 
«Venera», »Luna*, da ne govorimo 
še o vesoljskih ladjah s človeško 
posadko, ki jih je bilo v tem času 
že veliko.

Prvi umetni satelit vrste »Ko
zmos* so Sovjeti izstrelili na kro
žno pot okoli Zemlje 16. marca 1962. 
Ob tej priložnosti je agencija

Tass objavila sporočilo v katerem 
je bil nakazan program umetnih 
satelitov, ki je bil v bistvu izklju
čno znanstvenega značaja. Prepri
čani smo, da so sovjetski strokov
njaki tudi pozneje večino umetnih 
satelitov vrste «Kozmos* uporabili v 
znanstvene namene, da bi namreč 
proučili razne plasti zemeljskega 
ozračja ali da bi iz vesolja prou
čevali Zemljo.

Naše ozračje je tako zapletena 
zadeva, da je dela za vrsto u- 
metnih satelitov, za vrsto znanstve- , 
nih naprav. Toda zelo verjetno je' 
med tolikerimi Kozmosi tudi kak Ko
zmos katerega naloga je bila »po
kukati* malo tudi preko meja so
sednih in tudi ne ie sosednih de
žel. Kakor vohunijo Američani s 
pomočjo umetnih satelitov, tako si 
tudi Sovjeti pomagajo z umetnimi 
sateliti.

V brk zakonskim določilom

Koliko 
je v Italiji 
delavcev - 
otrok ?
Italijansko javnost je v zadnjih 

časih prizadela vest o smrti dveh 
otrok na delu. Nenadoma je 
prišla na dan skrita, točneje 
prikrita rana družbe, ki v prak
si ne more izvajati vseh svojih 
načel, ne nuditi svojim državlja
nom vseh tistih pravic, ki jim 
jih obeta na papirju. Oba umrla 
otroka - delavca sta namreč v 
letih, ko bi jima ne bilo treba 
delati, točneje ko bi še ne sme- ; 
la delati, pa so jih razmere pri- 
silile.

Po neuradnih podatkih dela v 
Italiji približno 50 tisoč otrok, ki ! 
niso še dosegli spodnje meje sta- 'j 

rosti, ki jo določa zakon za delo. j 
Delajo brez državnih pogodb, brez 1 
zaščite, brez posebnega zavarova-f 
nja. Zato ni čudno, če so edini f 
zanesljivi podatki o njih novice o 
nesrečah na delu, ki se ne dajo 
prikriti. Leta 1968 je bilo takih 
nesreč nedoletnih delavcev prijav- 
ljenih 632, naslednje leto 789 in 
leta 1970 kar 891. V treh letih « 
je njih število naraslo torej za do-,* 
brih 40 odst. Glede na to, da je 
prirastek ostal gotovo nezmanj-^ 
šan v minulem letu in glede na 
to, da je nekaj nesreč goto voj 
ostalo neprijavljenih, izvedenci i 
menijo, da se vsako leto ponesre- ’ 
či na delu približno 1000 otrok, sko- 
ro trj na dan.

V zadnjem letu za katero so na 
razpolago podatki in sicer za le* 
to 1970, sta bili zabeleženi dve 
smrtni nesreči, 63 pa je bilo takih, ^ 
da so povzročile stalno invalid- 
dnost. Letos sta se dve smrtni ; 
nesreči zgodili kar v petih dneh, 
zato je možno, da bo prav ta 
najhujša kategorija nesreč doži
vela največji prirastek.

Kot je neizogibno se večina ne
sreč nad 80 odst. dogaja v in
dustriji in vedno za leto 1970, 52 
odst. nesreč se je zgodilo v sever ; 
ni Italiji, 22 odst. v srednji in 
26 odst. na jugu.

Odgovornost pade na delodajal
ca, ki je s sprejemom otroka na 
delo kršil zakon, dejansko pa se
ga odgovornost mnogo dlje, v pod
rast družbenih odnosov, ki dopu
ščajo, da se toliko družin mora o* 
pirati celo na delo svojih manj
ših otrok, ker dražba sama ne zna 
bolje poskrbeti zanje. P. S.

TRST A
7.15, 8.15, 13.15, 14.15, 20.15

Poročila; 7.30 Jutranja glasba;
11.35 Popoldne z nami; 13.30 Glas
ba po željah; 17.00 Program za 
mladino; 18.15 Umetnost in pri
reditve; 18.30 Koncert; 18.45 Glas
beni vrtiljak; 19.10 Higiena in 
zdravje; 19.20 Zbori in folklo
ra; 20.00 Šport; 20.35 Simf. kon
cert; 21.05 Nove knjige; 22.05 
Zabavna glasba.

TRST
12.10 Plošče; 14.45 Tretja stran;

16.20 Kulturni pregled.
KOPER

7.30, 8.30, 12.30, 14.30, 17.30,
18.30, 21.30 Poročila; 7.20 Jutra
nja glasba; 18.40 Glasba za do
bro jutro; 9.00 Otroški kotiček;
10.00 Orkester Casadei; 10.15 Z 
nami je; 10.41 Plošče; 11.15 Pri
sluhnimo jim skupaj; 11.45 Plo
šče Ricordi; 12.00 Glasba po že
ljah; 14.00 Pošta; 14.10 Počitek 
ob glasbi; 14.30 Z nami je; 17.00 
Deželni program; 18.00 Glasbeni 
mozaik; 18.40 Gojenci glasbene 
šole; 19.00 Lahka glasba; 19.30 
Prmorski dnevnik; 20.00 Od Tri
glava do Jadrana; 21.00 Večerna 
glasba; 21.40 Jug. glasba skozi 
stoletja; 23.00 Komorna glasba;
23.35 Glasba za lahko noč.
NACIONALNI PROGRAM
7.00, 8.00, 13.00, 20.00 Poročila;

7.10 Jutranja glasba; 9.15 Vi in 
jaz; 11.30 Albenitz, Chopin, Ger- 
shwin; 12.10 Plošče; 13.15 Polet
ni program; 14.00 Popoldanski 
spored; 16.20 Poletni program za
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mladino; 18.20 Zakaj in kako?; 
18.55 Miniaturni koncert; 19.20 
Slavni motivi; 20.20 Koncert; 21.20 
Aškenaizy - Chiusano: «11 tovaglio- 
lo» 22.20 Andata e ritomo.

II. PROGRAM
7.30, 8.30, 13.30, 19.30 Poročila;

7.40 Pojeta Mirane Minoprio in 
Lucio Dalla; 8.40 Operna glasba 
po željah; 9.30 Orkestri; 9.50 Ra
dijska priredba; 10.30 Telefonski 
pogovori; 13.50 Kako in zakaj?;
15.00 Plošče; 16.00 Glasba s 
plošč; 17.55 Tour de France;
18.00 Melodrama; 20.10 Andata e 
ritomo; 20.50 Glasbeni spored;
22.40 P. Dennis: «Zia Mame*.

III. PROGRAM
10.00 Koncert za začetek; 11.00 

Rahmaninove skladne; 11.40 So
dobna ital. glasba; 12.20 Vzpo
redna glasba; 13.00 Grieg, Cho
pin, Dvorak; 14.30 Smareglia: 
»Oceana*; 15.40 Portret avtorja; 
18.45 Kulturni pregled; 19.15 Kon
cert; 20.15 G. Mazzini, ob sto
letnici smrti; 21.30 Simf. koncert.

FILODIFUZIJA
8.00 Koncert za začetek; 9.15 

Sodobna ital. glasba; 9.45 Baro
čni koncert; 10.10 Bela Bartok;
10.20 Monteverdijevi madrigali;
12.20 Na sporedu je Barber;

SLOVENIJA
7.00, 8.00, 11.00, 14.00, 16.00,

20.30 Poročila; 9.10 Glasbena ma
tineja; 10.05 Počitniški pozdravi; 
10.25 Popevke in zvoki; 11.20 Pri 
vas doma; 12.00 Turistični na
potki; 13.10 Iz slov. operne lite
rature; 13.30 Kmetijski nasveti;

13.40 Od vasi do vasi; 14.30 Pri
poročajo vam...; 15.10 Med skla
datelji: Anton Foerster; 15.30
Naši poslušalci čestitajo; 16.40 
Pianist Andrej Jarc; 17.00 »Vrti
ljak*; 17.40 Orkester Slatkin; 18.10 
Poletno glasbeno potovanje; 19.00 
Aktualnosti; 19.15 Igramo za vas; 
19.45 Naš gost; 20.00 Lahko noč, 
otroci!; 21.00 Simf. orkester;
22.30 Lepe melodije; 23.15 Med
narodni festival jazza »Chateau- 
vallons; 00.05 Literarni nokturno; 
00.15 Jug. pevci glasbe.

ITAL. TELEVIZIJA
14.30 O vzgoji; 15.00 Koncert;

17.00 Tour de France; 18.15 Pro
gram za mladino; 18.50 Odkriva
nje živali; kokoš; 19.15 O olimpij
skih igrah in športu; 19.45 Šport 
in kronike; 20.30 Dnevnik; 21.00 
Človek in morje; 22.00 športna 
sreda; 2300 Dnevnik.

II. KANAL
21.00 Dnevnik; 21.15 Film: Ne- 

mico puhlico; 22.40 Srečanje z 
Mario Carta.

JUG TELEVIZIJA
19.20 Obzornik; 19 35 Sebastijan 

in Mary Morgane; 20 05 Naši o- 
perni pevci: Friderik Lupša; 20 25 
Na sedmi stezi; 21 00 TV dnevnik:
21.30 Moliere: Scapinove zvijače;
22.20 Odiseja miru: Zakaj Belfast; 
22.50 Kvartet Boone Drew; 23.20 
Poročila: 23 25 Šahovski komentar.

KOPRSKA BARVNA TV
21.00 Mr. Pipper vam predstav

lja: 21.15 Poročila; 21.30 Beneški 
bienale 1972 ; 22.20 Pomlad na 
istrski obali.



PRIMORSKI dnevnik

ŠPORT ŠPORT ŠPORT
12. julija 1972

MEDNARODNA KOLESARSKA DIRKA «TOUR DE FRANCE»

DEVETA ETAPA BREZ PRESENEČENJ 
V PRIČAKOVANJU TEŽKIH VZPONOV

Merckx še vedno vodi na skupni lestvici - Spruyt in Pingeon odstopila
COLOMIERS, 11. — Tretja pire

jska etapa kolesarske dirke po 
ramciji je bila tipična «selitvena* 

n,3*®' ki ni prinesla nič novega, 
upna lestvica je ostala nespre- 
enjena. Omembe vreden je le 

PSdec Spmyta, enega najboljših 
Jetx;kx°vjh pomočnikov, ki si je 

C**1 pri padcu zlomil levo
j ^ Poleg tega ni startal na 
anasmji etapi Francoz Pingeon, 

Je zaradi utrujenosti odstopil. 
Edini vidnejši dogodek je bil beg 
avmonda, ki je trajal 120 km. 

-janeoski kolesar je že upal, da 
sam predstavil na cilju s 

i<> i Prednostjo. Toda komaj 
i ®avnina nekoliko močneje pri- 

«UIa na so vsi njegovi
splahneli. Nato je na vzponu 

uv , kategorije, Portet d’Aspet, 
tat • v5™* toda Merckx ga je

ujel. Ppmembno pa je, da 
. Y skupinici, ki se je pognala 
Da SP®,cern. manjkali Italijani in 
n„j**ajudljSi predstavniki Francije 
u~llard, Hezard in Thevenet. 
J^kx nadaljuje tako nemoteno 

J° pot proti Parizu in gleda z 
tandem na trde etape, ki ga 

čakajo v četrtek in petek. 
nPadcu pred ciljem, ko je moral 
srJvP^i ^Pruri, sta se laže pone- 
n'?. še Harrings in Houbrechts. 
n a.ban Felice Gimondi pa je pet- 
1 v®* kilometrov pred ciljem pre- 
j~*ujal zračnico, toda zaradi ta- 

jsnje zamenjave kolesa ni zgu- 
(j’ n'fesar. Gimondijevo mnenje je, 

3 Je letošnji «Tour» izredno na- 
tro^’ 8a^ V0zi-i0 vsi izredno hi- 
n.? ln dobro. Danes je na vzpo- 
stil ne^ol'ko zaostal, toda nadome- 

1 je to v spustu. Vsekakor pa 
niit’ ne i*0 razočaral v prihod- 

J h težkih, gorskih etapah. 
utri bo na vrsti etapa (Castres

- Le Grande Motte), ki bo merila 
200 km. Proga ne bo preveč na
porna, služila pa bo kot priprava 
za četrtkovo etapo, ko se bo tre
ba povzpeti na Ventoux, kjer bo 
cilj 11. etape.

Vrstni red na cilju 9. etape 
Luchon - Colomiers (170 km):

1. Joseph Huysmans (Bel.) 4.43’01”
2. Michael Wright (VB)
3. Danguillaume J. P. (Fr.)
4. Rolf Wolfshohl (Nem.)
5. J. Cadiou (Fr.)
6. G. Vianen (Niz.)
7. A. Houbrechts (Bel.)
8. W. Ricci (Fr.)
9. G. Harimgs (Niz.)

10. J. Spruyt (Bel.)
Skupna lestvica po deveti etapi:

1. Eddy Merckx (Bel.) 45.20’40"
2. Cyrille Guknaird (Fr.) 2’37” 

zaostanka
3. Luis Ocana (Šp.) 2'52”
4. Felice Gimondi (It.) 419”
5. Yves Hezard (Fr.) 5’52”
6. Rajmond Poulidor (Fr.) 6’25”
7. Joop Zoetemelk (Niz.) 6’47”
8. Bernard Thevenet (Fr.) 10’34”
9. Lucien Van Impe (Bel.) 10’43” 

10. Mariamo Martinez (Fr.) 14'03”

ŠAH

REYKJAVIK, 11. - Danes se je 
končno le začelo srečanje za na
slov svetovnega šahovskega prvaka 
med Sovjetom Spasskim in Ame- 
rikaincem Fischerjem. Ker je do
bil bele figure Spasski, je tudi 
vlekel prvo potezo (in sicer b 4).

Oba nasprotnika morata odigra
ti drug prpti drugemu 24 partij. 
Spasskemu torej zadostuje za o- 
hranitev naslova svetovnega šahov
skega prvaka 12 točk.

ODBOJKA
REKA, 11. — Na mednarodnem 

ženskem odbojkarskem turnirju na 
Reki je zmagala češkoslovaška eki
pa Vinohradi, Id je v finalu prema
gala jugoslovanske državne prvaki
nje, Crveno zvezdo, s 3:1. V borbi 
za tretje mesto pa je Partizan z 
Reke premagal švicarsko ekipo U 
NI s 3:1. V prvi tekmi je Crvena 
zvezda premagala UNI s 3:1, med
tem ko je Partizan zgubil proti 
Vinohradom s 3:0.

PO ZAKLJUČENEM SKUPNEM TEČAJU V SEČI

Košarkarji Bora in Poleta pred odhodom v Sečo

Borovi in Poletovi košarkarji 
po desetih dneh ponovno doma
Štirje naši igralci so prejeli vabilo za udeležbo na skupnem treningu reprezentance Slovenije

Poletovi in Borovi košarkarji, ki 
so se udeležili desetdnevnega te
čaja v Seči pri Portorožu, so v 
ponedeljek pripotovali domov. Na 
tečaju je bilo kar 39 tečajnikov, 
Id so bili s treningi, z novimi me
todami dela in z veselim vzduš
jem zadovoljni.

Pavlovič:
«Svetujem resno delo»
Tečaj se je zaključil. Glavnega 

trenerja in predavatelja tečaja v 
Seči, profesorja Milutina Pavlo
viča smo vprašali za končni obra
čun tečaja.

Pavlovič: ^Mislim, da je bila
vsa stvar v redu. Fantje so bili 
disciplinirani, poleg tega so delali 
požrtvovalno, kar je predpogoj za 
uspeh.»

«Zadovoljive lastnosti tečajnikov?* 
«Kar me • je najbolj presenetilo 

pri vaših fantih je bila višina. V 
Sloveniji nimamo tako visokih mla
dincev in prepričan sem, da bodo 
borovci in poletovci prav zaradi 
telesne višine lahko dosegli mar
ši kak uspeh. Seveda, pridno bodo 
morali trenirati.*

«Kaj pa napake?*
«Najbolj moti, da na splošno vsi 

slabo branijo. Vzrok za to mora
mo iskati v samem italijanskem 
sistemu igre, kjer sodniki ne do
volijo moške igre.*

«Kaj bi svetoval našim fantom?* 
«Kot je v življenju za uveljav

ljenje bistvene važnosti resno de
lo, tako velja tudi v košarki pra
vilo: treba je garati, vsak dan.*

iiiimiiiiiinniimiiiiiiiiiiMiiimiiiiiiiiiiiiiiiiiiimiinuniiiiniiiiiuiiuiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiuiiiui

KOŠARKA PREDOLIMPIJSKE PRIPRAVE

Od danes do petka v Umagu 
zanimiv mednarodni turnir

. J‘J Jlih V !'

Poleg reprezentanc Jugoslavije in ZRN bosta 
nastopili tudi ekipi LokoipotiV.e, fp Snaidera

Jugoslovanska košarkarska repre- Lokomotiva je znana domačim 
zentanca je danes zaključila svoj j navijačem. Za to priložnost bo v

x je v ošini etapi pokazal, da nikakor ne namerava položiti orožja

prvi del priprav v okviru olimpij
skih iger v MUnchnu, kjer si ju
goslovanski košarkarji obetajo eno 
od kolajn.

Drevi pa bo Jugoslavija zapo 
slena na mednarodnem turnirju v 
Umagu, kjer bomo lahko priča do 
sedaj opravljenemu delu trenerja 
Ranka Žeravice. Turnirja v U- 
magu, ki je ena večjih poletnih 
košarkarskih prireditev v Evropi 
sploh, se bosta letos udeležili re
prezentanci Jugoslavije in ZRN ter 
Lokomotiva in Snaidero.

SPORED TURNIRJA:
Drevi, 12. julija

21.30 Jugoslavija ■ Lokomotiva 
23.00 ZRN - Snaidero 

Jutri, 13. julija 
21.30 ZRN - Lokomotiva 
23.00 Jugoslavija Snaidero 

Petek, 14. julija 
21.30 ZRN - Jugoslavija 
23.00 Snaidero - Lokomotiva 

Kot vidimo, bo tudi letos turnir 
v Umagu dokaj kakovosten. Seve
da je glavni favorit jugoslovan
ska reprezentanca, o kateri menijo, 
da je trenutno močnejša kot vse 
prejšnje jugoslovanske reprezen
tance. čosič, Marovič, Šolman, Si
monovič, Tvrdič, Jelovac itd. se
stavljajo tako reprezentanco, ki ji 
je trenutno kos le sovjetska ekipa, 
ki je letos trdno odločena osvo
jiti zlato kolajno.

njenih vrstah nastopil tudi član 
državne reprezentance Plečaš.

Snaidero bo po vsej verjetnosti 
nastopil z ljubljanskim košarkar
jem Ivom Daneuom v svojih vr
stah. Videmski trener inž. Boris 
Kristančič je izjavil, da je trenut
no najprimernejši igralec v Evropi 
za poletne nastope videmske eki
pe prav Ivo Daneu, ki je v odlič
ni formi. V zadnji pokalni tekmi 
v Ljubljani je Daneu nastopil z 
veterani Olimpije (Potočnik, Ei- 
seit, MUller, Lokar, Kralj, Logar 
itd.) proti prvemu moštvu Olim
pije. Tekma se je končala s 96:94 
za «mlade». Daneu je bil najboljši 
na igrišču. Poleg tega je dosegel 
kar 46 točk.

Zanimivo bo gledati tudi nemško 
reprezentanco, ki bo na OI nasto
pila v isti skupini z Jugoslavijo. 
Nemci so v predolimpijskem tur
nirju presenetljivo premagali ita
lijansko reprezentanco in so tako 
pokazali, da jih ne gre podcenje
vati.

Po tem turnirju bo Jugoslavija 
odpotovala v Sarajevo, kjer se bo 
pripravljala za balkansko prven
stvo, ki bo od 25. do 29. julija, 
nakar bo odpotovala v Kranjsko 
goro, kjer bo ostala do 25. avgu
sta, ko bo morala v Miinchen 
na OI.

b. I.

Trije kandidati za trening
s slovensko reprezentanco
Tečaja se je udeležilo 35 tečaj

nikov (poleg tega še štirje trener
ji). Treninge sta vodila Brane 
Dežman in Janez Drvarič, trener
ja mladinskih slovenskih reprezen
tanc.

Tečajnike so razdelili v naslednje 
skupine:

SKUPINA A: trener: Sergij Tav
čar; igralci: Mladen šare, Robert 
Gantar, Borut Deško, Leoriard Ko
ren, Edi Sosič, Robert Klobas, 
Edi Kraus, Pavel Barazzutti, A- 
dam Kapic, Miloš Jugovič, Marko 
Starc, Egon Guštin.

SKUPINA B: trener: /vdrijan So
sič; igralci: Ivan Škabar, Marko 
Sosič, Edi Dolenc, Loris Tavčar, 
Edi Košuta, Davor Pečenko, Sto
jan Sancin, Karel Ražem, Peter 
Žerjal, Aleksander Ota, Aleksan 
der Kalc.

SKUPINA C: trener: Renato Štu
kelj; igralci: Marjan Kravos, Vin
ko Kalin. Igor Malalan, Alojz Pu- 
rič, Ivan Sosič, Pavel Trampuž, 
Damjan Cijan, Savino Vatovec, Mar
ko Oblak, Boris Siega, Viljem 
Mikac.

Vodja: Branko Lakovič.
Trenerji Pavlovič, Dežman in Dr

varič so predlagali, da bi se skup
nih treningov slovenske reprezen
tance udeležili tudi štirje naši i- 
gralci: Karel Ražem in Robert
Klobas bi vadila s pionirji. Klobas 
pa je moral zaradi šolskih obvez
nosti ponudbo odbiti. Ta trening 
bo od 2. do 6. avgusta letos v 
Kočevju. Z mlajšimi mladinci, prav 
tako v Kočevju, pa bi morala va
diti Robert Gantar in Leonard Ko
ren. Ti treningi bodo od 24. do 
28 iulija.

Kaj pa naši trenerji?
Štirje naši trenerji, ki so se u- 

deležili trenerskega tečaja, so bili 
dokaj zaposleni. Poleg svojega te
čaja, ki je bil zelo zanimiv, so 
morali paziti tudi na igralce, sle
diti njihovim treningom itd

Njihovo mnenje:
Tavčar: «Tečaj je bil gotovo ze

lo koristen. Z resnim delom in s 
prizadevnostjo so fantje pokazali 
v borih desetih dneh, da lahko ze
lo napredujejo. Predvsem pa je 
bil tečaj važen, ker se je med fan
ti ustvarilo prijateljsko vzdušje.*

Sosič: «V glavnem sem sledil B 
ekipi, ki je bila po mnenju tre
nerjev najboljša, zaradi resnosti 
in prizadevnosti. Po mojem mne
nju so taki tečaji dobrodošli.*

ŠtokelJ: rPrvič se kot trener u- 
deležujem takega tečaja in zato je 
bilo zame skoraj vse novo. Dode
lili so mi najmlajšo ekipo in s 
fanti sem bil zadovoljen, saj so 
se zelo potrudili.* b. I.

NA DEŽELNEM PRVENSTVU VETERANOV

Nino Maver v nedeljo 
med glavnimi favoriti
Njegovi najhujši tekmeci bodo kolesarji Cottuija

V nedeljo bo v Trstu deželno 
kolesarsko prvenstvo veteranov. Na 
več kot 90 km dolgi progi se bodo 
pomerili najboljši veterani za na
slov deželnega prvaka. Nastopila 
bosta tudi predstavnika lonjerskega 
kluba Adria, Maver in Bonano. 
Predvsem Maver ima odlične mož
nosti za osvojitev naslova prvaka, 
s katerim se je v preteklosti že 
večkrat ponašal. Trenutno je od
lično treniran in gotovo bo glavni 
protagonist nedeljske dirke.

Kot vedno, prireja tudi letos de
želno prvenstvo kolesarski klub Cot- 
tur, ki pa si je za dirko izbral kaj 
slab dan. Istega dne bo namreč 
na sporedu tudi prvenstvo Veneta, 
tako da bodo manjkali na startu 
najboljši izvendeželni kolesarji, ki 
bi nedvomno poživili dirko. Tako 
pa bo startalo le kakih 25 do 30 
veteranov iz Trsta in ostalih pre
delov Furlanije. To bo nedvomno 
precej pomagalo Cotturjevim voza
čem. Ti imajo namreč številčno 
najmočnejšo ekipo, tako da se jim 
ne bo treba preveč truditi. Razni 
Bartoli in Monteduro bodo tako 
prišli do cilja precej sveži in bodo 
zlahka razpolagali z ostalimi bolj 
utrujenimi nasprotniki. Borba za 
naslov se bo tako odvijala med 
kolesarji Cotturja na eni strani in 
ostalimi tekmovalci na drugi.

Poleg Maverja, Montedura in Bar- 
tolija je treba omeniti še Tede- 
sca iz Vidma, ki je izredno neva
ren v sprintih.

Cilj in start dirke bosta v Ba
zovici, proga pa bo potekala iz 
Bazovice mimo Sesijana proti Do
berdobu, Ronkam, Tržiču, nato po
novno mi.no Sesijana in Mavhinj 
na Prosek, čez Opčine in Trebče 
do, cilja v Bazovici. Dirka se bo 
pričela ob 9. uri zjutraj, zaključiti

V SOBOTO V CELJU

Vrsta odličnih atktov 
na«McmorialuF.Skoka»

CELJE, 11. — V soboto bo v Ce
lju že tradicionalna mednarodna a- 
tletska prireditev «Memorial Ferda 
Skoka*, ki io prirejajo vsako leto.
Na letošnjem tekmovanju bodo na
stopili atleti in atletinje iz Kana
de, Anglije, Belgije, Madžarske, I- 
talije, Z, Nemčije, Poljske, V. Nem
čije in Jugoslavije. Prvič bodo na 
tem tekmovanju nastopili poljski 
atleti, ki se bodo predstavili z 
Wierzbowsko (800 m) in s Kupzycko 
in Szordykowskim na 800 metrov.
Na 5.000 metrov pa bosta nastopila 
Malinovski in Maranda.

Jugoslovanski atleti Nikoličeva,
Medjimurec in Korica bodo tako i- 
meli nasprotnika več, poleg Angle
žev in Belgijcev.

Madžari pa se bodo predstavili 
tudi s svojim državnim prvakom 
na 100 m, Batorijem (10”3).

Za jugoslovanskega zveznega ka
petana pa bo srečanje nedvomno 
zelo koristno, saj bo videl pri de
lu vse državne reprezentante, ki se . . _ , . _ on
pripravljajo za velike mednarodne .pa bl “ morala okro2 H 30. 
nastope, prav v Celju. | Radi
iiiiiiiiiiiiiiiiiiitiiiiiiiiiiiHiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiimiiiiimiiiiiiiiiiiiiiiMmiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiHiiiiiiiiiiiiiiiiiiiitiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiimiui

NA SINOČNJI TISKOVNI KONFERENCI FIP V TRSTU

«Teden tržaške košarkc» 
z ekipami iz petih držav

V moškem turnirju nastop jugoslovanske olimpijske ekipe
V luiuiLuskclu bo sodelovala tudi slovenska tržaška reprezentanca

m»J.... ,itstSw-f dtita* »-&..V
Sinoči je bila na sedežu FIP v j 19.15 druga tekma v minibasketu i Ta velika športna prireditev bo 

Trstu tisKovna konferenca, ki jo j 20.30 reprezentanca Furlanije - Ju-i tudi za nas zelo pomembna. Naši
lijske krajine — Firestone; 22.00

OBVESTIT .O
Breg priredi v petek ob 21. uri 

na Jami v Boljuncu družab
ni večer ob zaključku letoš
nje sezone. Vabljeni so vsi atle
ti in prijatelji društva.

21, 22. in 23. julija 1972

5. jubilejna 
trofeja 
Sokola 

v Nabrežini
Nastopajo:

FINI M0DENA
italijanski prvak 1972

UNI BASEL
švicarski prvak 1972

PARTIZAN REKA
Jugoslavija

SOKOL NABREŽINA
Italija

Zahvala staršem
ZSŠD se zahvaljuje vsem star

šem, ki so poskrbeli za prevoz 
košarkarjev in so s tem pripo
mogli k uspehu tečaja v Seči.

je vodil državni predstavnik FIP 
ue UoDois. Predavatelj je prikazal 
tisku veuK mednarodni košarkarski 
turnir, ki bo v Trstu od 5. do 9. 
avgusta letos. Pravzaprav bosta na 
sporedu kar dva mednarodna tur
nirja, poieg tega pa bodo nastopile 
tuui zen-,iie in moške ekipe v mi- 
rubasketu.

To bo pri nas prva Košarkarska 
prireditev take važnosti in se bo 
imenovala «'tržaški košarkarski te
den*. Organizacijski odbor sestav
ljajo: Jaeobucci, predsednik dežel
ne FIP, Cenni, Frizzati. Cirello, 
BrunelLi in Fegaz.

Pri organizaciji je do sedaj po
žrtvovalno deloval tudi občinski od
bornik za šport dr. Gašperini. Ce
lotna manifestacija bo na nogomet
nem igrišču «Pino Grezar*. Tekme 
bodo na posebnem odru. Prireditev 
pa si bo lahko ogledalo približno 
5.000 ljudi.

ŽENSKI TURNIR
Ta turnir bo 5. in 6. avgusta. 

Udeležile se ga bodo naslednje eki
pe: reprezentanca Kanade, repre
zentanca dežele Furlanije Julij
ske krajine, reprezentanca Hrvaške 
in Firestone iz Avstrije. Pred tek
mami članic se bodo pomerile žen
ske v minibasketu, in sicer: Gin- 
nastica, Interclub, Saba in Ricrea- 
tori.

SPORED
5. avgusta

18.30 prva tekma v minibasketu:

košarkarji v minibasketu bodo nam
reč v zaključnem večeru igrali kar 
pred tekmo srečanja Jugoslavija — 
Gillette. Prireditelji so s tem po
trdili ,da je slovenski minibasket 
med najboljšimi v Trstu

b. L

BALINANJE

Kjinada — Hrvaška.
6. avgusta

18.30 finale za 3. in 4. mesto v 
minibasketu: 19.15 finale za 1. in 
2. mesto v minibasketu; 20.30 fina
le za 3. in 4. mesto članic; 22.00 
finale za 1. in 2. mesto članic.

MOŠKI TURNIR
otoški turnir bo dokaj kakovo- Na deželnem balinarskem prven- 

sten. Udeležile se ga bodo nasled- stvu, kj ga je prejšnjo nedeljo or- 
nje ekipe: Kanada, Jugoslavija, Gil- ganiziralo društvo ACLI v Trstu, 
lette, Splugen GO (z dvema ame- , so tekmovali tudi člani doberdob- 
riskima košarkarjema). j skega balinarskega društva Gradi-

istočasno bo tudi turnir v mini- na. V kategoriji dvojic so gradinar- 
nastopila j ji zasedli prvo mesto. Zmagoval- 

i i. i Marino Gerin in Amaldo Ferfo- 
lja sta tako priborila društvu lepo

tudi izbrana slovenska tržaška re
prezentanca (letnikov 1960 in 1961). 

SPORED
7. avgusta

minibasket: 18.30 slov. reprezentan
ca — Ricreatori; 19.15 Inter 1904
— Ricreatori.
Člani: 20.30 Jugoslavija - Kana
da; 22.00 Gillette - Splugen GO

8. avgusta
minibasket: 18.30 slov. reprezen
tanca — Servolana; 19.15 Inter 1904
— Ricreatori.
Člani: 20.30 Jugoslavija — Spliigen 
GO; 22.00 Gillette — Kanada.

9. avgusta
19.00 Ricreatori — Servolana (mini
basket): 22.00 Kanada — Splugen 
GO (člani); 21.15 slov. reprezen
tanca — Inter 1904 (minibasket); 
22.30 Jugoslavija - Gillette (člani).

trofejo.

ATUTIKA
Za Barov deseteroboj, ki bo v 

soboto in nedeljo na občinskem sta
dionu pri Sv. Soboti, sta doslej pri
speli prijavi atletskega kluba Val 
Venosta iz Bočna (štirje atleti) in 
CSI iz Verone, ki je prijavil enega 
tekmovalca. Splahnela je, žal, ude
ležba atletov iz Nove Gorice. AK 
Gorica je namreč sporočil, da se 
zaradi drugih obveznosti ne more 
udeležiti tekmovanja v Trstu. (Iz 
Nove Gorice je tudi jugoslovanski 
državni prvak v deseteroboju, Ivo 
Markovič.)

K. B.

Mladostni dnevnik

14 SIMONA RUTARJA
3°; Bdi setn pervič na Kernu! Zadnjič se mi je vendar ta 

sto - izPolni9a, dasiravno sem moral le sam iti, ker sem za- 
j/°ni sko,raj dva tedna Gregorčiča čakal. Šel sem ob 8. zj.iutraji 
j. Prišel ob 7. zv.lečerl. Pot me je peljala nad Košinom t= 
^ašina], po pianji> memo Kavkne jame, nad Koal jak in potem 

naravnost na verh.
3-sčen

Od te strani je hrib še precej ob- 
Ce| - (le z kamnjen gosto obsejan), tako da še konji skoraj 
v 0 na verh pasejo. Le kopica tega velikana je kamnita. Na 

je «belo». Razgled bi bii lep, pa ni bil dan zato. Po«belo». Razgled bi bii lep, pa 
se ni videlo čisto nič. Proti morju in severoizbodu le

naj viših gor (Mangarta, Triglava itd.). Merzovec [= Mrzo- 
gj. ■ Sv. Gora, Sv. Valentin [= Sabotin! so se dobro razločili. 
^ vendar nesem še z daljnogledom mogel več kot do Kraš- 
"r*1 gor videti. Na verh Je bdio jako mraz, dasiravno je opol- 
stan'6 solnce v me sijalo. Proti zapadu in severu se hrib tako 
Ub1"010 navzd°' spušča, da se ne more po njem. Izdihndvši za 

°go Slovenijo in za... proti Bogu sem zapustil to vzvišeno 
n PTSto- Moral sem nazaj, na škerbino in od tod po slabi poti 
lji/Z,^0' Proti planinam «na Polji« i= Na Polju! in «v Dup- 
v “ Duplje I in proti tKrnskemul jezeru, ki leži skoraj ravno 
p^verji od Kerna> maio bolj proti izhodu. Ko sem malo niže 

»el obernil sem se proti zapadu čez nek sneg ob malem 
ae^)rJi. ki proti severju od Kerna deržd. Tukaj, ne vidiš dru- 
je> neg0 Pesek in kamenje. «Sklad na skladu se vzdigu- 
rlte,132) skora-l kakor miza gladkega pa vsega od strela raz- 
n. ga> od dežja izpranega in od zmerzala razpokanega kame- 
^ ’ tako da so poče včasih po čevelj široke. Vmes se verstijo 

alhni propadi in kotlinice, Id so vse se snegom napolnjene

Le tu pa tam se vidi kaka rastlina. Drevja ni razim nekaj 
smrečja, ki se ob kaki skali spenja, še ne toliko veliko, kot 
kak germ. Blizu stanu na Polji se vidi tudi nekaj mladih me- 
cesruov ob robeh, ki so pa beržkone od človeške roke zasa
jeni. Tako sem prišel do neke škerbine, od koder sem menil 
videti v Sočino dolino.

Tu sem tudi «krampže» 133) zlomil. Od tod sem se vemil 
proti izhodu do stanu. Pred njim je še precej ravnine, na kteri 
ne stojijo več nego štM nizka, z deskami pokrita poslopja. Tri 
služijo za hleve, ostalo je stan, v katerem sem še nekaj posode 
dobil. Skoraj, ravno po sredi ravnice se vidi peščena pot, po 
kteri ob deževji hudourniki v jezero teko. To leži še precej 
niže kot stan, je kakih 260 seženov 134) veliko in ima jako 
moralo čisto vodo. Dno zavzema vso dolinico, tako da se ne 
more okoli njega, le na zapadni strani se vidi visoko v hribu 
pot, po kteri hodijo v Duplje. Od tam se dolinica malo vzdi
guje ln prehaja počasi v ono dolino, po kteri Lepena teče. V 
Duplji je že cel smrekov in mecesnov gozd. Do jezera se ver
nem nazaj memo stanu, se napijem v Gašperjevem studencu 
in korakam po jako težavni, skoz in skoz peščeni poti navzgor, 
skoraj tako visoko, kakor so Botognice 1= Batogndcei. Od tod 
gre pot zopet navzdol za «pečmi». Ogledal sem še jezerice 1 = 
Lužai za Leskovškim verhom, potem se pa skozi Lužnico domu 
vemil.

Oktober.

2. Sem bil v Kobaridu na g. Stresovi 135) novi maši. Šel 
sem čez Versno in Smast, a vendar nesem mogel družbe do
biti. Komaj pridem v Kobarid že dobim Cenciča, potem po maši 
Lebana Joslipal, Sovo, tudi z Kocjančičem sem govoril. 136) 
Og’cdal sem kobaridsko bralnico 137) in druge znamenitosti. 
Po blagoslovu sem šel v pol ure oddaljeno Idersko, rojstno vas 
novomašnika, kjer je na slavoloku vihrala slov.ienskal zastava 
z napisom: Bog živi Slovenijo. Nazaj grede sem govoril z L. 
Juvančičem 138) in Gregorčičem. Brica sem zastonj iskal, kakor 
bi ga bil rad dobil. 139) Še le danes sem se malo natančneje

s Kobaridom seznanil.
7. Me je obiskal Gregorčič. Dopoldne sva malo bližno oko

lico ogledala, popoldne pa sva šla na Merah verh L= Mrzli 
vrhi. Le škoda, da je megla razgled zavirala.

8. Sprejmem Gregorčiča za Kuhinjo. 140)
9. Sem se bil namenil v Tolmin k novi maši, pa zavoljo 

slabega vremena nesem mogel. 141)
25. Se odpravim k stricu v Cepovan. Ko pridem do Vo- 

larije 1= Volarja! in hočem čez narasli potok se mi popolzne 
in — cmok v vodo. Polovica me je bilo mokrega. Pa jaz sem 
si mislil, danes ti že ne bo več znoj, ovil sem se malo, potem 
pa šel dalje in predem sem bil v Tolminu sem bil popolnoma 
suh. V Tolminu sem se pomudil nekoliko v čitalnici potem pa 
šel dalje na Idrijo. Tu sem se vstavil v hiši J.Iosipal Lebana, 
kterega pa ni bilo doma. Potem sem šel dalje v Cepovan. Tu 
mi je bilo še precej dobro, zlasti ker so se ogibali vseh pra- 
šanj, ktera bi bila za me nadležna? Teta ni omenila nič o sem- 
nišča, nasproti se je delala jako dobra z menoj. Ko bi bil še 
kako družbo imel, bil bil lahko popolnoma zadovoljen.

29. Bil sem na Kobilici (gora na vzhodu od Cepovana). 
Razgled je lep. Vidi se skoraj vse julsko gorovje, kako se vleče 
od zahoda proti vzhodu, dalje šentvidskogorska planota in stru
ga rečice Trebuše. Ob gorah, ki jo obdajajo so hiše razpostav
ljene kakor ptičja gnezda.

30. Zjutraj odpotujem Iz Cepovana. Na Idriji dobim Le
bana, s kterim greva k Sv. Luciji v somenj. Ta somenj je 
zmeraj jako obiskovan. V ozkih ulicah se ljudi vse tare. Videl 
sem še Kragelna (iz Modreje) ln Uršiča. 141a) Leban in Kragel 
me sprejmeta «pod Ključu, 142) potem se vemeta. Od tod do 
Tolmina sem srečeval tolminsko «aristokraoijo», uradnike, gospe 
in gospodičine, menda vse, kar jih terg premore. Nekteri so 
šli v somenj, drugi pa na sprehod. — V tolminski čitalnici naj
dem Jareca 143) ln Perdiha. Se zadnjim sva šla vkupe do DolJ. 
Pred to vasjo sem čul priprosta kmetovska dekleta peti: ((Slo
venski mi dajaki smo», čemur sem se jako čudil.

31. Konec (?) letošnjih počitnic. Ne vem, ali bi jih ime

noval vesele, ali žalostne. Oddaljen sem bil skoraj od celega 
sveta. Le vsake kvatre enkrat sva se sešla z Gregorčičem in 
takrat sem tudi kak časnik bral. Pa kaj so mene ta čas poli- 
tiške novice zanimale? Napoleon ujet, na Francoskem republi
ka, pad Strassburga, vse to sem hladnokervno poslušal. 144)

132) Začetek druge kitice Vodnikove pesmi tVršac*.
133) Domača oblika za dereze oziroma krampeže.
134) Dolžinska mera seženj ali klaftra je merila 6 čevljev, to ie Dri- 

bližno 180 cm.
135) Ivan Stres (1847-1876) rojen na Idrskem, bil je prijatelj pesnika 

Gregorčiča.
136) Med navedenimi se doslej v dnevniku nista pojavila Cencič in 

Ivan Sova s šentviške gore, ki je leta 1869 končal gimnazijo v 
Gorici.

137) O kobariški «bravnici» ali čitalnici so prvi glasovi iz leta 1867, 
prava čitalnica je bila ustanovljena leta 1871.

138) Lovrenc Juvančič iz Smasti je tedaj končal 7. razred goriške 
gimnazije.

139) Simon Bric je bil rojen v Drežnid. Kasneje je končal pravo in 
bil notar po raznih krajih. Umrl je v Ameriki

140) Planina nad vasjo Krn, na nadmorski višini okoli 1000 metrov.
141) V farni kroniki tolminske župnije je podatek, da je 24. septem

bra 1870 bral Novo mašo Alojz Carli.
141a) Andrej Kragelj (1833-1901) je bil doma iz Modreje, takrat je 

končal 5. razred gimnazije. Kasneje se je kot gimnazijski pro
fesor ukvarjal s prevajalstvom in publiristiko. Andrej Uršič je bil 
doma iz Kozaršč, takrat je končal 3. gimnazijski razred.

142) Krajevna označba za nekdanjo samotno kmetijo (porušeno v prvi 
svetovni vojni) pri vasi Modrej, na poti med Mostom na Soči 
in Tolminom.

143) Ivan Jarec je bil doma Čadrga, končal je tedaj 5. razred 
gimnazije.

144) Rutar pri tem misli na dogodke francosko-pruske vojne leta 1870. 
Vojna je začela z napovedjo 19. julija 1870, francoski cesar Na
poleon IH je bil ujet pri Sedanu 2. septembra 1870, 2 dni zatem 
je bila v Parizu proglašena tretja francoska republika.

(Nadaljevanje sledi)
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Poštni tekoči račun za Italijo Založništvo tržaškega tiska, Trst 11-5374

PRIMORSKI DNEVNIK
Stran 6 12. julija 1972

Za SFRJ Tekoči račun pri Narodni banki v Ljubljani 501-3-270/1
• ADIT» . DZS Ljiibhana Gra<t'šče 10/11 nad. telefon 22 207

Oglasi Za vsak mm v višini enega stolpca trgovski 200. finančno *
upravni 300, legalni 400, osmrtnice n sožalja 200 ur «Mal' oglas* 
80 lir beseda. Oglasi za tržaško in goriško pokraitno se naročajo ph 
oglasnem oddelku ali upravi. Iz vseh drugih pokrajin Italije pri S Pl-
Glavni urednik Stanislav Renko 
Odgovorni urednik Gorazd Vesel Izdaja in tiska ZTT • Trst

ULTIMAT ORGANIZACIJE UDA WHITELAW

Protestantski skrajneži zahtevajo 
ukinitev ustavnih svoboščin v Ulstru

Ponoven izbruh nasilja po preklicu premirja * Štirje mrtvi so 
tragičen obračun drugega dne ostrih spopadov ■ Protestantske proslave

LONDON, 11. — Odkar so pripad
niki radikalne struje «Provisionals» 
katoliške odporniške organizacije IRA 
prekinili premirje v Ulstru, napetost 
stalno narašča. Danes so se gverilci 
ponovno zelo ostro spopadli z britan
skimi vojaki in so v 24 urah — po 
vesteh iz britanskih krogov — našteli 
kar 232 oboroženih spopadov. Stre
ljanje in bombni atentati so zahte
vali štiri smrtne žrtve, veliko ljudi 
pa je bilo ranjenih.

V zadnjih urah pa se je napetost 
še bolj zaostrila zaradi ultimata, 
ki ga je postavila organizacija pro
testantskih skrajnežev. Ti so zagro
zili, da bodo z orožjem zatrli kato
liško organizacijo IRA, če ne bo bri
tanska vojska zelo ostro nastopila pro
ti gverilcem in ne bodo oblasti uki
nile ustavnih svoboščin. Ni še znano, 
če imajo voditelji protestantske orga
nizacije UDA res namen sprožili dr
žavljansko vojno, ali pa nočejo 'e 
izsiljevati londonsko vlado. V tej zve
zi se je izvedelo, da je britanski mi
nister Whitelaw dalj časa tazpravljal 
s poveljnikom angleških vojaških cet 
v Ulstru generalom Tuzom o možno
sti ukinitve ustavnih svoboščin.

Najbolj napet dan bo verjetno v 
sredo, ko bodo protestantski skrajneži 
proslavljali svojo zmago nad ulstr
skim katoliškim prebivalstvom iz leta 
1960. čeprav je britanska uprava pre
povedala vsakršno manifestacijo, so 
priprave za proslavo v teku v vseh 
protestantskih četrtih. Londonska vla
da je ob tej priliki okrepila svojo 
vojaško posadko in na dan proslav 
bo v Ulstru več kot 17 tisoč britan
skih vojakov, kar je največje število, 
odkar je avgusta leta 1969 ponovno 
izbruhnila ulstrska kriza.

Predstavniki skrajnih protestantskih 
organizacij so tudi zelo ostro napadli 
britanskega ministra Whitelawa zara
di njegovega srečanja z voditelji stru
je «Provisionals». Britanski minister 
se je sestal z voditelji katolike or
ganizacije pred prekinitvijo premirja. 
«Provisionals» so predložili Whitela\vu 
svoj načrt za miroljubno rešitev ul
strskega vprašanja. Katoliški voditelji 
so med drugim zahtevali, naj o usodi 
Severne Irske odloča referendum, na 
katerem pa naj bi imeli volilno pra
vico vsi prebivalci irskega otoka.

Skupina petih katoliških žena iz 
Derryja se je skupaj s predstavnikom 
ulstrske socialdemokratske stranke se
stala danes z voditelji struje «Provi- 
sionals* v Dublinu, prestolnici repu
blike Irske, ženske so pozvale vodi
telje gverilcev, naj ponovno progla
sijo premirje. Tudi voditelj socialde
mokratske stranke John Hume, ki je 
do pred dvema tednoma posredoval 
med gverilci in Whitelawom ter je 
pripravil pogoje za proglasitev pre
mirja, je danes v Belfastu pozval 
«Provisionals», naj ponovno proglasijo 
premirje.

V ulstrski prestolnici so se danes 
širili glasovi, da so se britanski funk

nih pogovorih so baje razpravljali o 
možnosti miroljubne rešitve ulstrske 
krize. Uradni krogi pa so demantirali 
te vesti in so poudarili, da v teh 
dneh niso predvidena taka srečanja.

Nadaljuje s« proces 
proti Kozu Okamotu

TEL AVIV, 11. — Na procesu 
proti japonskemu teroristu Kozu 0- 
kamotu je danes pričal neki gene
ral izraelske vojske, ki naj bi se 
bil po besedah Okamotovega zago
vornika Kritzmana, pogajal z Ja
poncem in mu obljubil pištolo, da 
se ustreli, Okamoto namreč že od 
aretacije zahteva orožje ali pa 
smrtno obsodbo. Izraelske oblasti so 
zato sprejele mnogo varnostnih u- 
krepov. Hrano mu tako nosijo na 
plastičnih krožnikih jesti pa mora 
s plastično žlico.

Okamoto je procesu prisostvoval 
zelo mirno, le ko je bil govor o 
možnosti, da je slaboumen, se je 
nasmehnil. THidi javni tožilec je pri
znal to možnost, saj je bil napad

na letališču res nečloveški. Oka
moto pa bi lahko bil tudi pod vpli
vom mamil.

Japonski terorist tvega smrtno ob
sodbo, čeprav te izraelski zakon 
ne predvideva. To pa zato, ker 
mu vojaško sodišče sodi na podla
gi izrednih zakonov, katere so vzpo
stavili Angleži leta 1945, ko so za
sedli Palestino.

Jugoslovanska 
obalna straža 
zaplenila ribiška čolna

MANFREDONIA, 11. — čolni ju
goslovanske obalne straže so davi 
naleteli na italijanska ribiška čol
na S. Anna I. in Maria Rosaria I., 
ki sta ribarila v jugoslovanskih 
ozemeljskih vodah. Ladji s/ jugo
slovanske oblasti zaplenile, posad
ka pa je v kakem pristanišču na

NA TISKOVNI KONFERENCI V RIMU

Rogers pozitivno ocenil 
odnose med Rimom in ZDA

Obisk ameriškega zunanjega ministra pri 
papežu - Odnosi med ZDA in Moskvo

EKSPLOZIJA V TEL AVIVU

dalmatinski obali. Vest so sporočili 
mornarji drugih ribiških čolnov, ki I je Rogers dejal, da so si ZDA za-

RIM, 11. — Ameriški zunanji mi
nister William Rogers, ki je z obi
skom v Rimu zaključil svoje dolgo 
potovanje, je imel danes v italijan
ski prestolnici tiskovno konferen
co, na kateri je dal bežno oceno 
rezultatov svojih pogovorov z itali
janskimi državniki.

V kratkem uvodnem govoru je 
ameriški zunanji minister dejal, 
da so bili pogovori s predsednikom 
Leonejem, predsednikom vlade An
dreottijem in zunanjim ministrom 
Medicijem zelo zadovoljivi. Pouda
ril je tudi, da so odnosi med Ita
lijo in ZDA zelo dobri in temeljijo 
na skupnem interesu za mir in 
varnost v svetu.

Rogers je nato izrazil svoje za
dovoljstvo za obisk pri papežu, s 
katerim je predvsem razpravljali o 
vietnamskem vprašanju in o Nixo- 
novem obisku v Pekingu in v 
Moskvi. Nato je ameriški državnik 
odgovoril na razna vprašanja časni
karjev, ki so zadevala predvsem 
obisk ameriškega predsednika v 
Moskvi in vojno v Vietnamu.

Glede odnosov s Sovjetsko zvezo

so se davi vrnili v Manfredonio. 1 stavile kot cilj izboljšati odnose
iiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiimiimiimiimiiiiiHiiiiiiiimiiiiiiiiimniiiiiiiiiiiiiiimimiHimiiimiiimimiiiimiimmiiiiiimiiiiiimiiiiiimimiimiiiiiiiiimmimimiiiiiiiiiiii*

PO NEKAJ TEDNIH POLETNEGA VREMENA

Val slabega vremena nepričakovano 
zajel vzhodno alpsko področje
Hude poplave v Val Seriana so terjale tudi eno smrtno 
žrtev - Toča v Sloveniji - Poplave tudi na Filipinih

BERGAMO, 11. - Po nekaj te
dnih poletnega vremena je dolino 
Val Seriana prizadelo sinoči hudo 
neurje, ki je terjalo tudi eno člo
veško žrtev. Žrtev je 36-letni kmet 
Giovanni Falconi, katerega je u- 
bil val z blatom pomešane vode, 
ko je reševal ženo in hčerko.

Poplava, ki je prizadela dolino 
v Lombardiji, je povzročila ogro
mno škodo. Večina prebivalstva se 
namreč bavi s kmetijstvom, ne
urje pa je skoraj popolnoma uni
čilo polja. Na področju je tudi ne
kaj tekstilnih tovarn, ki so utrpele 
precejšnjo škodo in bodo — vsaj 
nekatere — morali za nekaj dni 
zapreti, da počistijo blato, ki se 
je tam nabralo in popravijo stroje. 
Prometu je zaprta pokrajinska ce
sta Gazzaniga - Albino, na kateri 
ležijo kupi blata in kamenja. Do 
sedaj so usposobili za promet le

cionarji ponovno sestali s predstavniki 1 cesto, ki vodi k bolnišnici Brioli- 
odpomiškega gibanja. Na teh domnev- i ni. Tudi ta bolnišnica je precej
IIIIIIIIIUlMUlllllIHMIHHIIIHIIUIIIIIIIUIIIIIIIIIIIIIIflMIIIIIIimilllllllUIIIIMimiMHHMMMIIIIINIIHnillMMnMI

ŠIRI SE ODPOR PROTI PORTUGALSKEMU REŽIMU

«Mednarodne brigade* uničile 
trinajst vojaških tovornjakov

Vozila so bila namenjena enotam, ki 
se bojujejo v portugalskih kolonijah

LIZBONA, 11. — Pripadniki por
tugalskega levičarskega gibanja 
Mednarodne brigade so danes pono
či pognali v zrak 13 tovornjakov 
vrste «berliet», ki so bili namenje
ni portugalski vojski. Eksplozija pe^ 
klenskih strojev je povzročila tudi 
veliko materialno škodo, ki jo ce
nijo okrog 40 milijonov lir.

Vest o atentatu je sporočil časni
kom neznanec, ki je danes pozno 
ponoči telefoniral raznim uredništ
vom. človek je povedal, da so a- 
tentat izvedli pripadniki levičarske 
organizacije v Ulici Berlimbi Oliva- 
vis v predmestju Lizbone.

Pozneje se je izvedelo, da so ne
znani atentatorji uporabili tempira
ne bombe. Minirali so vseh petnajst 
tovornjakov, ki so bili namenjeni 
portugalskim vojakom v afriških 
kolonijah, vendar le 13 «timerjev» 
je pravilno delovalo. Eksplozija je 
tudi povzročila požar, katerega pa 
so gasilci, ki so takoj prihiteli na 
kraj atentata, kmalu pogasili.

Atentatorji so postavili bombe pod 
tovornjake, ki so bili parkiram pred 
tovarno «Durante Ferreira*, ki 
preizkuša vsa vozila vrste «berliet» 
namenjena portugalski vojski. V 
kratkem bi morali poškodovana vo
zila natovoriti na ladje in jih od
peljati v portugalske afriške kolo
nije. Tovarna «Ferreira» bo mora
la tudi plačati škodo, ker niso še 
uradno izročili tovornjakov vojski.

Neki finančni stražnik je izja
vil, da je opazil dva mladeniča in 
dekle, ki so se danes zjutraj ob 
3,30 sprehajali po Ulici Berlimbi 
Olivavis in ki so z velikim zani
manjem opazovali tovornjake. Vo
jak je takoj obvestil čuvaje tovar
ne, kaže pa. da ti niso posvetili 
prevelike pozornosti mladeničem, 
ker so menili, da gre za tri hipi
je. Uro pozneje je eksplodiralo 13 
tempiranih bomb.

Že v našem stoletju
(Nadaljevanje s 4. strani)

tod in o preverjanju teh metod, 
j« dodal še nekaj besed o tem, 
zakaj v nekaterih predelih Sov
jetske zveze dočakajo nekateri 
izredne starosti. V mislih je imel 
tiste izredne starce, ki doživijo še 
sedaj 150 in tudi več let. V zvezi 
s tem je Čebotarev rekel'

«Kaj je pri teh ljudeh skupne
ga? Predvsem je pri njin skup
na genetični dedna okolnost, to 
se pravi, da izhajajo iz družin, v 
katerih se dolgo živi. Nadalje so 
ti ljudje vsi iz siromašnih slojev. 
Zato niso nikoli v življenju je
dli preveč, hkrati pa niso nikoli 
jedli premalo, odnosno nikoli niso 
bili povsem lačni, toda nikoli se 
niso preobjedli: Nadalje so vsi 
ti ljudje poljedelci Nikoli niso 
prenehali delat. Vedno so oprav
ljali eno in isto delo. Zato nihče 
izmed njih ni doživel tistega stra
šnega šoka, ki ga doživi mestni 
človek, ko ga upokojijo. Nadalje 
je tu še nekaj: pri nas, na podro
čjih, koder živi največ stoletni
kov, uživajo stari ljudje velik u- 
gled že s samim tem, da so stari 
in zato se ti ljudje ne čutijo, da bi 
bili odveč. Ta psihološki videz je 
silno važen in zato ga posebej pou
darjam, kajti tudi v naših mestih 
začenjajo s starci slabo ravnati. 
Zanimivo je, da so ti stoletniki ve
dno jedli sorazmerno veliko mesa, 
v glavnem kuhanega, da so sko
raj redno pili vino, toda vedno v 
zmernih količinah in da so bili 
vedno — dobri ljudje, torej lju
dje brez zlobe, mirni dobrohotni 
ljudje, ki znajo filozofsko gledati 
na življenje, jemati ga kot pri- 
huja, nikoli pa niso o življenju fi
lozofirali.*

poškodovana, saj je voda vdrla v 
pritlične prostore; bolnike so pra
vočasno prenesli v višja nadstrop
ja. Na vsem področju so pretrga
ne telefonske zveze, ponekod pa 
imajo tudi težave z dobavo vode 
in električnega toka.

V Albinu je stanje precej resno. 
Voda je vdrla v pritličja in klet
ne prostore. Gasilci se ves dan 
trudijo in bodo tudi ponoči osta 
li na delu. Na cesti Albino - Sel 
vino pa je poplava odnesla nekaj 
avtomobilov, vendar so se potnik 
rešili brez hujših posledic.

Danes se je v Milanu sestal de
želni odbor, ki je odobril pomoč 
prizadetemu prebivalstvu.

O slabem vremenu poročajo tudi 
drugih krajev v severni Italiji, 

vzhodnih Alpah se je temperatu
ra znižala. V višinah nad dva ti
soč metrov sneži. Na brennerskem 
prelazu pršič ovira promet, prelaz 
Stelvio pa so zaprli, saj je snežna 
odeja debela kar cel meter. Tako 
slabega vremena v tem letnem ča
su ni bilo od leta 1962.

Neurje je zajelo tudi Benetke, 
kjer se je temperatura znižala za 
10 stopinj. Dežuje že nepretrgoma 
14 ur. V Jesolu pa so turisti o- 
pazili neko ladjico s tremi ali šti
rimi osebami na krovu, katero so 
valovi potiskali proti odprtemu 
morju. TVi ladje in helikopter voj
ne mornarice je, kljub večurnem 
iskanju, še niso našli.

LJUBLJANA, 11. — Tako debele 
toče, kakršna je sinoči padala v 
nekaterih predelih Ljubljane, ne 
pomnijo tudi stari ljudje. Ponekod 
e bila debela kot oreh. Nenadna 

toča je razbila mnogo okenskih 
šip, avtomobilov in streh. Škoda 
še ni ocenjena, bo pa gotovo pre
cejšnja.

Med neurjem se je nad Radlja
mi na Štajerskem utrgal oblak, 
tako da so morali v podjetju 
«Strod» prekiniti delo in reševati 
stroje ter opremo. Veliko škodo je 
neurje povzročilo še v trgovini 
kmetijske zadruge Vuzenica, tam
kajšnji kmetijski strokovnjaki pa 
menijo, da bo tudi pridelek žita 
itn koruze zdaj nekoliko manjši.

Sinočnje neurje ni prizaneslo tu
di nekaterim krajem v občini Slo
venj Gradec. Narasli potok Jenina 
je namreč porušil več manjših 
mostov, voda pa je vdrla tudi v 
več domačij ob potoku in poško
dovala kmetijsko ter stanovanjsko 
opremo.

O močnem neurju s točo nam 
poročajo tudi iz Hnastniške obči
ne. Narasle vode so močno poško
dovale cesto drugega reda Hrast
nik - Dol - Šmarjeta, ki je zdaj 
zaprta za ves tovorni promet. Moč
no namočena zemlja pa je povzro
čila tudi drsenje več zemeljskih 
plazov. V Hrastniku in okolici je 
strokovna komisija danes ugotovi
la, da je sinočnja toča najbolj po
škodovala posevke v krajih Čem- 
šenik in Izlake.

D. K.

MANILA, 11. — Hude poplave 
so zajele tudi Filipine in povziro 
čile veliko škodo. Trenutno so u- 
gotovili 8 mrtvih: vendar pa se 
bo število nedvomno povečalo, saj 
so manjše vasice popolnoma izoli
rane in iz njih ni še nobenih po
datkov. 3000 družin je ostalo brez 
strehe, veliko škodo pa je neurje 
povzročilo tudi v prestolnici sami, 
saj udarjajo ob obalo visoki va
lovi, ki so poplavili ves pristani
ški del mesta.

> Jz Formpze pa poročajo, da se

tamkajšnji obali bliža ciklon Rita, 
ki bo verjetno dosegel otok jutri 
popoldne.

V Nepalu pa je 47 oseb zgubilo 
življenje zaradi vrste usadov, katere 
so povzročili hudi nalivi, ki trajajo 
že teden dni. Več mostov je poru
šenih in vse zveze pretrgane.

z Moskvo, dodal pa je, da bo Wa- 
shington spoštoval sporazume, ki jih 
je sklenil s svojimi zavezniki.

Kar zadeva Vietnam, pa je ame
riški zunanji minister ponovil že 
staro stališče Washingtona. «Mi ho
čemo, da vietnamsko ljudstvo sa
mo odloča o svoji usodi*, je dejal 
Rogers in cinično dodal, da sta 
stalno bombardiranje vietnamskega 
ozemlja in blokada sevemovietnam- 
skih pristanišč zavrla ofenzivo par
tizanov, kar naj bi dokazalo po 
njegovem pravilnost ameriške poli
tike.

Ameriški državni tajnik je nato 
izrazil zadovoljstvo za rezultate po
govorov z voditelji vseh držav, ki 
jih je obiskoval, poudaril pa je, da 
so bili najbolj plodni obiski v Ju
goslaviji, Romuniji in Madžarski.

Tcpavac o varnosti 
v Evropi

BEOGRAD, 11. — Zvezni tajnik 
za zunanje zadeve Mirko Tepavac 
je v intervjuju romunski televiziji 
izrazil mišljenje, da mora bodoči 
sistem varnosti in sodelovanja v 
Evropi nuditi stvarno varnost in 
širše možnosti za enakopravno so
delovanje vseh evropskih držav. 
Pod stvarno varnostjo je dejal Te
pavac, razumemo to, da bodo dr
žave varne tako glede meja, ka
kor tudi v okviru svojih meja, 
da je zajamčena njihova teritorial
na integriteta in politična neodvis
nost od vsakega pritiska. S tem 
bi se, po Tepavčevem mišljenju 
vzpostavila tudi enotnost med mi
rom in varnostjo, brez katere mir 
ne more biti trajen, niti varnost 
vsebinska. Taki odnosi pa se lah
ko uresničijo, po mišljenju zvez
nega tajnika, samo s skupnimi in 
aktivnimi napori evropskih držav 
z razvijanjem medsebojnih stikov 
in sodelovanja ter s postopnim 
odstranjevanjem ovir in razdelje
nosti. To istočasno zahteva tudi u- 
stvarjanje novih oblik povezanosti 
med Evropo in drugimi posebno 
sosednimi zemljepisnimi področji, 
kajti ne more biti trajnega razko
raka med razvojem v Evropi in 
gibanjem v ostalih delih sveta. Ju
goslavija kot evropska in neuvr
ščena socialistična država je za
interesirana za takšen razvoj v 
Evropi, v katerem bi bila stvar
na možnost svohodnega notranjega 
razvoja in samostojnega, enako
pravnega in mednarodnega delova
nja. Zato se Jugoslavija trudi aktiv
no vključiti se in na čim kon- 
struktivnejši način prispevati k po
zitivnim procesom, ki se kljub 
vsem težavam razvijajo v Evropi. 
Jugoslavija daje vse, kar je od 
nje odvisno, da razvija čimboljše 
odnose z vsemi evropskimi drža
vami, ki so zato pripravljene, po 
sebno s sosedi. Na koncu svojega 
intervjuja, je Tepavac poudaril, 
da se Jugoslavija aktivno zavzema 
za sklicanje konference o evrop
skem sodelovanju B. B.

POTOVANJE

Graeme Tait. mladi avstral
ski tesar, si je stesal jadrnico 
in se napotil preko oceana v 
Anglijo. Graeme pa se ni ude
ležil čezoceanske regate, am
pak je šel k dekletu, 26-letni 
Barbari Hill. v Falmouth. kate
ro je spoznal pred petimi leti v 
Avstraliji. Ko ie dosegel fal- 
mouthsko pristanišče, aa ie de
kle sprejelo z objemi in polju
bi, naslednjega dne pa se je 
mlada Barbara premislila in 
fanta kratkomalo odslovila. 
Graemu torej ni ostalo dru
gega. kot da se ie vrnil k svoji 
jadrnici.

ZAKON JE ZAKON...

... pa Čeprav je star 350 let 
in ga ie izdala tuja država 
Tako je odločilo sodišče v Men- 
tonu (Franci a), ki je obsodilo 
dva ribiča na globo 30 oziroma 
50 frankov, ker sta ribarila v 
‘jezeru Tenda na italijansko - 
francoski meji, kjer to ni do
voljeno.

Zakon, na katerega se opira 
mentonski sodnik, je izdala 10. 
julija (1517) Savojska kneže
vina in daje občini Tenda 
ekskluzivno pravico do ribo
lova.

PREBRISANI ZUPAN

Nudisti so na plaži Kerhillo 
(Francija) postavili ki ub pre
povedi krajevnega župana, svo
je taborišče. Ker prepoved ni 
zadostovala, je župan naložil 
voditeljem nudistične organiza
cije visoke globe Voditelji so 
globe plačali, ostali pa so še 
vedno na istem mestu. Župan 
se je zato v spremstvu občin
skih odbornikov napotil na pla
žo in zažgal gozdiček v ka
terem so nudisti taborili.

ČUDNI SAMOMORILEC

31-letni mladenič iz Gottinge- 
na se je zaradi nesrečne lju
bezni umoril. Podvig pa mu 
ni povsem uspel; s pištolo se 
je res ustrelil v glavo; naboi 
se je zadrl v lobanjo ni pa 
povzročil smrti. Mladenič ie 
trpel tri dni. nato pa je šel k 
zdravniku, kateremu je zatrdil, 
da se je udaril pri padcu. Za
radi vedno hujših bolečin se je 
moral zateči v bolnišnico in 
resnica je prišla na dan šele 
teden dni po dogodku.

Dve smrtni žrtvi 
pri nesrečah na delu

RAGUSA, 11. — 35-letni delavec 
Bartolomeo Puzo je izgubil življe
nje na železniški progi Modica - 
Scicli. Skupaj s tovariši se je pe
ljal na vozičku, kateremu pa so 
nenadoma odpovedale zavore. Pri 
skoku po železniškem nasipu pa 
je nerodno padel in se ubil.

CUNEO, 11. — Rudar Franco Ca- 
ravazzi, rojen pred 39 leti v Vid
mu, je bil danes ubit med mini
ranjem. Mina je namreč predčas
no eksplodirale. Štirje rudarji, ki 
so delali s Caravazzijem, so bili 
ranjeni.

TEL AVIV, 11. — Pri eksploziji v 
stranišču telavivske avtobusne posta
je je bilo davi ranjenih 9 oseb. 7 
ranjencev so že danes odslovili iz bol
nišnice, ostala dva pa se oosta ver
jetno že jutri vrnila domov. Eden 
izmed ranjencev je Arabec, katerega

je po eksploziji napadlo ogorčeno 
ljudstvo. Eksplozijo je povzročila roč
na bomba: krivca pa policija še ni 
našla, čeprav je zaslišala nekaj de
setin Arabcev, ki so bili takrat na 
postaji. Na sliki: policija pregleduje 
potnike po eksploziji.
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IZJAVA DEŽELNEGA TAJNIKA PSI V CATANZARU

Giuseppa Malacario 
so ubili fašisti

Izvedenci, ki jih je imenovalo sodišče, so v ponedeljek izročili 
poročilo o pregledu posmrtnih ostankov socialističnega delavca

TRŽAŠKI DNEVNIK

Municipalizacija 
prog družbe SAP

(Nadaljevanje s 3. strani)
niciolli (PSI) so se v svojih pose
gih zavzeli, naj bi študentom, de
lavcem in upokojencem nudili brez
plačni prevoz.

Po mnenju socialista Boniciollij* 
bi tak brezplačen prevoz bil celo 
gospodarsko koristen, če bi račune 
delali na celokupne stroške, ki jih 
mora mestna skupnost prenašati 
zaradi počasnih in slabo organizi- 
ranih avtobusnih prog. Za to j« 
treba najprej preurediti vse avto
busne proge, njihovo strukturo in 
smeri. Možnosti so danes odprte, 
ker je velik del pogojev že uresni
čen. Politično načelo, ki ga je tre
ba v tem smislu poudariti, je za
ključil Boniciolli, je prednost jav
nih prevozov pred zasebnimi. De
mokristjan Sai je zagovarjal poli
tiko odbora in dejal, da gre za po
litično voljo, ne pa za kaj drugega.

Naslednja točka dnevnega reda 
je bila semaforizacija našega me 
sta. S tem v zvezi je spregovoril 
župan, ki je orisal tehnično plat 
ter izjavil, da bo novi sistem se
maforizacije zagotovil sproščenost 
prometa v našem mestu. Za po
stavitev novih naprav, ki bodo ob
segale najmodernejše tehnične iz
najdbe na področju semaforizacije, 
kot so televizijski sprejemniki, bo 
poskrbelo podjetje Siemens italia- 
na, ki je zmagalo na natečaju tržaške 
občine. Občinski svet je sprejel 
sklep z 29 glasovi.

CATANZARO, 11. —
Včeraj so izvedenci, ki jih je ime

noval preiskovalni sodnik v Catan- 
zaru dr. Pudia, izročili poročilo o 
pregledu posmrtnih ostankov sociali
stičnega delavca Giuseppa Malacarie, 
ki je umrl pred več kot enim letom 
v središču Catanzara. Sodnik bi mo
ral izročiti dokumentacijo tajništvu 
sodišča v teku treh dni, ni pa iz
ključeno, da bo še nekaj dni študiral 
poročilo izvedencev. Do sedaj se še 
ni izvedelo ničesar o zaključkih treh 
strokovnjakov in tudi dr. Pudia ni 
hotel v pogovoru s časnikarji povedati 
ničesar.

Giuseppe Malacaria je umrl 4. fe
bruarja lani v središču Catanzara. Po 
fašističnem atentatu na sedež deželne 
uprave so ^antifašistične stranke pri
redile demonstracijo, za katero pa 
kvestura ni dala dovoljenje. Zato se 
je zbrana množica začela počasi vra
čati domov. Ljudje so prekoračili Kor- 
zo Mazzini, ko so s sedeža MSI za
čeli psovati manifestante. Fašisti so 
obmetavali množico s kamenjem in 
kmalu nato je bilo slišati nekaj tre
skov. Trinajst ljudi je bilo ranjenih, 
nesrečni Malacaria pa je umrl zaradi 
bombne eksplozije. Policija je nato 
preiskala sedež MSI, kjer je našla 
kamenje in palice. Agenti so zaslišali 
36 oseb, ki so bile v sedežu in takoj 
nato so jih izpustili. Nekaj dni pozne
je je policija priprla štiri osebe iz 
vasi Strongoli, med katerimi je bil 
tudi tajnik krajevne sekcije MSI. Sod
nik pa ni podpisal zapornega naloga 
in je osvobodil priprte fašiste, češ 
da ni bilo dovolj dokazov proti njim.

O smrti Giuseppa Malacarie so iz
vedenci predložili do sedaj tri poro
čila. Prvo je pripravil primarij bol
nišnice v Catanzaru prof. Docimo. ki 
je izključil možnost, da bi nesrečni 
delavec lahko umrl zaradi eksplozije 
bombe, ki naj bi jo skrival v žepu. 
Drugo poročilo pa je pripravil pol
kovnik Cavaselice, ki je dopuščal to 
možnost. Preiskovalni sodnik je zato 
poveril izvedencem inž. Cerriju, prof. 
Pozzatu in prof. Giuntu nalogo, da 
dokončno ugotovijo vzroke Malacari- 
jeve smrti.

O poročilu treh izvedencev je de
želni tajnik socialistične stranke v 
Catanzaru Nino Neri izjavil: «Ni no
benega dvoma več, da so 4. februarja 
lani fašisti povzročili smrt našega to
variša Giuseppa Malacarie. Do tega 
zaključka je prišla komisija izveden
cev, ki jo je imenovalo sodišče v Ca
tanzaru, čeprav oblasti niso v teh 18 
mesecih storile ničesar, da bi odkrile 
krivce*. Socialistični tajnik je nato 
dejal, da bi moral Malacaria, po na
črtu fašistov, postati morilec, katere
mu je peklenski stroj eksplodiral v 
roki. Ta načrt je vztrajno zasledoval 
fašistični list «La Gazzetta del Sud», 
kateremu je nato priskočil na pomoč

neapeljski polkovnik, ki je tudi sam 
fašist. Mi socialisti smo že isti večer 
atentata izjavili, da ima peklenski 
stroj fašistični pečat, preiskovalni or
gani pa so takrat imeli veliko silo 
in so neupravičeno osvobodili nekaj 
znanih škvadristov, čeprav je inšpek
tor javne varnosti, ki je prispel iz 
Rima, večkrat izjavil časnikarjem, da 
je ta sled pravilna — je dejal Neri 
in zaključil — Minilo je že leto in 
pol od kar je naš tovariš umrl in 
policija še ni odkrila krivcev. Izve
denci, ki jih je imenovalo sodišče so 
jasno dokazali, da so bombo, ki je 
ubila Malacario, v-gli na množico z 
nekega poslopja. Catanzaro m velike 
mesto in preiskava je manj zapletena, 
kot trdijo določeni krogi. Demokratič
na javnost je prepričana, da so Giu- 
seppa Malacario ubili fašisti, in na
loga policije je, da odkrije morilce*,

Avtostoparki umorili 
vljudnega avtomobilista

VILLEFRANCHE SUR SAONE, 
11. — 18-letna Micheline Briue in 
njena 17-letna prijateljica J. C. sta 
hladnokrvno ubili avtomobilista, ka
terega sta prosili, da ju pelje do
mov. Dekleti sta avtostopali; u- 
stavil jima je 25-letni Jean-Paul 
Ray in ju sprejel v avto. Na neki 
stranski poti ga je ena izmed deklet 
prosila, naj ji pobere zaponko, ki ji 
je padla na tla. Mladenič se je 
sklonil, tedaj pa ga je Micheline 
Bruie zabodla s tako točnostjo v 
srce, da je pri priči izdihnil.

Dekleti je policija prijela, ker je 
ena imela okrvavljeno obleko. Naj
prej sta se izmislili zgodbico o pri
jateljici, ki se je ponesrečila in 
so jo odpeljali v neko bolnišnico. 
Ko se je ta izgovor izkazal neute
meljen, sta dejali, da ju je mlade
nič hotel posiliti in jo je skupil v 
spopadu. Po daljšem zasliševanju, 
sta končno le priznali, da sta imeli 
umor v mislih že dopoldne, ko sta 
na vaškem trgu kupili kuhinjski 
nož. Po zločinu sta mladeniča 
okradli, saj je bil prav rop njun 
namen.

LJUBLJANA, 11. - Včeraj so 
odprli ameriški informativni center. 
To je zdaj v Jugoslaviji četrti 
ameriški center za beograjskim, 
zagrebškim in novosadskim. Center 
ima več kot 4 51/0 Knjig ameriških 
avtorjev z različnih področij, 500 
priročnikov in enciklopedij, 135 raz
ličnih revij, 1.600 gramofonskih 
plošč in okrog 500 pesmaric s pod
ročja amoriške narodne glasbe.

D. K.

VČERAJ DOPOLDNE NA MUENCHENSKEM LETALIŠČU

Neuspel poskus preusmeritve: gusur zu zupuhi
Pilot in dva policista so pripomogli k aretaciji mladega Alžirca, ki je grozil, da bo razstrelil letalo

V Trstu so proslavili 
120. obletnico korpusa 
agentov javne varnosti

Ob prisotnosti najvišjih mestnih 
civilnih in vojaških oblasti so vče
raj, podobno kot po vsej državi 
slavili v našem mestu 120. oblet
nico ustanovitve korpusa agentov 
javne varnosti. Slovesnost je bil* 
na dvorišču vojašnice «Beleno». 
med drugimi pa sta se je udeleži
la tudi tržaški prefekt dr. Abbre 
scia ter kvestor D’Anchise. P° 
mašnem obredu je nadzornik za tr
žaško okrožje polk. Del Donno 
bral pozdravne brzojavke predsed
nika republike, predsednika ministr
skega sveta in ministra za notra
nje zadeve_ ter podal statističen pre 
gled deleža agentov korpusa P? 
preganjanju kriminale. Nekaj pr*; 
ložnostnih besed je spregovoril tudi 
prefekt Abbrescia.

• Včeraj so slovesno podelili diplom*
tečajnikom, ki so izdelali izpit ** 
funkcionarje tavolamega urada, ki P 
je priredila deželna uprava. Slove*- 
nosti, ki je bila na sedežu deželne!!? 
odbora, se je udeležil odbornik za fi
nance Tripani, ki je osebno razdelil 
nagrade. Spremljala ga je skupin* 
višjih deželnih funkcionarjev in pro
fesorjev, ki so vodili tečaj.

Na tečaj, ki se je začel novembr* 
lani, se je vpisalo 77 oseb, 50 se jih 
je prijavilo k izpitu, ki ga je uspešno 
položilo 29 tečajnikov.

Z avtom v žensko
Včeraj zjutraj, malo po 9. urit 

so sprejeli na ortopedski oddeli 
glavne bolnišnice 50-letno Franc* 
Doroteo por. Giannini iz Ul. Čisteč 
none 25, ki se bo zaradi zlorn* 
desne stegnenice ter ran po prsih 
morala zdraviti približno tri mese
ce.

Gianninijeva je okrog omenjen* 
ure prečkala izven prehoda ** 
pešce Videmsko ulico ter se napo
tila proti postajališču proge št. •' 
ko jo je podrl fiat 850. Proti Gred 
ga je z zmerno hitrostjo vozil 31-1*'" 
ni Lucio Fumi iz Šalita Trenovia '■

MONCHEN, 11. - Hladnokrvni 
Lufthansin pilot in pogumna poli
caja so pripomogli k aretaciji mla
dega Alžirca, ki je grozil, da bo 
med poletom z eksplozivom uničil 
letalo boeing 737, ki je s 53 potniki 
letelo med Bonnom in Miinchnom, 
če ne bi prejel 400 tisoč dolarjev.

Obenem je gusar, 25-letni Nourdi- 
ne Bachali, zahteval, da mu na 
munchenskem letališču izročijo še 
padalo z navodili za uporabo v 
francoščini in italijanščini, ker se

do tedaj ni še nikoli spustil s pa
dalom. Zatrdil je, da ima dovolj 
bomb, da uniči letalo in UDije po
leg sebe vse potnike. Ko bi letalo 
z odkupnino in padalom vzletelo 
iz Miinchna, bi odletelo proti Stutt
gartu. Gusar pa ni sporočil, kje 
se namerava spustiti s padalom.

Pilot se je z gusarjem zelo umir
jeno pomenil in ga pregovoril, da 
je dovolil v Miinchnu izstopiti po
lovici potnikov. Med izstopanjem 
pa sta dva policista izkoristila gne

čo, se prerinila v letalo in prijela 
ter uklenila Bachalija.

Glasnik policije je kasneje sporo
čil, da na letalu niso našli eksplo
ziva in da Alžirec ni bil oborožen. 
V jutrajnih urah so ga zaslišali 
in kaže, da razlogi za preusme
ritev niso bili politični. Na podlagi 
nemških zakonov morajo osumljen
ca uradno obtožiti dejanja, ki naj 
bi ga bil zagrešil, največ 24 ur po 
aretaciji, ali izpustiti. Možno je 
torej, da bo do obtožbe prišlo še

danes. Zahodnonemški zakoni pred
videvajo za zračno gusarstvo od 
pet let zapora do dosmrtne ječe.

Miinchensko letališče je eno iz
med najbolje organiziranih, kar se 
tiče naprav in službe za prepreče
vanje gusarstva. To predvsem zara
di znanega podviga februarja 1970, 
ko so trije Arabci v čakalnici le
tališča napadli potnike in osebje 
letala izraelske družbe EL - AL. Na
pad je terjal eno smrtno žrtev in 
13 ranjenih.

V stanovanju odkrili
že razpadajoče truplo
Predsinočnjim ob 23.40 so polob

li v mrtvašnico glavne bolnišnic? 
truplo 38-letnega Claudia Loren*1" 
ja iz Ul. Boccaccio 12. Truplo ne
srečnega moškega, katerega smrt J? 
po vsej verjetnosti treba pripisa11 
izkrvavitvi, so odkrili tržaški g*" 
silci na telefonski poziv 50-letn* 
Angele Salannich por. Steiback. T* 
je povedala, da je zapazila na stro
pu svojega stanovanja rdečkast* 
madeže. Ko so gasilci vdrli v Lb- 
renzijevo stanovanje, so zavoha* 
močan in dušljiv smrad po razje
dajočem telesu. V spalnici so z*i 
gledali Lorenzijevo truplo v mlak) 
strjene krvi. Dežurni zdravnik K* 
dr. Calabrese je po pregledu trupi* 
ugotovil, da je moški umrl pr** 
približno dvema tednoma, vzrok* 
smrti pa je po vsej verjetnosti tre 
ba pripisati nerodnemu, a usod
nemu padcu. Lorenzi naj bi močo* 
zadel z glavo ob pod ter izkrvavel'

Drzna tatvina
v tržaški zlatarni
Neznani storilci so prejšnjo n<^ 

vlomili v zlatarno «Sossi» v Ul. 
Spiridione 6 in iz stranske izložb* 
lokala izmaknili vrsto draguljev '* 
drugih zlatih primerkov, vse z* 
približno poldrugi milijon lir vred
nosti. V zlatarno so vlomili z obi
čajno in že dobro preizkušeno teh
niko. S posebnim vlomilskim orod
jem so s silo odprli žabico b* 
navojnici, j0 nato dvignili ter ** 
neslišno prikradli v zlatarno. Tu f 
šli na gotovo, saj so v majhni **" 
ložbi zagledali razstavljene dragu
lje in drugo, vse pobasali v torb* 
ter se po isti poti, od koder *? 
prišli, vrnili na cesto ter pobegni'' 
Lastnica zlatarne, 50-letna Neli* 
Persi por. Sossi s Hermade št. 32/* 
na Opčinah, se je zavedla tatvin* 
včeraj zjutraj ob 8.30, ko je odprl* 
zlatarno.


